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روزنامه

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: شهرک پرورش 
ماهیان زینتی با ظرفیت سالیانه ۲۰ میلیون قطعه در قم احداث 
می شود.  عباس پورمیدانی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
در اجرای پروژه های آبیاری وضعیت خوبی داریم اما دو مشکل 
اساسی در مسیر وجود دارد که باید رفع شود. رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی قم افزود: به تازگی احداث پمپاژهای ثانویه ممنوع 
و به این علت سامانه ها دچار کندی پیشرفت شده است، از طرفی 
گرانی تجهیزات و امکانات، کشاورزان را در ایجاد سیستم آبیاری

 مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با بیان اینکه استان قم در 
شرایط آبی کرونایی قرار دارد، گفت: محدودیت های تردد درون 
محسن  دارد.  ادامه  همچنان  بامداد  تا ۴  ساعت ۲۱  از  شهری 
اروجی، با بیان اینکه استان قم در وضعیت آبی شیوع کرونایی 
قرار دارد، گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا تمام فعالیت ها و 
مشاغل در این شرایط به شرط رعایت کامل پروتکل های بهداشتی 
مثل ماسک زدن و فاصله گذاری اجتماعی و… مجاز به فعالیت 

هستند. مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با اشاره به اینکه

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

شهرک پرورش ماهیان زینتی در قم 
احداث می شود 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم اعلام کرد

استمرار محدودیت های تردد از ساعت 
۲۱ تا ۴ بامداد 

8 8

تشدید نظارت بر اجرای پروتکل های بهداشت
 تست های سریع کرونا باید افزایش یابد

8

۲
به همت بنیاد شهید وامور ایثارگران؛

همایش اسطوره های ماندگار در قم برگزار می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

قم جزو 3 استان برتر در تأمین امنیت 
سرمایه گذاری است

وزیر بهداشت مطرح کرد 

عدم ایستادگی مقابل 
پروتکل شکنان خیانت ملی 

۴

8

۱

مدرس حوزه علمیه قم:

توهین و تخریب نباید مصونیت داشته باشد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم این استان را 
جزو سه استان برتر در تأمین امنیت سرمایه گذاری بر اساس 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی دانست و از 

سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در این استان دعوت کرد. 

واحدهای  تقویت  پیگیری  به  اشاره  با  غضنفری  مهرداد 
تولیدی و تکمیل واحدهای نیمه تمام در استان اظهار کرد: 
تعیین تکلیف واحدهای تملّک شده توسط برخی بانک ها و 
اجرای همچنین ایجاد و احداث برخی دیگر از واحدهای تولیدی از  درصدی  از 7۰  بیش  پیشرفت  از  قم  شهرداری  شش  منطقه  سرپرست 

پروژه تقاطع غیرهمسطح ورودی جعفریه خبر داد. سیدرضا حسینی با اشاره به 
آخرین وضعیت اجرای پروژه ورودی جاده جعفریه، اظهار داشت: پروژه فعال است 
و وضعیت رو به جلو دارد. سرپرست منطقه شش شهرداری قم ابراز کرد: این پروژه 
شامل محوطه سازی رمپ قلعه کامکار است و پروژه ای به این عظمت به طور طبیعی 
زمان بر خواهد بود. حسینی با بیان اینکه رمپ ها ساخته شده و آماده بهره برداری 
است و همچنان مباحث ترافیکی و ایمنی دارد، تصریح کرد: این پروژه روی حمل ونقل

سرپرست منطقه شش شهرداری قم خبرداد

پیشرفت بیش از ۷۰ درصدی تقاطع ورودی جاده جعفریه
 

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم گفت: یکی از مصوبات جلسه شهرداران 
انسانی  نیروی  وضعیت  تبدیل  جمهور  رئیس  اول  معاون  با  کلانشهرها 
شهرداری های بوده است و مقرر شد تا سازمان امور اداری و استخدامی کشور با 
همکاری وزارت کشور و نماینده شهرداری کلانشهرها ظرف مدت یک ماه راهکار 
قانونی برای حل وضعیت نیروی انسانی ارایه کنند، اما با گذشت دو ماه هیچ 
خروجی را شاهد نیستیم. حسن طلائی با اشاره به مشکلات رانندگان استیجاری 

شهرداری قم اظهار داشت: رانندگان خودرو های استیجاری شهرداری از آن

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم:

تبدیل وضعیت  کارکنان شهرداری ها مورد توجه قرار گیرد

8 ۱

فرمانده انتظامی استان قم  اعلام کرد

کاهش 47 درصدی 
 جرایم خشن دراستان قم

کشف علمی جرایم از طریق هوشمندسازی پلیس

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم:

تبدیل وضعیت  کارکنان شهرداری ها 
مورد توجه قرار گیرد

شهرداران  جلسه  مصوبات  از  یکی  گفت:  قم  شهر  شورای  رئیسه  هیئت  عضو 
کلانشهرها با معاون اول رئیس جمهور تبدیل وضعیت نیروی انسانی شهرداری های 
بوده است و مقرر شد تا سازمان امور اداری و استخدامی کشور با همکاری وزارت 
کشور و نماینده شهرداری کلانشهرها ظرف مدت یک ماه راهکار قانونی برای حل 
وضعیت نیروی انسانی ارایه کنند، اما با گذشت دو ماه هیچ خروجی را شاهد نیستیم.
اظهار  قم  شهرداری  استیجاری  رانندگان  مشکلات  به  اشاره  با  طلائی  حسن 
داشت: رانندگان خودرو های استیجاری شهرداری از آن دسته نیروهای زحمتکش 
شهرداری هستند که به آنها توجه لازم نشده و شاید بیراه نگفته باشیم که در حقوق 
آنها اجحاف هایی نیز صورت گرفته است . وی افزود: تعدادی زیادی از این رانندگان 
که اکثرا آنها نیروهای جوان می باشند و با شهرداری قرارداد با خودرو منعقد نمودند 
را می توان یک طرفه دانست، هیچ نشانی از رعایت انصاف در این قراردادها به چشم 
نمی خورد، در قرارداد مذکور مال الاجاره؛ خودرو در نظر گرفته نشده و زحمتی که 
توسط رانندگان کشیده می شود توجهی به آن صورت نشده و نسبت به آن پرداختی 
مشخصی صورت نمی گیرد. عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم گفت: رانندگان 
سرویس شهرداری از مزایای رفاهی که به کارکنان شهرداری ارائه می شود بی بهره 
بوده و در انتهای سال نیز از عیدی و سنوات برخوردار نیستند و تحت پوشش هیچ بیمه 
نمی باشند. طلائی ادامه داد: قرارداد سقف ساعت برای رانندگان کفاف هزینه های 
جاری زندگی شخصی و خودرو را نمی دهد و چنانچه رانندگان بیش از سقف ساعت 
کار کنند، هیچ گونه پرداخت اضافه ای به آنها صورت نمی گیرد. وی افزود: در شرایط 
اقتصادی کشور وکرونا که معیشت اقشار گوناگون جامعه به ویژه کارگران و رانندگان 
عزیز را با مشکل مواجه کرده و هر یک از دستگاه ها به نوبه خود تدارک بسته های 
معیشتی بودند، درخصوص این رانندگان هیچ توجهی نشده است. عضو هیئت رئیسه 
شورای شهر قم خاطرنشان کرد: یکی از مصوبات جلسه شهرداران کلانشهرها با معاون 
اول رئیس جمهور تبدیل وضعیت نیروی انسانی شهرداری های بوده است و مقرر شد 
تا سازمان امور اداری و استخدامی کشور با همکاری وزارت کشور و نماینده شهرداری 
کلانشهرها ظرف مدت یک ماه راهکار قانونی برای حل وضعیت نیروی انسانی ارایه 
کنند، اما با گذشت دو ماه هیچ خروجی را شاهد نیستیم. طلائی تاکید کرد: در 
صورت اصلاح قانون موجود و فراهم شدن امکان عقد قرارداد با نیروهای زحمت کش 
در شهرداری ها شاهد پایان دادن به وضع موجود با انواع قراردادها باشیم، در پایان 
امیدواریم شورای پنجم وشهرداری قم بتواند برخی کاستی ها در امور معیشت کارگران 
شریف و عزیز را بیشتر مورد توجه قرار دهد و کسری های وجود را نیز در بودجه مورد 

توجه قرار داده و در صورت نیاز اقدامات لازم نیز صورت گیرد.

تولیت حرم مطهرحضرت معصومه)س(:

مقابل هجمه به روحانیت نباید سکوت کرد 
تولیت حرم مطهرحضرت معصومه)س( گفت: گاهی می خواهند کار روحانیون و 
نقش آن ها را کم رنگ و مهجور کنند که در این زمینه هیچگاه نباید سکوت کرد.  آیت الله 
شورای  اعضای  دردیدار  معصومه)س(   حضرت  حرم  سعیدی،تولیت  محمد  سید 
هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های مشارکت روحانیت در انقلاب، دفاع مقدس 
و جبهه مقاومت  اظهارداشت: برای تبیین نقش روحانیت و کسانی که در سه جبهه 
انقلاب، دفاع مقدس و جبهه مقاومت حماسه آفریدند ابتدا باید نقش و کار اصلی 
مجموعه ها در این سه جبهه مشخص شود تا نقش روحانیت معلوم شود و به واسطه آن 
سوژه یابی در این خصوص راحت تر می شود. او ادامه داد: یکی دیگر از وظایف مورد 
نظر این است که نقش روحانیت در این سه عرصه باید رسانه ای شود تا مردم بدانند 
چگونه این روحانی حاضر در صحنه نبرد به وظیفه خود به درستی عمل کرده است. 
امام جمعه قم یکی دیگر از کار های مهم را شبهه زدایی عنوان کرد و افزود: از زمان 
گذشته شبهات وجود داشت و در زمان انقلاب و دفاع مقدس و جبهه مقاومت هم با 
این شبهات روبرو بودیم و به عناوین مختلف برای برهم زدن و زیر سوال بردن حرکت 
عظیم روحانیت شبهه افکنی می کردند. او عنوان کرد: گاهی می خواهند کار روحانیون 

و نقش آن ها را کم رنگ و مهجور کنند که در این زمینه هیچگاه نباید سکوت کرد.

آقای نماینده!
 به کجا چنین شتابان؟

موضوع سیلی یک نماینده مجلس به سرباز ) که 
امیدواریم صحت نداشته باشد( به قدری شرم آور و 

سخیف است که نمی توان به سادگی از کنار آن گذشت.
وقتی سرباز که به تعبیر مولای متقیان حضرت علی )ع( زینت کشور و مایه 

افتخار ملت است اینگونه مورد برخورد قرار می گیرد نمی توان سکوت کرد.
سیلی به سرباز در واقع سیلی به ملتی است که این فرد خود را نماینده آنان 

می داند.
سیلی به سرباز در حقیقت سیلی به قانونی است که این نماینده خود را واضع 

آن می داند و می نامد.
سیلی به سرباز سیلی به امنیت کشوری است که اگر نبودند همین سربازان 
جان برکف، این آقای نماینده نمی توانست بر صندلی بهارستان و خودرو دنا که 

از پول بیت المال متعلق به همین مردم است تکیه بزند.
این نمایندگان همان هایی نیستند که در زمان انتخابات خودشان را نوکر مردم 

می دانند؟
این ماجرا زمانی غم انگیز تر می شود که مجلس فعلی داعیه انقلابی بودن 

دارد.
کاش به زودی بشنویم و البته باور کنیم که این خبر از اساس دروغ است.

اینکه تا چه حد عذرخواهی ها و وعده رسیدگی از سوی مقام ها برای مسوول 
خاطی این  رویه بدرفتاری را کاهش می دهد مقوله ای است در حیطه تخصص 
روانشناسان و جامعه شناسان اما سوالی که باید به آن پاسخ داد این است که آیا 
براساس حقوق شهروندی، منتخبان و منصوبان حکومتی تا شهروندان تا چه 
حد برابر قانون مسوولیت دارند؟ آیا صرف مصونیت نمایندگان مجلس می تواند 
باعث شود آنها در دوره نمایندگی خود اقدام به هر کاری کنند؟ از یک منظر 
نوع پاسخ دستگاه های ذیربط در قبال برخوردهای غیرمتعارف می تواند تا حد 
زیادی افکار عمومی را قانع کند که همه در برابر قانون مساوی هستند و هرکسی 
در هر لباس و موقعیتی اگر مرتکب کار خطایی شود باید در قبال آن پاسخگو 

باشد.
از سوی دیگر عدم پاسخگویی در نهایت ممکن است این تصور را در جامعه 
ایجاد کند که قانون برای همه یکسان نیست و کسانی که قدرت دارند می توانند 
از زیربار تعهدات و وظایف خود شانه خالی کرده و حقوق دیگران را تضییع 
کنند. با این حال و حتی اگر چنین افرادی به هر ترتیب بتوانند بدون هراس 
از پیامدهای رفتارهای خود اقدام به نقض قانون کنند،  افکار عمومی و توده ای 
شدن رسانه ضمانت اجرایی مهمی برای اجرای قانون از سوی همه شهروندان 

اعم از مسئولان و شهروندان عادی است.
امروز رسانه ها تبدیل به یکی از مهمترین ابزارهای کنترل رفتارهای غیرمتعارف 
شده اند. نمونه هایی از بدرفتاری مسوولان در قبال شهروندان این سال ها به 
شکل گسترده در فضای رسانه ای کشور منتشر می شود گویی تا قبل از این 
جامعه شاهد چنین رفتارهایی نبوده است اما این ماجرا بعد دیگری هم دارد. 
گسترش روز افزون وسایل ارتباط جمعی و استفاده از شبکه های اجتماعی و به 
تبع آن بروز پدیده »شهروند- خبرنگار« موجب شده است که رویدادها به شکل 

مستقیم، فیلترنشده و بدون هیچ خط رسانه ای در دسترس همگان قرار گیرد.
با  زندگی در هزاره سوم، زیستن در شرایطی است که فرد خلاف گذشته 
محدودیت در حوزه خصوصی مواجه است. فرد ساکن اتاق شیشه ای است که 
رفتار و گفتار او را دوربین ها مداربسته، تلفن های همراه و... رصد می کنند. در 
این سیستم به قول فوکو »همه-بین« تنها جای مخفی هر فردی درون جمجمه 
اوست. جا دارد ستاد کل نیروهای مسلح و هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان با 
قاطعیتی در تراز نیروهای مسلح مقتدر و مجلس انقلابی به وظیفه قانونی خود 
عمل کنند. طبیعی است که حق شخصی پیگیری کیفری موضوع توسط سرباز 

مضروب برای وی باقی است.
امیدواریم مجموع اقدامات مراجع ذیربط مانع چنین برخوردهای هنجار 

شکنانه آنهم توسط نگهبانان قانون نسبت  به مجریان قانون باشد. ان شاءالله.
* سردفتر اسناد رسمی

رضا حسینی جبلی*

عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کرد 
که برخی حرکات و اظهارنظرهای اختلاف برانگیز علیه 
مسوولان کشور، ارتباطی با حوزه علمیه ندارد و حوزه 

حامی مسوولان است. 
آیت الله مرتضی مقتدایی خاطرنشان کرد: در گوشه و 
کنار حوزه، افرادی هستند که تفکرات خاص خود را دارند 
و این تفکرات را گاهی بروز می دهند و صحبت هایی در 

بین خود دارند، این مربوط به حوزه  نیست.
وی با اشاره به برخی اظهارنظرها از طرف برخی افراد 
ملبس به لباس روحانیت ادامه داد: حوزه علمیه هر کجا 
احساس کند مشکلی وجود دارد، آنچه از دستش برآید 
را برای کمک به نظام و مسوولان انجام خواهد داد و در 
این زمینه کوتاهی نمی کند و برخی موضع گیری ها و 
صحبت ها از طرف برخی افراد و گروه هایی که ممکن 

است حوزوی هم باشند، اینها مربوط به حوزه نیست.
وی تاکید کرد: حوزه علمیه قم یکپارچه و طرفدار و 
حامی نظام است و حمایت از نظام اسلامی و مسوولان 
برای رفع مشکلات مردم را وظیفه خود می داند. عضو 
مجلس خبرگان رهبری در گفت وگوی با ایرنا یادآور شد: 
به این افراد نصیحت می کنم که شما هم به امت اسلامی 
و به مسوولان محترم که همه در مقام حمایت دین، نظام و 
حفظ وحدت هستند، کمک کنید و کاری نکنید که باعث 
اختلاف و دو دستگی بین مردم، مسئولان و نظام شوید. 
آیت الله مقتدایی گفت: متاسفانه گاهی از گوشه و کنار 
مطالبی مطرح می شود که به به نظر می رسد که بعضی 

از افراد، در امر حفظ وحدت اسلامی که امام راحل و رهبر 
معظم انقلاب بارها بر آن تاکید و عنایت داشتند، توجه 
ندارند و اقدامات آنها در منافات با حفظ وحدت است. وی 
ادامه داد: به این افراد یادآوری می کنم که حضرت امام 
راحل همه دیدارها و جلسه هایی که داشتند، به صورت 
مدام، بر حفظ وحدت تاکید داشتند همانگونه که رهبر 
معظم انقلاب نیز در مورد ضرورت حفظ وحدت اسلامی 
و دوری از اختلاف و دودستگی هشدار می دهند، شما 

هم باید از این بزرگان الگو بگیرید.
مشکلات مردم در سایه وحدت و همدلی

 برطرف می شود
استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: ما امروز دشمنان 
سرسختی داریم که از هر فرصت و روزنه ای برای ضربه 
زدن به نظام اسلامی استفاده می کنند، آنها تحریم های 
ظالمانه ای برای فلج کردن مردم ایران اعمال کردند ولی 
تلاش  انقلاب،  معظم  رهبر  تدابیر  با  خداوند  لطف  به 
مسوولان و مقاومت مردم آنها ناکام شدند، ما امروز باید 
برای خنثی شدن این توطئه ها به مسوولان کمک کنیم.

و  وحدت  از  دشمنان  شد:  یادآور  مقتدایی  الله  آیت 
راه  یک  اگر  و  هستند  عصبانی  ایران  مردم  یکپارچی 
مخالف وحدت و دوگانگی در کشور پیدا کنند از همانجا 
نفوذ می کنند، بنابراین همه ما باید مراقب رفتار، کردار و 
گفتار خود باشیم و زمینه اختلاف بین مردم و مسوولان 

را فراهم نکنیم.
وی با بیان اینکه حفظ وحدت و یکپارچی، دوری از 

دوگانگی یک وظیفه شرعی، دینی و اخلاقی همه آحاد 
مردم ایران است، گفت: مسوولان ما همه دلسوز هستند 
و نسبت به نظام اسلامی عنایت ویژه ای دارند، باید به آنها 
کمک کنیم که مشکلات مردم در سایه وحدت و همدلی 

برطرف شود.
تحریم  با   دشمنان  داشت:  بیان  مقتدایی  الله  آیت 
های ظالمانه و توطئه های مختلف دنبال ضربه زدن به 
کشور هستند ولی اگر با هم باشیم نمی توانند، در سایه 
ایستادگی و وحدت مردم ایران، ترامپ رسوای زمانه شده 

و مفتضحانه کنار رفت ولی نظام اسلامی ماندگار است.

آیت الله مقتدایی با انتقاد از اظهارنظرهای اختلاف برانگیز:

زمینه اختلاف بین مردم و مسوولان را فراهم نکنیم 

 مدرس حوزه علمیه قم گفت: توهین و تخریب نباید مصونیت داشته باشد و 
افراد هتاک باید توسط دستگاه قضایی تحت تعقیب قرار گیرند. 

با  ایرنا  با  گو  در گفت و  نورمفیدی  حجت الاسلام والمسلمین سید مجتبی 
اشاره به توهین اخیر به مسئولان کشور، افزود: بخش هایی از این مسائل را باید 
دستگاه قضایی تعقیب کند و این طور نباشد که هر کسی هر چه خواست بگوید، 

 مصون باشد و هیچ کس هم کاری نداشته باشد.
وی بیان کرد: فضای عمومی کشور به این بلیه مبتلا شده که مرز بین نقد و 
انتقاد و توهین و هتک به هم ریخته است،  این مساله منحصر به این مورد اخیر و 
یا به یک فرد، جناح و گروه هم نیست؛ اساسا بیماری اخلاقی است که خیلی از 
عرصه ها را در محیط سیاسی، فرهنگی و اجتماعی کشور دربرگرفته، لذا باید فکر 

اساسی و چاره اندیشی شود.
وی تصریح کرد: اگر کسی نقد و انتقاد دارد با دلیل، مدرک و استدلال بر اساس 
حکم عقل، عقلا و شرع می تواند مطرح کند و  قطعا سازنده خواهد بود و باعث 
پیشرفت امور می شود، ولی توهین و هتک شرعا مذموم است و از نظر عقلا نیز 

پسندیده نمی باشد.
نورمفیدی خاطرنشان کرد: تجربه ثابت کرده توهین آثار عکس و چه بسا آثار 
تخریبی در جامعه دارد؛ مخصوصا از کسانی که انتظار می رود معلم اخلاق،  رفتار 

پسندیده و مربی گفتار صحیح باشند.
وی ادامه داد: نفس این کار به هیچ وجه قابل قبول نیست، مخصوصا از ناحیه 
کسانی که مردم آن ها را به عنوان چهره ها، مربیان و مروجان اخلاق و شریعت 

می شناسند.
وی گفت: به نظر می رسد هم صدا و سیما باید مراقبت بیشتری در دعوت از 
کارشناسان نماید و هم متصدیان امور باید این مساله را بیشتر مراقبت کنند؛ 
توهین و هتک ناپسند است و فکر نمی کنم کسی حاضر باشد از این نحو سخن 

گفتن دفاع کند.

با تاکید بر این که قطعا ضعف  ایرنا  با  استاد حوزه علمیه قم در گفت و گو 
مسئولان با توهین حل نمی شود و هیچ منطقی ندارد، گفت:  توهین باعث 
پوشیده شدن ضعف ها می شود و اگر کسی با منطق، دلیل و برهان انتقادها را 
بیان کند،  ضعف ها آشکار می شود و به دنبال رفع این نقص ها تلاش میکنند و 

این مساله می تواند به مطالبه عمومی تبدیل شود.
وی افزود: ولی اگر توهین، هتک و بی احترامی صورت گیرد، به نوعی جنجال 
ایجاد می شود و اصل ضعف و مشکلات نادیده گرفته می شود و  نه تنها هیچ 
کمکی به حل مشکلات نمی کند، بلکه به دلیل این که در این هیاهوها مشکلات 

تحت شعاع قرار می گیرد، نهایتا باعث انباشته تر شدن مشکلات می شود.
نام روحانی  به  به خصوص کسانی که  از همگان  ما  انتظار  تاکید کرد:  وی 
شناخته می شوند و مردم آن ها را در جایگاهی می بینند که باید رفتار و گفتارشان 

برای دیگران درس باشد،  مراقبت بیشتری نمایند.
نورمفیدی افزود: این گروه باید تحمل و صبوری بیشتر و خویشتنداری افزون 
تری داشته و با همان سلوک و روشی که پیامبر و ائمه اطهار)ع( با مشکلات و 
مسائل جامعه برخورد می کردند،  اینها نیز با همان روش اصلاح گرایانه همراه با 

شفقت و دلسوزی برخورد کنند.
وی با بیان این که نباید از سخنان و رفتار ما بوی انتقام استشمام شود،  گفت: 
در مواجهات داخلی باید با شفقت، دلسوزی و خیرخواهی مطالب مطرح شود و 
قطعا اگر به این روش باشد،  در خود افرادی که مخاطب انتقادها هستند موثرتر 

است و طبیعتا نتیجه بهتری خواهد داشت.
وی تاکید کرد: باید مراقبت شود تا کاری نکنیم و حرفی نزنیم که در معرض 
دیدگاه هایی قرار بگیریم یا در معرض سخنانی قرار بگیریم و یا سوءبرداشت شود 

و آسیب به لباس و جایگاه روحانیت بزند.
صحبت های اخیر خارج از عرف اخلاقی و علمی یکی از میهمانان برنامه 

تلویزیونی »زاویه« موجب اعتراض به حق اهالی اندیشه و فرهنگ شده است.

مدرس حوزه علمیه قم:
توهین و تخریب نباید مصونیت داشته باشد
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یک فعال سیاسی اصولگرا: 

رسانه ملی تبدیل به رسانه جناحی
 شده است

 یک فعال سیاسی اصولگرا و نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: 
سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران ظرف سالهای اخیر از جایگاه 

رسانه ملی به یک "رسانه جناحی" مبدل شده است. 
جواد آرین منش در گفتگو با ایرنا افزود: این سازمان هم اینک با تولید برنامه های 
گوناگون بعضا سیاه نما، سریال، فیلم و گفتگوها اقدام به تخریب و اهانت نسبت به 

مجریان کشور و افرادی می کند که در جناح صدا و سیما نیستند. 
اخیرا پخش شده  برنامه های  از  به شدت موهن میهمان یکی  وی سخنان 
از تلویزیون را محکوم و بیان کرد: اهانت به شخص و مقام رییس جمهوری که 
منتخب مردم است آن هم از طریق سازمان صدا و سیما، جرم محرز است و باید با 

مجرم برخورد صورت گیرد. 
رییس هیات امنا و معاون آموزشی پژوهشی دانشگاه آرمان رضوی ادامه داد: 
گرچه تجربه نشان داده بطور معمول چنین اتفاقی رخ نمی دهد اما دلیل رخداد 
اخیر را ناکارآمدی شورای نظارت بر سازمان صدا و سیما و عدم تحقق اصل ۱۷۵ 
قانون اساسی می دانم.   وی تاکید کرد: ناکارآمدی "شورای نظارت بر سازمان 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران" در برخورد با عاملان اهانت به رییس 

جمهوری در شرایط موجود کاملا مشهود است.
نماینده پیشین اصولگرای مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی 
گفت: این در حالی است که صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران می بایست به 
عنوان رسانه ملی یکی از ارکان وحدت بخش و انسجام آور جامعه تلقی می شود و 

عملکردد و جهت فعالیت این رسانه لزوما باید در همین سمت و سو باشد. 
وی افزود: به هر حال بر اساس قوانین جمهوری اسلامی ایران اهانت به رییس 
جمهوری منتخب مردم جرم است لذا می بایست حتما با هر فرد و یا افراد مرتکب 

چنین جرم مشهودی بطور قانونی برخورد شود.
آرین منش با دو دوره تجربه نمایندگی مجلس ادامه داد: در دوره های هفتم و 
هشتم مجلس شورای اسلامی به دنبال تدوین "قانون نظارت بر صدا و سیما" 
بودیم اما بخاطر فعالیتهای گسترده مسوولان وقت سازمان صدا و سیما این قانون 

به سرانجام نرسید و در کلامی دیگر ابتر ماند.
وی گفت: طبیعی است که شورای ناکارآمد فعلی نظارت بر سازمان صدا و سیما 
که زیر نظر رییس آن سازمان فعالیت می کند قادر به اعمال نظارت مناسب نیست.
این فعال سیاسی اصولگرا افزود: سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
و  بی طرفی  بیان،  آزادی  که  خود  واقعی  مسیر  در  وضعیتی،  چنین  با  ایران 

انسجام بخشی در سطح جامعه است، هدایت نمی شود. 
"احمد جهان بزرگی" که عضو پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی معرفی 
شده، اخیرا در برنامه  زنده تلویزیونی با عنوان "زاویه" از شبکه چهارم سیما مطالبی 
سخیف، موهن و اتهام آمیز را نسبت به رییس جمهوری و برخی مسوولان دولت 
جمهوری اسلامی ایران نسبت داد که به پس از نشر سریع و گسترده در فضای 
مجازی بازتاب یافت، با جریحه دار کردن افکار عمومی تاکنون در سطحی وسیع 
واکنشهای به شدت منفی مردم، مسوولان و جریانهای سیاسی را در پی داشته که 
با محکوم نمودن این فرد و مسوولان پخش آن از صدا و سیما همچنان ادامه دارد.  
نایب رییس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی نیز دیروز در گفتگو با خبرنگار 
ایرنا اهانت به مقامات کشور و مسوولان دولت را جرم و تخطی از قانون توصیف 
و بیان کرد: این نوع رفتار موهن نه تنها مغایر با قانون است بلکه هیچ انطباقی 
با سیاستهای ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی ندارد. حمیدرضا 
ترقی افزود: مسوولان سازمان صدا و سیما باید پیش از آغاز پخش برنامه های 
زنده تلویزیونی چارچوبهای قانونی را به مصاحبه شوندگان ابلاغ کنند تا مطالب 

و مواضعشان را در همان چارچوب عنوان کرده و مجبور به عذرخواهی نشوند. 

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه مجلس :

یارانه نقدی در سال آینده دو برابر می شود 
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه مجلس از دو برابر شدن یارانه نقدی در سال 

آینده خبر داد.
رحیم زارع در نشست خبری و در تشریح مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۰ با اشاره به افزایش دو برابری یارانه مردم، گفت: به هر شخصی که در حال 
حاضر یارانه ۴۵ هزار پانصد تومانی دریافت براساس مصوبه تلفیق در سال آینده 
۹۱ هزار تومان یارانه پرداخت می شود، بنابراین یارانه تمام افراد یارانه بگیر در سال 

۱۴۰۰ دو برابر خواهد شد.
وی با بیان اینکه تقریبا همه یارانه های پرداختی در سال آینده تجمیع می شود، 
ادامه داد: همچنین مبلغ ۲۰ هزار میلیارد تومان علاوه بر مبلغ ذکر شده برای 
افزایش یارانه ۳۵ میلیون نفر اقشار طبقه متوسط و متوسط رو به پایین قرار داده 
شده و ۱۰ هزار میلیارد تومان هم برای افزایش مستمری مددجویان کمیته امداد 
و بهزیستی مصوب شد. زارع با بیان اینکه دولت مبلغ ۷۳ هزار و ۸۰۰ میلیارد 
تومان را در لایحه بودجه برای پرداخت یارانه در سال آینده در نظر گرفته بود، اظهار 
کرد: کمیسیون تلفیق با افزایش این عدد، ۱۴۷ هزار میلیارد تومان برای پرداخت 

یارانه نقدی در سال ۱۴۰۰ مصوب کرد که جزئیات آن متعاقبا اعلام خواهد شد.
یارانه های پرداختی به افراد در سال آینده تجمیع شده است

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ مجلس، افزود: سازمان 
هدفمندی یارانه ها و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف شدند تا برای 
پرداخت یارانه هدفمندی و معیشتی نسبت به ثبت نام کلیه افراد پشت صف، افراد 
جدیدالورود و همچنین افرادی که قبلا منصرف شده و اکنون مستحق دریافت 
یارانه هستند، اقدام کنند. وی تاکید کرد: تاخیر در ثبت نام و عدم پرداخت یارانه 
هدفمندی و معیشتی از سوی این دو دستگاه تخلف محسوب شده و مسئولیت 
این تخلف قابل رسیدگی در مراجع  و  بوده  برعهده کلیه مدیران ذی ربط  آن 
ذیصلاح است، تقریبا کلیه یارانه های پرداختی به افراد در سال آینده تجمیع شده 
و پرداخت می شود. زارع با اشاره به اینکه در مجموع ۳۲ هزار میلیارد تومان یارانه 
تولید در حوزه مسکن، کشاورزی، گردشگری و ... مصوب شد، افزود: ۱۸ هزار 
میلیارد تومان برای رفع محرومیت در مناطق کمتر برخوردار و همچنین ۳۳ هزار 
میلیارد تومان یارانه دارویی قرار داده شد که یارانه دارویی در اختیار بانک مرکزی 
قرار داده خواهد شد تا نحوه تامین ۲.۵ میلیارد دلار آن را به صورت ارزی-ریالی 

تعیین کنند.

رییس سازمان بسیج مستضعفین:

 ۶۱ میلیون نفر در طرح شهید سلیمانی 
غربالگری شده اند

رییس سازمان بسیج مستضعفین از غربالگری ۶۱ میلیون نفر از جمعیت کشور 
در قالب طرح مقابله با کرونا موسوم به طرح شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 

خبر داد. 
سردار سرتیپ پاسدار غلامرضا سلیمانی در جلسه قرارگاه امام رضا )ع( با حضور 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه،  اظهار کرد: تاکنون در 
قالب طرح مقابله با کرونا موسوم به طرح شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی ۶۱ 
میلیون نفر از جمعیت کشور غربالگری شده اند و در این چارچوب بیش از ۲۶۰ 
هزار بسیجی به کار گرفته شده اند که هنوز با توجه به ظرفیت موجود ۵۰۰ هزار 

نفری بسیجیان در این طرح، ظرفیت های بیشتری برای به کارگیری داریم.
رییس سازمان بسیج مستضعفین افزود: بیش از ۴ میلیون سفیر سلامت در 
طرح شهید سلیمانی همکاری می کنند که نقش موثری در پیشبرد موفق این 

طرح داشته اند.
سلیمانی تصریح کرد: اجرای این طرح یک تجربه درخشان دیگر با همکاری و 

مشارکت نیروهای فداکار بسیجی و وزارت بهداشت به یادگار گذاشت.
وی گفت: البته هر قدر فعالیت ها در جامعه عادی و رعایت ها کمتر شود، ابتلاها 
به بیماری کرونا بیشتر خواهد شد و قطعا رعایت هرچه بیشتر دستورالعمل ها و 
پیشگیری های لازم؛ آمارهای ابتلا و فوتی را کمتر خواهد کرد به ویژه اینکه باید 

توجه داشت هنوز در کشور ما واکسیناسیون آغاز نشده است.

میانجیگری قطر، فرصتی برای 
کاهش تنش ها در منطقه

کشورهای  و  قطر  میان  روابط  مجدد  برقراری   
پس  که  مصر  و  امارات  بحرین،  سعودی،  عربستان 

از اختلاف نظرهای اساسی به ویژه در مسایل منطقه ای و حمایت از گروه های 
اخوانی به وسیله قطری ها در منطقه موجب قطع مناسبات و تحریم قطر شده بود؛ 

فضای جدیدی در منطقه خلیج فارس و شبه جزیره عربستان ایجاد کرده است. 
 به نظر می رسد تغییر رییس جمهور در ایالات متحده و قاعدتا تغییراتی در نوع 
نگاه آن کشور به منطقه و تعامل با کشورهای عربی دلیل اصلی این موضوع باشد. 
در این میان قطر که در طول تحریم کشورهای عربی مناسبات بهتری با ایران و ترکیه 
برقرار کرده بود در همین مدت تلاش کرد تا زمینه بهبود مناسبات ایران و کشورهای 
عربی حاشیه خلیج فارس را فراهم نماید. وزیر امور خارجه قطر چند روز پیش 
خواستار گفتگو میان ایران و کشورهای عربی منطقه شد و رسما آمادگی کشورش را 
برای میانجیگری بین ایران و عربستان سعودی برای گفتگو و حل و فصل اختلافات 
اعلام کرد. درخواست قطر با استقبال وزیر خارجه ایران مواجه شد. آقای ظریف در 
پیامی توئیتری از دعوت وزیر خارجه قطر برای گفتگوی فراگیر در منطقه استقبال 
کرد. وی افزود: همانگونه که همواره تایید کرده ایم راه حل چالش های ما در 
همکاری برای تشکیل مشترک" منطقه ای قوی" قرار دارد: صلح آمیز، با ثبات، 

شکوفا و عاری از هژمونی جهانی و منطقه ای.
اشاره وزیر امور خارجه به طرح ابتکار صلح هرمز موسوم به ائتلاف امید است 
که برای اولین بار در سخنرانی آقای روحانی در هفتاد و چهارمین نشست مجمع 
عمومی سازمان ملل در سال ۱۳۹۸ مطرح شد. به گفته رییس جمهور ایران: بنا به 
مسئولیت تاریخی کشورم در حفظ امنیت، صلح، ثبات و پیشرفت در منطقه خلیج 
فارس و تنگه هرمز، همه کشورهایی را که از تحولات خلیج فارس و تنگه هرمز متاثر 
می شوند به ائتلاف امید یعنی ابتکار صلح هرمز دعوت میکنم.                                                      

پیشنهاد ایران با استقبال برخی از کشورهای عربی منطقه مواجه شد اما همانگونه 
که انتظار می رفت سه کشور عربستان، بحرین و امارات نظر چندان مثبتی نسبت 
به این طرح نداشته و واکنش مثبتی نشان ندادند. بدیهی بود با سیاست فشار 
حداکثری ترامپ علیه ایران و همراهی برخی از کشورهای عربی از این سیاست و 
نیز تلاش های اسراییل انتظار چندانی از طرح پیشنهادی نمی شد داشت.                                                 
اینک که بایدن در کاخ سفید مستقر شده و اعراب منطقه نسبت به برخی تغییرات 
در سیاست خاورمیانه ای آمریکا مطمئن هستند تحرکات جدیدی در منطقه شکل 
گرفته است. به نظر می رسد بهبود روابط با قطر در همین راستا صورت گرفته است 
تا امکان ائتلاف های منطقه ای راحت تر صورت گیرد. در این میان قطر با درک 
شرایط جدید منطقه ای و بین المللی با طرح پیشنهاد گفتگوهای فراگیر میان ایران 
و کشورهای عربی منطقه و به ویژه پیشنهاد میانجیگری بین ایران و عربستان سعی 
دارد تا ضمن تحکیم و تثبیت موقعیت خود در میان کشورهای عربی زمینه را برای 

توسعه مناسبات با کشورهای هر دو سوی خلیج فارس فراهم نماید.              
در این راستا تحقق گفتگوهای فراگیر منطقه ای و کاهش و رفع تنش ها در دو 
سوی خلیج فارس از جهات مختلف برای ایران حائز اهمیت است و باید با دیپلماسی 
فعال پیگیری شده و به نتیجه برسد. اول اینکه روابط ایران و اکثر کشورهای حاشیه 
خلیج فارس به ویژه پس از پیروزی انقلاب اسلامی جز در برخی ایام همواره متشنج 
بوده است. به غیر از رقابت های سنتی، تاریخی و مذهبی؛ نوع نگاه و ایدئولوژی 
متفاوت و گاهی متضاد دو کشور اصلی منطقه یعنی ایران و عربستان به موضوعات 
منطقه ای و جهانی، و نیز نقش قدرت های خارج از منطقه در این جدایی و تنش 
تاثیرگذار بوده است. نکته مهم آن که هر وقت روابط ایران و عربستان بهبود پیدا 
کرد روابط با سایر کشورهای عربی هم بهبود یافت و عکس این موضوع نیز وجود 
داشت. از زمانی که ملک سلمان و محمد بن سلمان در ریاض به قدرت رسیدند با 
توجه به مشکلات منطقه ای و احساس خطر عربستان از کاهش تنش میان ایران 
و آمریکا، تنش بین دو کشور افزایش قابل ملاحظه ای یافت و عربستان از سیاست 
سنتی تدافعی خود خارج و با ائتلاف سازی علیه ایران وارد فاز تهاجمی شد. نتیجه 
این تنش ها به ویژه در عراق، سوریه و یمن و درگیری های نیابتی دو کشور به وضوح 
قابل مشاهده بوده و هست. لذا تلاش برای استفاده از ظرفیت میانجیگری قطر که 
می تواند با تلاش های عمان و حتی کویت مضاعف نیز شود در صورت به نتیجه 
رسیدن می تواند به کاهش تنش ها میان دو کشور ایران و عربستان بینجامد.                         
دوم اینکه با تلاش های ترامپ روند نزدیکی کشورهای عربی به رژیم صهیونیستی 
به نتایجی رسید. وجهی از این تلاش ها در نتیجه دشمنی مشترک با ایران و به 
منظور تنگ تر کردن فشارها علیه تهران طراحی شده بود. اینک که به نظر می 
رسد با استقرار دموکرات ها در کاخ سفید بار دیگر توازن در روابط آمریکا و اسراییل 
و اعراب برقرار خواهد شد؛ انجام گفتگوها میان ایران و کشورهای عربی و به ویژه 
عربستان می تواند به نفع ایران باشد و از نزدیکی هر چه بیشتر کشورهای عربی به 

رژیم صهیونیستی علیه تهران بکاهد.                                                 
سوم اینکه در شرایطی که دولت های عربی منطقه قبل از استقرار بایدن و با توجه 
به احتمال بازگشت آمریکا به برجام خواستار حضور در مذاکرات آتی مربوط به برجام 
شدند؛ و دولت جدید آمریکا نیز از مشورت با متحدان خود در این زمینه خبر داده 
است؛لذا گفتگو میان ایران و عربستان می تواند در خصوص برجام و روند احیای 
آن هم مفید باشد.                                                                                                               

با عنایت به موارد فوق می توان عنوان کرد که میانجیگری قطر به شرط پذیرش 
توسط کشورهای عربی به ویژه عربستان فرصت مناسبی برای کاهش تنش ها در 
منطقه فراهم خواهد کرد و در ابعاد مختلف بر مسایل منطقه ای و فرامنطقه ای 
تاثیرگذار خواهد بود. در این زمینه تلاش برای ورود کشورهای دیگری همچون 
عمان و کویت هم می تواند در ایجاد فضای مثبت برای تحقق گفتگوهای کاهش 
تنش مثمرثمر باشد. در شرایطی که دوران سیاست فشار حداکثری ترامپ خاتمه 
یافته و روند جدیدی در حال شکل گیری است کاهش تنش ها در منطقه می تواند 
مفید فایده باشد و فرصت بیشتری برای کاهش تنش های بین المللی نیز برای 
ایران فراهم نماید. افزایش تنش ها میان ایران و عربستان و سایر کشورهای عربی 
فقط می تواند به اسراییل یاری رساند که در شکل دادن ائتلاف علیه ایران متحدین 

بیشتری برای خود فراهم کند.     
* استاد دانشگاه                                       

احمد توکلی: 

مشکل کشور تولید نیست
 توزیع است

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در سیاست ها باید بازنگری کنیم، 
بعضی از سیاست ها موضوعیتشان از بین رفته و بعضی ها غلط بودنشان ثابت شده 

است.
احمد توکلی در جمع شرکت کنندگان در دهمین پیش نشست همایش نظام 
مسائل اولویت دار کشور گفت: اگر سیاست ها اجرا شده باشد و وضع کشور اینگونه 
باشد، پس سیاست ها به چه کار می آید؟ اگر به سیاست ها عمل شده باشد نباید 

وضع اینگونه باشد. پس معلوم می شود که یک جایی از کار مشکل دارد.
وی افزود: ما در ۳۹ حوزه ۷۵۰ سیاست کلی داریم. که این مقدار از سیاست های 

کلی زیاد است. وقتی ۷۵۰ سیاست کلی داشته باشیم، نمی توان نظارت کرد.
باشد، در  تعدادش کم  باید  تاکید کردند: سیاست های کلی  ادامه  توکلی در 
حوزه های مادری باشد، باید معطوف به امور مهم باشد، نباید پخش شود چون 
فساد  و  بودجه  مجلس،  انتخابات  مثل  مهم  موضوع  یا ۵  می شود. ۴  ناکارآمد 

اقتصادی و … باید انتخاب شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در مجمع تشخیص مصلحت نظام آسیب شناسی 
در رابطه با سیاست های کلی صورت گرفته است عنوان کرد: رهبر انقلاب در 
حکمشان صریحاً بازنگری در سیاست های کلی را فرمودند. در سیاست ها باید 
بازنگری کنیم، بعضی از سیاست ها موضوعیتشان از بین رفته است و بعضی ها غلط 

بودنشان ثابت شده است.
بر  مبتنی  کشور  اقتصادی  اولویت های  ارزیابی  به  اشاره  در  توکلی  احمد 
سیاست های کلی عنوان کرد: اولویت اول مسئله ی توزیع است، مشکل ما تولید 
نیست، توزیع است. چون سیستم توزیع جلوی تولید را می گیرد. مسئله  دوم بحث 
بودجه است. بودجه، اولویت های دولتی است که لباس رقم پوشیده است، بی 

انضباطی در بودجه یکی از عوامل فساد در کشور است.

اخبار

اردشیر سنایی*

 
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ضمن توصیه به روسای دانشگاه های 
علوم پزشکی برای تشدید نظارت بر اجرای پروتکل های بهداشتی افزود: عقب 
نشینی از هرگونه پروتکل شکنی و عدم ایستادگی در مقابل پروتکل شکنان 

خیانت ملی است. 
سعید نمکی در اجلاس مجازی روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم 
پزشکی سراسر کشور اظهار داشت: روسای دانشگاه های علوم پزشکی اگر به 
هر دلیلی با هر هجمه، طوفان و جوسازی در مقابل پروتکل شکنی کوتاه بیایند، 

بدانند که نمی توانیم این راه را با همدیگر ادامه دهیم. 
وی افزود: امروز برد ما در مدیریت کرونا، باعث آبروی جمهوری اسلامی ایران و 
عزت خون شهدا می شود و اگر نتوانیم خدای ناکرده کرونا را مدیریت کنیم، یک 
کسر شان و بی آبرویی برای کل نظام جمهوری اسلامی ایران است نه فقط برای 

وزارت بهداشت. 
وزیر بهداشت ادامه داد: متعهد به حمایت و پاسداشت خون شهدا هستیم و 
برای اعتلای جمهوری اسلامی ایران، قسم خورده ایم و می دانیم هرگونه پروتکل 
شکنی و تجاوز به حریم دیگران در این طرح عظیم ملی و شعله ور شدن آتش 
بیماری و ماندن کشور در این باتلاقِ می تواند ضربه ای به جمهوری اسلامی ایران 
باشد بنابراین باید با تمام وجود در مقابل اندک افرادی که می خواهند پروتکل ها 

را بکشنند، بایستیم.
نمکی یادآور شد: وظیفه تک تک همکاران ما در دانشگاه های علوم پزشکی، 
ایستادگی در مقابل پروتکل شکن ها است و مطلقا نباید کوتاه بیاییم. البته ابزارِ 
ایستادن در مقابل پروتکل شکن، دست ما نیست. ما نه نیروی نظامی و انتظامی 
داریم نه ابزار بازدارنده دیگری داریم. باید مرتب تذکر بدهیم، کاستی ها را بگوییم، 
منعکس کنیم، پروتکل ها را ارزیابی و نظارت کنیم و به مقامات ذیربط به سرعت و 

به لحظه منعکس کنیم. 
وی تاکید کرد: گروه اندکی که حق اکثریت را زیرپا می گذارند و مخدوش می 
کنند، باید حتما معرفی شوند و بنده به عنوان وزیر و سرباز کوچک نظام، خودم 
را مکلف می دانم که به سرعت هرگونه گزارش لحظه ای از استانها را به مقامات 
مسئول و مردم منعکس کنم. در مقابل آبروی این نظام، پاسداشت خون شهدا و 
اعتلای آبروی این سرزمین مسئولیم و هرگونه قصور در این زمینه، قابل بخشش 

نیست.
وزیر بهداشت ضمن تاکید بر لزوم پایش مستمر بیماری کووید۱۹ در استانها 
گفت: در عرصه بین المللی به یک آمار دو رقمی و افتخار آمیز رسیدیم در شرایطی 
که در انگلیس شاهد یک هزار و ۸۲۰ مرگ، آلمان بالای یک هزار مرگ و آمریکا 
بالای چهار هزار مرگ اعلام کرد اما مرگ و میر بیماران در کشور به مرز ۷۰ نفر 
رسید گرچه این هم دردناک است اما نباید سرخوش از این پیروزی شویم. مطمئن 
باشید که هرگونه غفلت، این بار، آتشی دامن گیر خواهد داشت و اگر در دوره و 
خیز قبلی، ۱۰ تا ۱۲ روز و دو هفته طول کشید تا گرفتاری ما گسترش پیدا کرد 
اما امروز ممکن است در ۴۸ ساعت و با سرعت بالای انتقال ویروس، گرفتار شویم. 
نمکی خاطرنشان کرد: پایش مستمر و هرگونه خیز جدید اندک بیماری باید 
به شدت مورد توجه روسای دانشگاه های علوم پزشکی قرار گیرد. نباید از رصد 
هوشمند، لحظه ای غفلت کنیم تا بتوانیم همانند مازندران، شاهد تبدیل وضعیت 

شهرها و جلوگیری از گرفتاری بیشتر باشیم. 
نمکی گفت: تعداد تست های تشخیصی باید به شدت افزایش پیدا کند. در 
حال حاضر که روزهای آرام تری را از نظر درگیری بیماران بستری داریم، باید 
بیماریابی را خانه به خانه پیش ببریم و هر کانون آلوده و خوشه ای را که فکر می 
کنیم در نقطه ای وجود دارد، باید کشف شود. امروز باید با وسواس بیشتر به پیدا 

کردن موارد جدید بیماران بپردازید. 
 تست های سریع کرونا باید افزایش یابد

 وی خطاب به روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی سراسر کشور 
تاکید کرد: ننشینید که دیگران با علامت به سراغ شما بیایند اکنون وقت آن است 
که سراغ افراد با علامت و بدون علامت و یا با علامت های خفیف غیر قابل بیان 
برای بیماران در تک تک منازل محله ها برویم. امروز باید ۳ تا ۵ برابر کار کنیم 
و بیماریابی را ۱۰ برابر افزایش دهیم و خانه به خانه به دنبال بیماری بگردید تا 
اگر خدای ناکرده، طوفانی در راه است بتوانید شعله های کوچک این بیماری را 

خاموش کرده باشید که خانه و سامانه ما را دچار گرفتاری نکند. 
وزیر بهداشت اظهار داشت: مراکز منتخب و سرپایی ۱۶ ساعته به هیچ عنوان 
نباید تعطیل شود. می دانم که نگه داشت این مراکز هزینه بر است اما تقاضای 
بنده این است که این مراکز را با آزمایشگاه یا نمونه گیری که آزمایش ها را بگیرد و 

به مراکز دیگر ارسال کند را حتما سرپا نگه دارید. 
نمکی تاکید کرد: در گزارشاتی که می گیرم هنوز نسبت تست های سریع در 
کشور، معقول و منطقی نیست. این تست سریع را به ویژه برای بیماران در روزهای 
اول که لود ویروس بیشتر است به عنوان اصلی ترین کار قلمداد کنید و این شیوه 

نمونه گیری را برای تعیین تکلیف زودتر بیماران به کار بگیرند. 
وی یادآور شد: مراقبت از بیماران در قرنطینه بسیار مهم است. یکی از مشکلاتی 
که امروز در اکثر استانها داریم. عدم استفاده کافی از اقامتگاه های بیماران برای 

ایزوله کردن آنها است. اخیرا سفری به هرمزگان داشتم که به زیبایی این بیماری 
را مدیریت کرده و نگران مسافرت ها به جزایر جنوبی کشور بودند. به عنوان نمونه 
در هرمزگان که ۸۰۰ بیمار در منزل داشتند، فقط ۱۹ نفر در فضاهای اقامتگاهی 
ایجاد شده، بودند و این را باید افزایش دهیم و بتوانیم از این فضاها که دکتر 
کولیوند در ایجاد آنها زحمت کشیده، استفاده کنیم و نباید این ابزار را بایگانی 

شده تلقی کنیم.
وزیر بهداشت گفت: استانهایی که مرزی هستند یا مرزهای هوایی دارند و در 
مرکز کشور هستند، باید به شدت کنترل شوند. در مناطقی که مرز زمینی، دریایی 
و هوایی وجود دارد باید به شدت مراقبت کنید. اگر خدای ناکرده این ورودی ها 
را کنترل نکنیم و ویروس جهش یافته ای از یک منطقه دیگر به کشور وارد شود 
و ما درست رصد نکرده باشیم، دچار معضلات جدی در مدیریت آینده بیماری 

می شویم. 
نمکی افزود: تقاضای بنده این است که روسای دانشگاه هایی که در مناطق 
تحت پوشش آنها مرز هوایی، دریایی و زمینی وجود دارد به شدت مراقبت کنند. 
بعضی از گزارشاتی که دریافت می کنیم متاسفانه حاکی از آن است که در برخی 

از مبادی ورودی این کار به نحو احسن انجام نمی شود. 
وی خاطرنشان کرد: در ورودی و خروجی هواپیماها به ویژه در پروازهای داخلی 
باید به شدت مراقبت کنیم. گزارشی دریافت کرده ام که یکی از خطوط هوایی 
خارج از استاندارد، مسافر سوار می کند. باید کنترل بر خطوط هوایی و روی 
مسافرت ها در دانشگاه ها به شدت افزایش پیدا کند و این پایگاه های دیده بانی 

را بیشتر کنند. 
وزیر بهداشت گفت: اگر بتوانیم با رعایت اصولی مانند هوشمندی بیشتر، پایش 
مستمر، رصد موارد بیماری در کشور، خاموش کردن شعله های کوچک قبل 
از رسیدن هرگونه طوفان و عدم پیوست شعله های کوچک به همدیگر با حفظ 
صمیمیت و ساختار منسجم ایجاد شده در طرح شهید سلیمانی و همچنین 
افزایش تست ها، فعال نگه داشتن مراکز منتخب و سرپایی و رصد موارد ورودی 
و خروجی به کشور و بین استانها پیش برویم می توانیم از خیز جدید احتمالی 

بیماری در کشور جلوگیری کنیم.
نمکی، جلوگیری از خیز جدید بیماری را مشروط به نظارت مستمر بر پروتکل 
ها، ایستادگی جانانه و جسارت آمیز در مقابل هرگونه پروتکل شکنی در هرکجای 
کشور توسط هر مقام و مسئولی و عدم کاهش رعایت پروتکل ها در سطح کشور که 

رابطه مستقیمی با شیوع بیماری و افزایش خیز بیماری دارد، عنوان کرد. 
وزیر بهداشت با تاکید بر این که در مقابل پروتکل شکنی در کشور، به هیچ عنوان 
کوتاه نمی آیم، گفت: وقتی در کشوری بزرگمرد فرزند حضرت فاطمه)س( یعنی 
مقام معظم رهبری می آیند و مراسمی برگزار می کنند که تک نفره در حسینیه 
می نشینند این دو پیام برای داخل و خارج دارد. یک پیام برای داخل این است 
که امروز شیوه منطقی عزاداری جده سادات، اینگونه است و کسی نمی تواند 
از ایشان جلوتر یا عقب تر حرکت کند و پیام دوم به بیرون از مرزها این است که 
حرکت شیعه منطبق بر منطق و استدلال است. این شیوه خردمندانه منطبق بر 
عقل و منطق، راهکاری است که از روز نخست از رهبر فرزانه دیده ایم و کسی حق 
ندارد وقتی یک پیشوای دینی و سیاسی کشور از روز نخست در رعایت پروتکل ها، 

اینگونه حرکت می کنند، از ایشان عقب یا جلو بیفتد. 
وی تاکید کرد: تک تک ما مسئولیم که از این شیوه حمایت و پروتکل ها را رعایت 
و در مقابل پروتکل شکن ها، ایستادگی کنیم. بنابراین ایستادگی در مقابل هر 
گونه پروتکل شکنی، وظیفه اصلی است که به شما ابلاغ می شود و هرکدام از 
عزیزان در سطح استانها در این زمینه قصور کند، مطمئن باشند که مورد مواخذه 

قرار خواهند گرفت.

را برهم زدن  اقتصادی  رییس جمهور هدف جنگ 
آرامش اقتصاد کشور دانست و تاکید کرد: مردم نسبت 
داشته  اطمینان  کشور  اقتصاد  آینده  روشن  افق  به 

باشند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه 
در یکصد و نود و ششمین نشست ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت، با تاکید بر اینکه همه باید تلاش کنند 
به نحو موثر از ثمره مقاومت و مقابله با جنگ تحمیلی 
جبران  و  کشور  اقتصادی  رونق  جهت  در  اقتصادی 
لطمات تحریم ها بهره ببرند، افزود: برای دولت مسجل 
و اثبات شده است که هدف کارگردانان شکست خورده 
کشور  اقتصادی  آرامش  زدن  برهم  اقتصادی،  جنگ 
امروز تلاش می کنند پیروزی ملت در جنگ  و  است 

اقتصادی را بی ثمر و به کام مردم تلخ کنند.

رییس جمهور افزود: من مطمئنم که فعالان اقتصادی 
و  اظهارات  نوع  این  به  روشن بینی،  با  مردم  و  کشور 
اقدامات توجه و اعتنا نمی کنند و با اطمینان، آرامش و 
امید به افق روشن اقتصاد کشور به فعالیت های خود با 

قدرت ادامه می دهند.
روحانی با بیان اینکه با فروکش کردن انتظارات تورمی 
نفتی شرایط  غیر  و  نفتی  به رشد صادرات  رو  روند  و 
اقتصادی کشور به سمت بهتر شدن حرکت می کند، 
ایجاب  اقتصادی  بازار های  اهمیت  داشت:  اظهار 

می کند آرامش لازم در این بازار ها برقرار باشد.
رییس جمهور تاکید کرد: دشمنان عصبانی تلاش 
می کنند روند مثبت را متوقف یا کند سازند و با تبلیغات 
وسیع رسانه های معاند و جنگ روانی، عمدتا بدنبال این 
هستند که روند کاهش نرخ ارز و قیمت کالا ها را شرطی 

کنند.
اقتصادی  جنگ  شکست  با  اینکه  بیان  با  روحانی 
و  یافته  تغییر  ایران  تجاری  طرف های  نگاه  ترامپ، 
مرحله  به  ورود  درحال  کشور  اقتصادی  مناسبات 
جدیدی است، تصریح کرد: همه باید کمک کنند که 
بازار های حساس نظیر ارز در چارچوب سیاست هایی 
تعادل  به  و  مدیریت  اعمال می کند  مرکزی  بانک  که 
برسد. در این جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه از 
روند بررسی و تغییراتی که کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی در منابع و مصارف لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
داده است، گزارشی ارائه کرد و تبعات و عوارض ناشی از 
تصمیم کمیسیون تلفیق مجلس در زمینه افزایش منابع 
درآمدی و مصارف بودجه بر اقتصاد کشور و معیشت 

مردم، بررسی شد.

رییس جمهور :

مردم به افق روشن اقتصاد کشور اطمینان داشته باشند 

وزیر بهداشت مطرح کرد ؛ 

عدم ایستادگی مقابل پروتکل شکنان خیانت ملی

رئیس قوه قضاییه گفت: اجرای بخش عمده ای از سند تحول قضایی، نیازمند 
اصلاح قوانین و مقررات است. 

آیت الله سید ابراهیم رئیسی دومین جلسه ستاد راهبری اجرای سند تحول 
قضایی با اشاره به ابلاغ عمومی سند تحول قضایی گفت: هم اکنون مطالبه 
عمومی برای اجرای این سند شکل گرفته است و همه بخش های قوه قضایه باید 

با همکاری نخبگان و صاحبنظران، اجرای سند را پیگیری کنند.
رئیس قوه قضاییه افزود: برای ایجاد تحول قضایی و کسب رضایت عمومی 
و اجرای عدالت، هوشمندسازی فرآیندها در دستور کار قرار گرفته است؛ لذا 
پشتیبانی لازم برای ایجاد زیرساخت های توسعه فناوری و نوآوری باید از سوی 

قوای مقننه و مجریه فراهم شود.
نیازمند  قضایی،  تحول  سند  از  عمده ای  بخش  اجرای  گفت:  رئیسی 
اصلاح قوانین و مقررات است و لازم است با همکاری قوای مقننه و مجریه، 
زیرساخت های قانونی فراهم شود تا بر مبنای قوانین اصلاح شده، سند قابلیت 

اجرایی پیدا کند.
رئیس ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی با اشاره به زمان بندی ذکر شده 
در سند تحول قضایی گفت: برای اجرای راهکارها در موعد زمانی مقرر، باید 
بسیج امکانات در قوه قضاییه، مقننه و مجریه و تمهید زیرساخت های حقوقی 

و مالی لازم انجام شود.
رئیس قوه قضاییه افزود: به منظور رصد دقیق اجرای راهکارها و برنامه های 
عملیاتی، در ساختار ستادی قوه قضاییه، مرکز پیگیری اجرای سند تحول 
قضایی تشکیل شده است و همه بخش های قوه قضاییه موظف به همکاری با 

این مرکز هستند.
رئیسی با اشاره به لزوم همفکری با صاحبنظران حوزه و دانشگاه در فرآیند 
اجرای سند تحول قضایی گفت: در آینده نشست های تخصصی با موضوع 
محورهای اولویت دار سند تحول قضایی و با حضور صاحبنظران برگزار خواهد 

شد و از نظرات آن ها برای اجرای سند تحول قضایی استفاده خواهیم کرد.
رئیسی با اشاره به اهمیت مفاد سند تحول قضایی گفت: این سند برنامه چند 
سال آتی قوه قضاییه است و همه دستورالعمل ها و مقررات و مصوبات در قوه 
قضاییه باید با این سند انطباق داشته باشد و معاونت راهبردی باید جلسات 

منظمی با بخش های قوه قضاییه برای هماهنگی امور تشکیل دهد.
معاونت  گزارش  قضایی،  تحول  سند  اجرای  راهبری  ستاد  دوم  جلسه  در 
حقوقی و امور مجلس و معاونت مالی، پشتیبانی و امور عمرانی و حوزه ریاست در 
اجرای سند تحول قضایی مطرح شد و رئیس قوه قضاییه، دستورات لازم را برای 

پیگیری سریعتر راهکارها صادر نمود.

رئیس قوه قضاییه:
 اجرای بخش عمده  سند تحول قضایی، نیازمند اصلاح قوانین است
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اگر شما هم سبک تغذیه ای را انتخاب کرده اید که در آن گوشت حذف شده 
یا به حداقل میزان رسیده است بدانید که قدم خوبی در جهت سلامتی تان 
برداشته اید؛ البته به شرط اینکه چهارچوب یک تغذیه مناسب و متعادل را رعایت 

کنید. در ادامه به مزایای عدم مصرف گوشت اشاره می کنیم.
ذاتاً  افراد  از  به دلایل مختلف رخ می دهد. خیلی  از مصرف گوشت  امتناع 
علاقه ای به خوردن گوشت ندارند، برخی دیگر به دلیل حمایت از حیوانات و 
محیط زیست به گیاهخواری رو می آورند و برخی دیگر را قیمت گوشت به این 
تصمیم وادار می کند. در هر حال عدم مصرف گوشت به هر دلیلی باشد اتفاقات 
خوبی در بدن رقم می زند و با مطالعه آن خواهید فهمید که گرانی چندان هم بد 
نیست. البته این مورد آخر مزاح بود اما اگر شما هم سبک تغذیه ای را انتخاب 
کرده اید که در آن گوشت حذف شده یا به حداقل میزان رسیده است بدانید که 
قدم خوبی در جهت سلامتی تان برداشته اید؛ البته به شرط اینکه چهارچوب یک 

تغذیه مناسب و متعادل را رعایت کنید.
در ادامه به مزایای عدم مصرف گوشت اشاره می کنیم.

چند کیلو سبک تر می شوید
گوشت قرمز یک ماده غذایی پرکالری است. حذف این ماده غذایی باعث 
می شود اعدادی که ترازو نشان می دهد کمتر باشد. به عقیده متخصصان میزان 
پروتئین موجود در یک سهم غذایی گوشت معمولًا بیشتر از نیاز بدن است. یک 
وعده معادل ۵۸ گرم گوشت گاو می تواند ۱۷۰ کالری به بدن برساند این در حالی 
است که همین میزان لوبیا و پنیر توفو به ترتیب به میزان ۱۰۰ و ۷۰ کالری دارند. 
درست است که تفاوت میزان کالری میان گوشت و لوبیا چندان فاحش نیست 
اتفاق میافتد.  انباشت کالری و چاقی به مرور زمان  اما واقعیت این است که 
 Journal of General در  و  انجام شده  در سال ۲۰۱۵  که  بررسی هایی  نتایج 
Internal Medicine به چاپ رسیده است نشان می دهد افرادی که رژیم غذایی 
گیاهخواری دنبال می کنند نسبت به افرادی که رژیم معمولی دارند وزن بیشتری 

از دست می دهند.
pH بدنتان کنترل می شود

زمانی که pH خون متعادل باشد یعنی تعادل اسیدی و بازی بدن در حالت نرمال 
و متعادل باشد وضعیت سلامتی بدن در حد بالاتری قرار خواهد داشت. در اکثر 
رژیم های غذایی که حاوی گوشت قرمز هستند مواد غذایی اسیدی وجود دارند. 
به گفته متخصصان گوشت قرمز باعث تولید میزان زیادی اسید در بدن می شود 

که باید جذب و خنثی شود. یادتان باشد که حالت اسیدی بالا در بدن زمینه را 
برای بروز بیماری ها فراهم می کند. علاوه براین وجود استرس و خستگی های 
روزمره نیز می تواند در کنار این وضعیت مقاومت بدن را در برابر بیماری های جدی 

مانند سرطان یا دیابت کاهش دهد.
کمتر نفخ می کنید

گوشت قرمز کندتر از مواد غذایی دیگر هضم می شود، امکان بروز یبوست را بالا 
می برد و بعد از مصرف زیاد باعث بروز دردهای شکمی یا نفخ می شود. بعد از قطع 
مصرف گوشت علائم هضم سریع غذا به سرعت بروز می کند چون در این صورت 
مصرف مواد غذایی سالم و سرشار از فیبر افزایش می یابد. با گذشت زمان میزان 
باکتری های سالم در روده ها افزایش می یابد و این مسئله به کاهش التهاب در بدن 
کمک کرده و احساس نفخ را کاهش می دهد. نتایج پژوهشی که در سال ۲۰۱۵ 
در Nutrition Research به چاپ رسیده است نشان می دهد که میزان التهاب در 

بدن گیاهخواران در مقایسه با افرادی که گوشت می خورند کمتر است.
پوستتان شفاف تر می شود

داشتن رنگ و روی خوب و شاداب از درون اتفاق می افتد. زمانی که میوه و 
سبزیجات بیشتری که سرشار از ویتامین های A, C و E هستند مصرف می کنید 
گام بزرگی در جهت بهبود وضعیت پوستتان برمی دارید چراکه این ویتامین ها با 
رادیکال های آزاد که عامل اصلی پیری و مشکلات پوستی هستند مقابله می کنند.

میزان چربی خونتان پایین می آید
باعث کاهش جذب چربی های اشباع شده  برنامه غذایی  از  حذف گوشت 
می شود که عامل افزایش کلسترول خون هستند. انجمن قلب آمریکا توصیه 
می کند که مردم مصرف چربی های اشباع شده را به ۵ یا ۶ درصد میزان کالری 
روزانه محدود کنند. این مسئله باعث کاهش کلسترول خون بالا می شود. حتماً 
می دانید که افزایش کلسترول خون زمینه را برای تجمع پلاک در جداره رگ های 
خونی مهیا می کند. این تجمع که به آن تصلب شرایین نیز گفته می شود می تواند 
باعث بروز بیماری های عروق کرونری، سکته قلبی و سکته مغزی شود. توجه 
داشته باشید که مشکل کلسترول بالا ممکن است عامل ژنتیکی داشته باشد 
اما بدانید که با حذف مصرف گوشت قرمز میزان کلسترول خونتان کاهش پیدا 

خواهد کرد.
احتمال ابتلا به سرطان کاهش پیدا می کند

حذف گوشت گاو از برنامه غذایی باعث کاهش خطر ابتلا به سرطان کولون 

یا روده می شود بخصوص اگر سابقه این بیماری را در خانواده داشته باشید. به 
عقیده متخصصان داشتن یک برنامه غذایی سرشار از چربی های اشباع شده با 
بروز التهاب بالا در بدن در ارتباط است. یادتان باشد که التهاب مزمن نیز خطر بروز 

سرطان را افزایش می دهد.
در سال ۲۰۱۵ سازمان بهداشت جهانی، گوشت قرمز را یک ماده غذایی با 
پتانسیل سرطان زایی برای انسان معرفی کرده است. نتایج بررسی های متعدد 
بروز  خطر  و  قرمز  گوشت  زیاد  مصرف  بین  زیادی  ارتباط  که  می دهند  نشان 
سرطان و به ویژه سرطان کولون وجود دارد. نتایج پژوهشی که در سال ۲۰۱۹ 
در International Journal of Epidemiology به چاپ رسیده است نیز نشان 
می دهد که مصرف روزانه ۷۶ گرم گوشت قرمز یا گوشت های فرآوری شده در 
مقایسه با روزانه ۲۱ گرم گوشت می تواند خطر ابتلا به سرطان کولورکتال را تا ۲۰ 

درصد افزایش دهد.
تولید  باعث  مانند کباب کردن  بالا  با حرارت  باشد که پخت گوشت  یادتان 
ترکیباتی می شود که عامل بروز سرطان در روده افرادی می شود که به طور ژنتیکی 
مستعد ابتلا به سرطان روده هستند. گوشت های فراوری شده مانند سوسیس، 

کالباس و غیره نیز حاوی نیترات ها بوده و بیشتر در مظان اتهام قرار دارند.
خطر ابتلا به بیماری های جدی کاهش می یابد

حذف گوشت قرمز از برنامه غذایی می تواند خطر ابتلا به برخی بیماری ها را 
کاهش دهد. گوشت قرمز حاوی میزان زیادی اسیدهای چرب اشباع شده است 
که خطر بروز بیماری های قلبی عروقی، چاقی مفرط و دیابت را افزایش می دهند.
نتایج پژوهشی که در سال ۲۰۱۸ در European Heart Journal به چاپ رسیده 
است نشان می دهد که مصرف زیاد گوشت قرمز با تولید ترکیبی به نام کارنیتین 
همراه است که خطر سکته قلبی را بالا می برد. به عقیده محققان ترکیبات تولید 
شده باعث ایجاد تغییر در سوخت و ساز کلسترول در بدن شده و همین امر نیز 
خطر افزایش پلاک در جداره رگ های خونی و در پی آن خطر بروز بیماری های 

قلبی را بالا می برد.
علاوه براین، خطر بروز بیماری آلزایمر در افرادی که عاشق مصرف گوشت گاو 
 British Medical هستند بیشتر است. نتایج پژوهشی که در سال ۲۰۱۷ در
Journal به چاپ رسیده است نشان می دهد که ابتلا به این بیماری می تواند با 
افزایش میزان آهن در بدن که در نتیجه مصرف زیاد گوشت قرمز بروز می کند در 

ارتباط باشد.
انرژی بیشتری کسب می کنید

هرچه قلب سالم تر و دستگاه گوارش در حالت خوبی قرار داشته باشد جسم 
و روح انسان سالم تر و شاداب تر خواهد بود. مصرف مواد غذایی سالم تر مانند 
لوبیاها، روغن های گیاهی، غلات کامل، میوه ها و سبزیجات به جای گوشت باعث 

شادابی و انرژی هر چه بیشتر می شود.
مراقب مواد مغذی بدنتان باشید

با تمام فوایدی که عدم مصرف گوشت در بدن دارد باید به موارد مهمی دقت 
داشته باشید. در واقع باید حواستان به میزان مواد مغذی بدنتان باشد و این کار 
ممکن نخواهد بود مگر در سایه داشتن تغذیه ای سالم و متعادل. یادتان باشد که 
می توان کمبود پروتئین را با مصرف مواد غذایی گیاهی حاوی این ماده به راحتی 
جبران کرد اما عدم مصرف گوشت باعث بروز کمبود برخی مواد مغذی می شود 
 B که باید با مصرف مکمل برطرف شود. این مواد غذایی شامل ویتامین های گروه
و بخصوص B۱۲ و همچنین مواد معدنی مانند آهن است. از جمله منابع غذایی 
حاوی این ویتامین می توان به غذاهای دریایی و همچنین توفو، ماهی، پنیر و 
تخم مرغ اشاره کرد. محققان مصرف مکمل را نیز توصیه می کنند. به عقیده آن ها 
مصرف مکمل ویتامین B۱۲ باکیفیت می تواند میزان نیاز بدنتان به این ویتامین را 

به بهترین شکل تأمین کند.
باید بدانید که در بین افراد زیادی بخصوص افرادی که گوشت قرمز مصرف 
می کنند نیز بروز کمبود منیزیم رایج است. امروزه خاک های کشاورزی از نظر 
منیزیم ضعیف هستند و رژیم های گیاهی نمی توانند به میزان کافی از این ماده 
به بدن برسانند. علاوه بر این در تغذیه گاوها نیز به میزان کافی از این ماده مغذی 
وجود ندارد. بنابراین بهتر است تحت نظر پزشک مکمل منیزیم و ویتامین D۳ را 
نیز فراموش نکنید. یادتان باشد که پروبیوتیک ها که باکتری های مفیدی تولید 
می کنند باعث جذب هر چه بیشتر مواد مغذی و هضم بهتر مواد غذایی می شوند.

8اتفاقی که با نخوردن گوشت در بدن رخ می دهد

مصرف غذاهای سالم روی سلامت روان مزایای عدم مصرف گوشت
تاثیر گذارد؟

جعبه های دارویی ممکن است هنگام ابتلا به برخی بیماری های روانی از جمله 
اضطراب یا افسردگی به کمک شما بیایند، اما نقش تغذیه در برطرف کردن این 

وضعیت های روان پزشکی را نمی توان نادیده گرفت.
مطالعات اخیر حاکی از آنند آنچه که شما می خورید، به طور شگفت انگیزی 
با سلامت روان تان در ارتباط است. به عنوان مثال محققان بریتانیایی ثابت کرده 
اند افرادی که غذاهای ناسالم بیشتری می خورند، دارای سطوح بالای اضطراب 
هستند. به طور کلی مصرف غذاهای فراوری شده، دانه های تصفیه شده و 

محصولات شیرین، شما را در معرض ابتلا به افسردگی نیز قرار می دهند.
با این حال ارزش هفت ماده غذایی در بهبود وضعیت سلامت روان ثابت شده 

است:
اسیدهای چرب امگا ۳: این نوع چربی ها در فرایند ساخت سلول های جدید 
مغز و اتصالات سیناپس ها بسیار موثرند. اسیدهای چرب امگا ۳ همچنین نقش 
مهمی در کاهش التهاب مغز دارند و مصرف منظم آنها خطر ابتلا به اختلالات 
اضطرابی را تا ۵۰ درصد کاهش می دهد. ماهی های چرب از جمله ماهی قزل 
آلا سرشار از این نوع اسیدها هستند. منابع غیر حیوانی مانند گردو و آووکادو نیز 

حاوی این چربی ها هستند.
آمینو اسیدها: پروتئین های غذایی هستند که به طور پیچیده در تولید انتقال 
دهنده های عصبی نقش دارند و اجازه می دهند که سلول های مغز به درستی با 
هم ارتباط برقرار کنند. آمینو اسیدهای ضروری برای بدن شما در گوشت، لبنیات 
و تخم مرغ به وفور یافت می شود. کینوا و سویا نیز حاوی پروتئین و آمینو اسیدهای 

ضروری هستند.
ویتامین های گروه ب: این نوع ویتامین ها از جمله ویتامین ب۶، تیامین، 
ریبوفلاوین، فولات، ویتامین ب ۱۲، به بدن برای تبدیل مواد غذایی به انرژی 
کمک می کنند و به شدت با عملکرد مغز ارتباط دارند. این نکته ثابت شده که 
کمبود ویتامین ب ۱ با افرایش خطر ابتلا به افسردگی در افراد مسن در ارتباط 
است. سطح پایین فولات یا همان ویتامین ب ۹ نیز در افراد افسرده بسیار پایین 
تر از سایر افراد است. منابع عالی ویتامین ب شامل دانه های کامل، تخم مرغ، 

ماهی، گوشت، لبنیات، حبوبات، سبزیجات تیره رنگ و آجیل است.
کربوهیدرات: کربوهیدرات ها منجر به تولید سروتونین می شوند. سروتونین 
کم  غذایی  های  رژیم  یعنی  این  است.  شادی  احساس  با  مرتبط  هورمون 
کربوهیدرات مانند رژیم غذایی کتوژنیک می توانند سطح خلق و خوی و انرژی 
ها،  میوه  کنید.  دقت  ها  کربوهیدرات  انتخاب  در  باید  شما  دهند.  کاهش  را 
سبزیجات، دانه های کامل وحبوبات سرشار از کربوهیدارت هستند. قندهای 
تصفیه شده، غذاهای فراوری شده و ... اگرچه کربوهیدرات دارند اما منجر به 

تغییرات خلقی و افزایش اضطراب و افسردگی در شما می شوند.
پروبیوتیک ها: ارتباط بین سلامت روده و عملکرد مغز یک ارتباط قوی است. در 
واقع عدم سلامت روده ها و دستگاه گوارش منجر به اختلالات خواب، افسردگی 
و اضطراب می شود. با این حال غذاهای حاوی پروبیوتیک به سلامت دستگاه 
گوارش کمک می کند. ماست یونانی، کفیر، ترشی کلم سرشار از پروبیوتیک ها 

هستند.
ویتامین دی: مطاعات ثابت کرده که سطح پایین ویتامین دی با خطر ابتلا به 
اضطراب همراه است. نور خورشید بهترین منبع ویتامین دی محسوب می شود. با 
این حال منابع غذایی مانند ماهی های چرب، زرده تخم مرغ، شیر از این ویتامین 

بی بهره نیستند.
آهن: وجود آهن در رساندن اکسیژن به سلول های بدن موثر است. کمبود این 
ماده معدنی منجر به کمو خونی شده و علائمی از جمله خستگی، افسردگی، بی 
تفاوتی، و تحریک پذیری را به همراه دارد. تقریبا ۱۰ میلیون نفر در ایالات متحده 
دچار کم خونی فقر آهن هستند. بهتر است بدانید ثروتمندترین منابع آهن عبارتند 

از: گوشت قرمز، لوبیا، غلات غنی شده با آهن، زرده تخم مرغ، بادام زمینی.

جای ۷ قسمت از میوه ها و سبزی ها 
میان زباله ها نیست

میوه ها و سبزیجات در طول رشد در مقابل عناصر مختلفی قرار می گیرند و 
این باعث می شوند که مواد غذایی سودمند و منحصر بفردی در آنها جمع شود.

اگر شما هم به هنگام برش، خرد کرد و پوست کردن میوه ها و ... زباله زیادی 
جمع می کنید، باید بدانید بعضی از متراکم ترین و متنوع ترین مواد غذایی در 

همین بخش از میوه ها و سبزیجات یافت می شوند.
پوست مرکبات: شاید هنوز ندانید که پوست مرکبات سرشار از مواد مغذی 
مخفی هستند. ویتامین سی موجود در پوست لیمو ۵ برابر بیشتر از پوشت آن 
است ضمن این که پوست این میوه سرشار از ویتامین ها و مواد مغذی ضروری 
مانند ریبوفلاوین، تیمینف نیاسین، فولات، ویتامین ب ۵، ب۶، ویتامین آ، کلسیم، 
آهن، پتاسیم، روی و منیزیم است. شما می توانید رنده شده پوست مرکبات را 

همراه با ماست، پنیر، و یا غلات، قهوه و چای میل کنید.
پوست موز: پوست موز سرشار از تریپتوفان است و به تنظیم خلق و خو و بهتر 
شدن علائم افسردگی کمک می کند. شما می توانید به خمیر کیک، کوکی ها و 
حتی سوپ ها پوست موز را اضافه کنید. حتی می توانید از پوست موز سرکه موز 

تهیه کنید و از آن به عنوان چاشنی سالاد و سبزیجات استفاده نمایید.
پوست هندوانه: پوست این میوه حاوی سیترولینین؛ اسید آمینه ای است که در 
بدن به آرژنین تبدیل می شود و به بهبود گردش خون، افزایش جریان خون، بهبود 

سلامت قلب، افزایش ایمنی بدن و کاهش خستگی عضلانی کمک می کند.
ساقه های بروکلی: ساقه های این سبزی تیره رنگ حاوی سولفوران است؛ 
یک آتی اکسیدان فیتوشیمیایی که دارای خواص ضد التهابی بوده و از سلول ها 
در برابر آسیب های دی ان آ محافظت می کند، سلول های سرطانی را غیر فعال 

نموده و به جلوگیری از تشکیل تومور می پردازد.
هسته آناناس: انواع ویتامین ها و مواد معدنی ضروری برای بدن، در این قسمت 
از آناناس پنهان شده اند. هسته آناناس حاوی بروملین است؛ آنزیم هضم کننده 
پروتئین که دارای خواص ضد التهابی بوده و می تواند التهاب بینی و سینوس ها را 
کاهش دهد. همچنین این ماده، کاهش دهنده دردهای ناشی از آرتروز و دردهای 
عضلانی است. بروملین دارای خواص ضد انعقادی نیز بوده و به جلوگیری از لخته 

شدن خون کمک می کند.
برگ های هویج: بیشتر از خود هویج، برگ هایش پر از کلروفیل هستند. این 
ماده به گیاه رنگدانه سبز می دهد. کلروفیل منبعی غنی از منیزیم است و فشار 
خون را تنظیم می کند و به قوی شدن استخوان ها و عضلات کمک می کند. 
پتاسیم زیادی در آن وجود دارد که فشار خون را کم می کند و سوخت و ساز بدن را 
بهبود می دهد. همچنین از پوکی استخوان پیشگیری می کند. حتی یک تحقیق 
ثابت کرده است که افرادی که در خطر بیماری قلبی هستند افرادی هستند که 
پتاسیم بسیار کمی دریافت می کنند. برگ هویج منبعی غنی از ویتامین کا هم 

هست که در خود هویج وجود ندارد و برای سلامت استخوان بسیار مهم است.
پوست پیاز: پوست های قهوه ای و کاغذ مانند پیاز و لایه های بیرونی سفت 
و  کوئرسیتین  جمله  از  نامحلول  فیبر  فنولی  ترکیبات  از  سرشار  منبعی  آن، 
فلاوونوئیدهای دیگر هستند. فیبر موجود در پوست پیاز، ریسک بیماری های 
قلبی عروقی، مشکلات گوارشی روده ای، سرطان روده بزرگ، دیابت نوع دوم و 
اضافه وزن را کاهش می دهد. ترکیبات فنولی به پیشگیری از بیماری های شریانی 

کمک می کنند و دارای خواص ضدسرطانی هستند.

هوش یک مؤلفه وراثتی دارد، اما راهکارهایی نیز وجود دارد 
که به شما کمک می کند تیزتر و باهوش تر باشید. برخی از 

آن ها را در این مطلب توضیح خواهیم داد!
کیفیت  یک  هوش  می کردند  تصور  مردم  قبل ترها، 
منحصربه فرد است که از نزدیک با توانایی های شناختی و 
زبانی مرتبط است. در حالی که کارشناسان نشان داده اند 
هوش بسیار بیشتر از این  چیزهاست. در واقع، اگر می خواهید 

باهوش تر باشید، باید روی مهارت های مختلف کار کنید.
صحیح  عملکرد  توانایی  عنوان  به  می توان  را  هوش 
کرد.  تعریف  است،  کرده  احاطه  را  شما  که  محیطی  در 
باهوش ترین افراد کسانی هستند که در انطباق با تغییرات و 
پاسخگویی به خواسته های زیست محیطی انعطاف پذیری 

دارند.
در اینجا چند استراتژی برای کمک به شما در افزایش هوش 

وجود دارد. با ما همراه باشید...
خواب کافی و باکیفیتی داشته باشید

خواب  که  هنگامی  مغز  در  مهم  فرآیندهای  از  بسیاری 
هستید، اتفاق می افتد. مغز اطلاعاتی که در طول روز دریافت 
برخی  سپس،  می کند.  سازماندهی  و  پردازش  را  کرده اید 

اطلاعات را دور ریخته و برخی دیگر را تثبیت می کند.
علاوه بر این، در خواب انرژی ذهنی بازیابی می شود و شما 
را  که شما  برای موضوعاتی  راه حل  یافتن  برای  ناخودآگاه 
نگران می کنند یا برایتان اهمیت دارند، کار می کنید. بنابراین، 
بهره بردن از یک استراحت یا خواب با کیفیت کافی برای 

عملکرد صحیح، ضروری است.
مراقب بدنتان باشید

مطمئناً می دانید که رژیم غذایی و فعالیت بدنی تأثیر زیادی 
در سلامتی دارند. حالا، آیا می دانید که آن ها می توانند به شما 
کمک کنند باهوش تر هم باشید؟ به عنوان مثال، مطالعات 
نشان می دهد که یک رژیم غذایی غنی از ویتامین ها و مواد 
حافظه  و  تمرکز  هوشیاری،  افزایش  باعث  تنها  نه  معدنی 

می شود، بلکه از افت شناختی نیز جلوگیری می کند.
همچنین مشخص شده است که فعالیت های بدنی با بهبود 
گردش خون در افزایش عملکردهای فکری مؤثرند. به عبارتی 
اکسیژن و گلوکز دریافتی مغز را افزایش می دهند. بنابراین 
مهم است که به طور منظم به انجام فعالیت بدنی با شدت 
متوسط بپردازید و بدنتان را سالم نگه دارید. در واقع این مورد 
اشاره به همان ضرب المثل معروف ماست که "عقل سالم در 

بدن سالم است".
مغزتان را تمرین دهید تا تیزتر شود

مغز، مانند عضلات، به پرورش و تمرین نیاز دارد تا دچار 
آتروفی نشود. برای هوشمندتر بودن، مواجهه با چالش های 
مهم  می کشد،  چالش  به  را  شناختی  توانایی  که  جدیدی 
است. صرف ده دقیقه در روز برای انجام فعالیت هایی مانند 

حل جدول کلمات، جدول سودوکو یا معماها، شما را از نظر 
ذهنی فعال نگه می دارد. علاوه بر این، اپلیکیشن های زیادی 
وجود دارد که می توانند به شما در انجام این کار کمک کنند و 

آن را برایتان تسهیل کنند.
به دنبال یادگیری عمیق تر باشید

به طور کلی، در مدارس، کودکان بر اساس عملکرد خود در 
یک آزمون خاص درجه بندی می شوند. در حال که خیلی از 
آن ها به سرعت یادگرفته های خود را فراموش می کنند، زیرا 
درس ها را خوب و عمیق یاد نگرفته اند و فقط آن ها را برای 

امتحان حفظ کرده اند.
یادگیری قابل توجهی  باید  برای هوشمندتر بودن، شما 
داشته باشید، اطلاعات را با دقت شرح دهید و آن ها را در 
عمل به کار بگیرید. به عبارتی درک نحوه کار جهان به شما 

کمک می کند تا به طور مؤثرتری در آن حرکت کنید.
هر آنچه آموخته اید را بنویسید و مرور کنید

در بحث یادگیری، نوشتن آنچه یاد می گیرید یک روش 
اینکه  به جای  اولا  زیرا  آن دانش است.  تثبیت  برای  عالی 
منفعلانه فقط مطلبی را دریافت کنید، به طور فعالانه روی 
آن کاری انجام می دهید. همچنین این کار فرصتی است تا 

اطلاعات را مرور کرده و در حافظه خود تازه نگه دارید.
هر روز کارهای متفاوتی را انجام دهید

روال ها و روتین ها حس آشنایی و امنیت دلپذیری را ایجاد 
می کنند؛ اما با انجام کارهای مشابه و یکسان در هر روز، در 

نهایت شما مانند یک خلبان خودکار عمل می کنید.
زندگی  در  کوچکی  تغییرات  که  است  خوب  بنابراین، 
روزمره تان ایجاد کنید تا برای هرگونه اعلام هشداری آماده 
عمل باشید. بدین منظور می توانید هر روز مسیر متفاوتی 
را برای رفتن به محل کار خود انتخاب کنید و یا با گروه های 
مختلفی از دوستانتان گفتگو کنید و یا در کلاس های مختلفی 

که توجه شما را به خود جلب می کنند شرکت کنید.
هر روز مطالعه کنید

را  زبانی  مهارت های  که  است  عالی  عادت  یک  خواندن 
بهبود می بخشد و خلاقیتتان را افزایش می دهد. علاوه بر 
این، اجازه می دهد با قرار دادن خودتان به جای شخصیت 
اصلی هر داستانی، هوش اجتماعی و عاطفی تان را پرورش 
دهید. در نهایت این که مطالعه کردن یک روش عالی برای 
کشف موضوعات مختلف، افزایش کنجکاوی و باز شدن ذهن 

و ایده های جدید هم می باشد.
ایده ها را پیگیری کنید

هنگامی که شروع می کنید به پرورش ذهنتان با اطلاعات 
و عادات جدید، متوجه خواهید شد که چگونه شروع به فعال 
شدن می کند. در واقع، خلاقیت شما افزایش خواهد یافت و 

می توانید بسیاری از افکار جدید و بکر را تجربه کنید.
ایده هایی که توجه شما را به خود جلب می کنند بنویسید 
و بعداً به آن ها بازگردید، ایده های خام و نپخته را صیقل داده 
و شکل دهید. بدین ترتیب، آن ها به روش های جدیدی برای 

گسترش و توسعه ی ذهن شما تبدیل خواهند شد.
مغز، مانند عضلات، به پرورش و تمرین نیاز دارد تا دچار 
آتروفی نشود. برای هوشمندتر بودن، مواجهه با چالش های 
مهم  می کشد،  چالش  به  را  شناختی  توانایی  که  جدیدی 
است. صرف ده دقیقه در روز برای انجام فعالیت هایی مانند 
حل جدول کلمات، جدول سودوکو یا معماها، شما را از نظر 

ذهنی فعال نگه می دارد
کارها را متفاوت انجام دهید تا باهوش تر شوید

به طور معمول، وقتی یاد گرفتید کاری را به طور کارآمد انجام 
دهید، دیگر کاوش در آن زمینه را متوقف می کنید و به آنچه 
می دانید ادامه می دهید. در واقع با خودتان فکر می کنید چرا 

چیزی را تغییر دهید که خوب و درست کار می کند؟
در حالی که، جستجوی راه های جدید برای دستیابی به 
همان فعالیت به ما کمک می کند مسیرهای عصبی جدیدی 
در مغزمان ایجاد کنیم. به عنوان مثال، شروع به استفاده از 
دست غیر مسلط برای انجام کارهای روزمره مانند غذا خوردن 

یا تمیز کردن می تواند بسیار محرک باشد.
با خودتان صحبت کنید و از خودتان سؤال بپرسید

آیا شما هم از آن دسته افرادی هستید که فکر می کنید 
صحبت کردن با خودتان نشانه دیوانگی است؟ باید بگوییم 
که اصلًا این طور نیست. این یک تمرین بسیار سالم است که 

می تواند شما را به داشتن هوش بیشتری برساند.
وقتی نگرانی ها، افکار و احساسات خود را بیان می کنید، 
بر  علاوه  می کنید.  پردازش  عمیق تری  سطح  در  را  آن ها 
را  مسئله  حل  جدید  استراتژی های  کار  این  با  شما  این، 
صحبت  خودتان  با  کنید  عادت  بنابراین،  می کنید.  فعال 
کنید و از خودتان سؤال بپرسید تا واقعاً از نظر روانشناسی 

انعطاف پذیرتر شوید.
برای هوشمندتر شدن زبان دیگری یاد بگیرید

توانایی های  دیگر  زبان  یک  یادگیری  که،  این  آخر  مورد 
شناختی شما را بسیار گسترش می دهد. دوزبانه بودن تسلط 
کلامی را بهبود می بخشد، توجه، تمرکز و حافظه را افزایش 
می دهد. از سوی دیگر، این امر به توسعه دیدگاه های دیگر در 
درک جهان کمک می کند و دید گسترده تری به شما می دهد.

چگونه باهوش تر شویم؟
در نهایت این که برای هوشمندتر شدن، باید ذهنتان را 
پرورش دهید، با چالش ها روبرو شوید و فعال بمانید. بدترین 
دشمنان انعطاف پذیری مغز، عادی بودن و راحتی هستند. 
بنابراین، حتماً چالش های کوچکی را در زندگی روزمره خود 

ایجاد کنید.
به یاد داشته باشید، هوش فقط یک نمره روی کاغذ نیست. 
در واقع، وقتی می خواهیم با واقعیت سازگار شویم، بهترین 
دوست و متحد شما است. پس بدون شک، ارزش کار کردن 

و تلاش را دارد!

مغزتان را فعال تر کنید

۱۱ استراتژی که کمکتان می کند باهوش تر شوید!
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رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت:  تعلیم و تربیت 
ما باید مروج فرهنگ ایثار و شهادت باشد، مطمئن باشید 
که اگر به این دو مقوله بها بدهیم، به همان اقتدار معنوی 

می رسیم که کلید رمز عبور از هر بحرانی است.
ایرنا،  شهادت  و  ایثار  حوزه  خبرنگار  گزارش  به 
هجدهمین نشست »گفت وگوی هفته« وزارت آموزش 
و پرورش با حضور معاون رییس جمهور و رییس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران، وزیر آموزش و پرورش و جمعی از 
معاونین این دو نهاد، به میزبانی وزارت آموزش و پرورش و 

در بستر شبکه شاد، روز یکشنبه برگزار شد.
 سعید اوحدی در این نشست ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدا، به  ویژه شهدای فرهنگی، حضور در این 
نشست و همکاری با وزارت آموزش و پرورش را توفیق 
بزرگی خواند و اظهار کرد: هجدهمین جلسه گفت وگوی 
وزارت آموزش و پرورش با دستگاه های مختلف، مصداق 
فرمایشی از امام هادی)ع( است که نشست با دوستانی 
که دغدغه وجودشان کمال است، موجب انبساط خاطر 

و باروری اندیشه است.
معاون رییس جمهور با تأکید بر اینکه باید خارج از 
بحث ها و بروکراسی اداری نگاه عمیق تری به بحث تعلیم 
و تربیت داشته باشیم، عنوان کرد: از مقوله های مهمی 
که در آموزه های دینی ما بیشتر از دیگر مسائل مورد توجه 

و تأکید بوده، موضوع تعلیم و تربیت است.
وی افزود: در آموزه های دینی ما برای آموزش و کسب 
علم هیچ محدودیت و قید و شرط جغرافیایی، زمانی، 
جنسیتی و شخصیتی دیده نشده است. هیچ انسانی 
در عالم خلقت بی نیاز از موضوع تعلیم و تربیت نیست و 
انسان در بستر علم و تعلیم و تربیت است که به کمال و 

نهایتاً به بهشت می رسد.
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به ظرفیت 
بزرگ  خانواده  در  ایثارگری  جامعه  نفری  هزار   ۱۳۰
آموزش و پرورش و وجود ۱۳۵۰ مدرسه شاهد، عنوان 
مدیران،  معلم،  ایثارگر،  خانواده  عظیم  جمعیت  کرد: 
منتفع  علم  برای  بزرگ  ظرفیت  یک  و...  دانش آموزان 
وقت  این ظرفیت  برای  که هرچقدر  است  و جهت دار 
بزرگان  زیرا طبق فرمایش  باز کم گذاشتیم؛  بگذاریم، 
دین، ظرفیت علم و تعلیم و تربیت تنها ظرفی است که 

هرچه در آن قرار دهید، گسترده تر خواهد شد.
اوحدی در ادامه ضمن اشاره به فرمایشات مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( درباره اقتدار معنوی که جوهره 
رشد و کمال یک جامعه است، گفت: رسالت سنگین 
و  آموزش  وزارت  و  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  در  ما 
پرورش، ایجاد زمینه برای رسیدن به این اقتدار است 
که دربرگیرنده اقتدار سیاسی، نظامی، اقتصادی و ... 

هم هست.
تربیت  و  تعلیم  اینکه  بیان  با  جمهور  رییس  معاون 
و  ایثار  فرهنگ  ترویج  و  پرورش  و  آموزش  از  برخاسته 
شهادت که رسالت اصلی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
است، در اصل دو بال برای دستیابی به اقتدار معنوی 
است، افزود: ما به اقتدار معنوی نمی رسیم، مگر از طریق 
توسعه تعلیم و تربیتی که در جهت رشد و کمال انسان ها 

است.
اوحدی با تأکید بر اینکه بحث و تعامل بین بنیاد شهید 
و امور ایثارگران و وزارت آموزش و پرورش فراتر و عمیق تر 
از مسائل و بروکراسی اداری است، اضافه کرد: امروز در 
دنیایی که بحران هویت به عنوان یک بحران جدی مطرح 

است و با وجود هجمه های فرهنگی دشمن، کار تعلیم 
و تربیت کار بزرگی است، اما در کنار آن ظرفیت بزرگی 
از آموزش و پرورش و گنجینه عظیمی از ارزش ها داریم 
که پشتوانه بزرگی برای مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن 

است.
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با پیشنهاد ایجاد 
کارگروه های فعال بین دو مجموعه بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و وزارت آموزش و پرورش، عنوان کرد: امروز در 
مسیر رشد و تعالی چله دوم انقلاب قرار داریم و حجت 
بر ما تمام است، لذا باید همه تلاش ما در دستگاه های 

مختلف در همین مسیر باشد.
وی افزود: اعتقاد ما این است که امروز در حوزه تعلیم 
و تربیت و حوزه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت خداوند 
در  خود  زمینی  حجت های  عنوان  به  را  بزرگی  برکات 
اختیار ما قرار داده است، بیانیه گام دوم انقلاب مقام 
معظم رهبری برای دستیابی به تمدن نوین اسلامی با 
سه کلیدواژه خودسازی، جامعه پردازی و دستیابی به 
تمدن نوین اسلامی یکی از این حجت ها و سندهای مهم 
است. در هفت سرفصلی که مقام معظم رهبری در این 
بیانیه تعیین و تأکید فرمودند، فصل اول به توسعه علم و 

پژوهش اشاره کردند که نشان از اهمیت بالای آن دارد.
چله  توسعه  مسیر  در  دیگر  راهبردی  سند  اوحدی 
دوم انقلاب را »مکتب سلیمانی« خواند و افزود: امروز 
عصاره همه فضائل ارزشی، اخلاقی و شخصیت پردازی 
شخصیت تراز انقلاب اسلامی در سیدالشهدای محور 
مقاومت حاج قاسم سلیمانی با عنوان مکتب سلیمانی 
است که به عنوان سند بسیار زنده و تأثیرگذار در اختیار 

داریم.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

تعلیم و تربیت باید مروج فرهنگ ایثار و شهادت باشد

اجتماعی

سخنگوی شورای  اسلامی شهر قم :

توجه به توریسم درمانی موجب رونق 
اقتصادی قم می شود

سخنگوی شورای  اسلامی شهر قم گفت: توجه به توریسم درمانی در وضعیت 
موجود اقتصادی باعث رونق اقتصاد و توسعه کسب و کارها و گردش مالی در شهر 
مقدس قم با ظرفیت کشورهای حاشیه خلیج فارس و همسایگان زمینی خواهد شد.

محمود مسگری دیروز در حاشیه بازدید اعضای شورای شهر قم از روند اجرای 
پروژه بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی نور در بلوار آیت الله بروجردی اظهار 
کرد: متاسفانه بعد از کشف نخستین نمونه کرونا با هوشمندی کادر درمان در قم، 
شهر مقدس قم مورد هجوم رسانه ای قرار گرفت و موج قم هراسی در کشور با هدایت 

رسانه های معاند تشدید شد.
سخنگوی شورای شهر قم ادامه داد: بی مهری های متعدد متولیان درمان کشور 
و خاصه سخنگوی ستاد ملی مبارزه با کرونا با وجود رعایت پروتکل های بهداشتی 
در هیئات مذهبی قابل توجه است و امیدوارم دیگر شاهد این نوع نگاه به شهری که 

پیشانی مبارزه با ویروس منحوس کرونا در کشور بوده است نباشیم.
مسگری با ابراز خرسندی مردم از تحول ایجاد شده در حوزه بهداشت و درمان در قم 
اظهار داشت: شهر قم با جمعیت موجود خود به عنوان یک کلانشهر نیازمند توجه 
ویژه به ساخت بیمارستان و پروژه های درمانی است و ریشه های پروژه های درمانی 

موجود نیز نظر لطف مراجع معظم تقلید و بزرگان حوزوی بوده است.
وی با تقدیر از خدمات حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی به انجام پروژه های 
خدماتی در شهرقم، گفت: ساخت این بیمارستان تخصصی با مشخصات اعلامی 
باعث مباهات برای مردم قم و کشور است، شورای اسلامی شهر قم به عنوان یک 
پارلمان محلی آمادگی هر گونه کمک در جهت تسهیل ساخت و تکمیل این پروژه مهم 
را دارد. وی ادامه داد: توجه به توریسم درمانی در وضعیت موجود اقتصادی باعث رونق 
اقتصاد و توسعه کسب و کارها و گردش مالی در شهر مقدس قم با ظرفیت کشورهای 

حاشیه خلیج فارس و همسایگان زمینی خواهد شد.
پروژه های خدماتی در قم باید با نگاه ملی دنبال شود

عضو شورای شهر قم  نیز گفت: آفت پروژه های بزرگ اعمال سلیقه در حوزه اجرا 
و مدیریت است ولی در پروژه بیمارستان نور این گونه نبوده و پروژه های خدماتی در 
قم باید با نگاه ملی دنبال شود.  محسن محرری اظهار داشت: خوشحال هستیم که 
روند اجرای پروژه های خدماتی خاصه پروژه های درمانی در قم با ذیل به توجه بانیان 

امور خیر جاری است.
وی ادامه داد: از نگاه حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی به توجه به پروژه های 
خدماتی مانند ساخت بیمارستان و کتابخانه تشکر می کنم، به واقع این پروژه های را 
باید با نگاه ملی به آن نگاه کرد. این عضو شورای شهر قم افزود: آفت پروژه های بزرگ 
اعمال سلیقه در حوزه اجرا و مدیریت است، اما در پروژه بیمارستان نور شاهد مدیریتی 
منسجم و انجام کارها با این سطح و گستردگی طبق برنامه ریزی قبلی هستیم که این 

مهم باید مورد توجه سایر متولیان در پروژه های جاری در استان و کشور باشد.

سرپرست اداره کل غله استان قم:

 نقشه جانمایی نانوایی های قم تهیه شد
جانمایی  نقشه  گفت:  قم  استان  بازرگانی  وخدمات  غله  کل  اداره  سرپرست 
نانوایی های استان به منظور ارتقا نظارت ها بر فرآیند تخصیص آرد مورد نیاز آن ها تهیه 

شده است. 
سعید محمدی بیان کرد: با توجه به پراکندگی و تنوع نانوایی ها در سطح شهر، این 

نقشه جانمایی تهیه و به صورت کامل در استان انجام شده است.
وی افزود: با تهیه این نقشه، فرآیند رصد، رهگیری، پایش حمل و نقل، تهیه آمار 
حجم تخلیه و نیز مصرف آرد تخصیصی به نانوایی ها در مناطق مختلف استان به 
دقت صورت می پذیرد. وی ادامه داد: همچنین این نقشه ابزار مناسبی برای تصمیم 
گیری در خصوص پراکندگی و چینش واحدهای نانوایی با توجه به پراکنش جمعیتی 
در سطح کلان شهر قم است. محمدی گفت: در استان قم تعداد ۸۷۵ واحد نانوایی 
شهری و تعداد ۱۳۲ واحد نانوایی روستایی دارای مجوز ودارای سهمیه وجود دارد که 
متولیان آن ها بصورت متمرکز در سامانه مربوطه اقدام به خرید سهمیه تخصیصی 
می کنند.  وی بیان کرد: نظارت مستمر برحمل آرد و نیز کیفیت و قیمت نان در قم، 
توسط بازرسان این اداره  کل به همراه نمایندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت، 
دانشگاه علوم پزشکی، اداره کل استاندارد و تعزیرات حکومتی استان صورت می 
گیرد.  گفتنی است فرآیند توزیع، حمل و تحویل آرد از کارخانه تا عاملیت نانوایی در 
استان قم به صورت برخط و در لحظه، در سامانه و همچنین کاردکس نانوایی ها ثبت 
و ضبط می شود. گندم مورد نیاز استان قم در سیلوی بتنی شهید نخعی که در جنوب 
غربی شهر قم قرار دارد، ذخیره می شود، این سیلو دارای ظرفیت ذخیره سازی ۱۰۸ 
هزارتن گندم و ۳۶ کندو می باشد، این سیلو با توان تخلیه و بارگیری ۲۰۰ تن در ساعت 

از امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است.
 

ثبت درخواست تنها از ساعت 8 تا ۱۲ ظهر امکان پذیر است

صدور الکترونیکی مجوز تردد از قم به 
شهرهای نارنجی و قرمز

سامانه درخواست صدور الکترونیکی مجوّز تردد از قم به شهرهای نارنجی و قرمز 
راه اندازی شد. 

افرادی که نیاز ضروری به مجوّز تردد بین شهری از قم به شهرهای نارنجی و قرمز را 
دارند می توانند با مراجعه به سامانه Taradod.moi.ir نسبت به ثبت درخواست خود 

اقدام کنند. ثبت درخواست در هر روز تنها از ساعت ۸ تا ۱۲ امکان پذیر است.
همچنین برای ثبت درخواست نیاز به ورود کُد کاربری و رمز عبور است که کُد کاربری 
هر فرد، شماره کُد ملی اوست و البته متقاضیان برای رمز عبور نیز می توانند گزینه 
دلخواه خود را وارد کنند. در عین حال در این سامانه نیازی به ثبت رایانامه )ایمیل( 
نیست. همچنین متقاضیان باید نسبت به بارگذاری برخی مدارک به صورت واضح و 
خوانا در این سامانه اقدام کنند که مدرک احراز سکونت مانند سند یا اجاره نامه محل 

سکونت در استان قم و یا قبض آب، برق، تلفن و یا گاز از آن جمله است.
در عین حال ثبت مدارک خودور متقاضیان شامل برگ سبز یا کارت خودرو، بخش 

دیگری از موارد ضروری برای ثبت نام درخواست مجوز تردد است.
همچنین دیگر مدرک مورد نیاز برای تأیید تردد، مدرک تأییدکننده تردد ضروری مانند 
برگه احضاریه دادگاه، مدارک پزشکی، حکم ماموریت، سند یا اجاره نامه و یا مبایعه 
نامه منزل یا محل کار و مدارک مربوط به امور اداری است که باید برای تأیید در سامانه 
بارگذاری شود. و اما در صورتی که مشخصات مدارک ارائه شده یکسان نباشد، این امر 

باید در قسمت توضیحات، شرح داده شود.
متقاضی پس از تکمیل اطلاعات و بارگذاری مدارک مورد نیاز، کد رهگیری را از 

طریق سامانه و همچنین پیامک دریافت می  کند.
در عین حال مجوّز تردد برای استان های شمالی سه روزه است و در صورت نیاز فرد 

به تمدید، متقاضی مجددا باید درخواست خود را در سامانه ثبت کند.
 همچنین درخواست ها تنها برای هفته جاری ثبت می شود و برای هر هفته آتی 
باید در زمان خود اقدام کرد. بدیهی است سفر به شهرهای با وضعیت زرد یا آبی نیازی 
به صدور مجوز تردد ندارد. همچنین شماره تلفن ۳۱۶۲۰۲۴۲ برای پاسخ به هرگونه 

پرسش یا ارائه توضیح بیشتر معرفی شده است.

رئیس گروه سلامت مادران مرکز بهداشت قم:

۲۰ درصد بارداری ها در قم پرخطر است
بهداشت قم گفت: ۲۰ درصد  باروری سالم مرکز  و  رئیس گروه سلامت مادران 

بارداری هایی که سالانه در قم اتفاق می افتد،  پرخطر است. 
معصومه فرشید مقدم افزود: بارداری پرخطر شامل شرایطی است که سلامت مادر یا 
جنین دچار تهدید شده باشد و مادران بارداری که دچار این شرایط می شوند نیازمند 
مراقبت ویژه می باشند. وی با اشاره به این که عوامل زیادی می تواند یک بارداری را 
پرخطر کند، اضافه کرد: عوامل مربوط به بیماری ها و مشکلات سلامتی مادر که 
قبل از بارداری وجود داشته و مادر بدون کنترل بیماری وارد دوران بارداری شده 
مانند چاقی شدید، فشارخون بالا، بیماری قلبی و دیابت کنترل نشده از جمله این 
عوامل است. وی ادامه داد: عوارض مامایی حین بارداری مانند مسمومیت بارداری، 
خونریزی، چسبندگی جفت، دیابت بارداری و پارگی کیسه آب از دیگر عواملی است 
که باعث بارداری پرخطر می شود. مقدم بیان کرد: مادرانی که بارداری پرخطر را تجربه 
می کنند نیازمند مراقبت های بیشتر و تخصصی تر نسبت به سایر مادران می باشند 
و باید به دفعات بیشتر برای مراقبت مراجعه کنند و تحت نظر متخصصان مرتبط با 

مشکلشان  باشند.

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم:

تجلی نقش قم در پیروزی انقلاب باید به 
خوبی نمایان شود

سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم گفت: با توجه به نقشه ای که دشمنان نظام 
درجهت تخریب چهره شهر مقدس قم داشته و دارند باید نقش شهر قم در انقلاب 
اسلامی در فضاهای مجازی مورد توجه باشد و این موضوع را پررنگ  تر جلوه داد چرا 

که قم خاستگاه انقلاب اسلامی و مرکز حوزه علمیه می باشد. 
سید حسن حسینی نوده سرپرست این خبرگزاری در نشست کارگروه ارتباطات و 
اطلاع رسانی استانی چهل و دومین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی که 
با حضور نصرت الله لطفی قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور در 
سالن شهدای رسانه صدا و سیمای مرکز قم برگزار شد، با توجه به فرازی از سخنان 
مقام معظم رهبری در خصوص ۲۲ بهمن اظهار داشت: دهه فجر عیدالله اکبر است 
و به فرموده رهبر معظم انقلاب اسلامی »۲۲ بهمن در حکم عید غدیراست« چرا که 

درآن روز ملت مسلمان طعم نعمت ولایت را چشیدند.
حسینی نوده در ادامه این جلسه که بمنظور همفکری درخصوص گرامیداشت ایام 
الله دهه فجر برگزارشده بود؛ با بیان اینکه شهرمقدس قم خاستگاه انقلاب اسلامی 
می باشد؛ بر تجلیل از پیشکسوتان انقلاب اسلامی و جانبازان و شهدای آن دوران 

تاکید کرد .
وی بسیج را یک نهاد مردمی برشمرد و با اشاره به خدمات بسیج که همیشه فداکار 
بوده و خدمت مومنانه نیز داشته است، از اقدامات و تلاشهای بسیج و بسیجیان 
استان و همچنین همکاری خوب مردم شریف قم در طرح شهید سلیمانی و رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی در مقابله با ویروس منحوس کرونا تقدیر کرد .
وی ضمن اظهار تأسف از سخنان نسنجیده و نابخردانه یکی از مسئولین درخصوص 
وضعیت شهر قم ؛ افزود: در اواخر بهمن ۹۸  با وجود آنکه در بعضی از استانهای کشور 
بیماری کرونا شیوع پیدا کرده بود و کسی جرات اظهار نظر و اعلام کردن آنرا بصورت 
رسمی نداشت،قم اولین شهر و استانی بود که بیماری کرونا را شناسایی و اعلام نمود 
که متاسفانه برخی ناآگاهانه موضوع »قم هراسی« را درسطح کشور مطرح کردند که 
نمونه اخیر آنرا نیز با وجود رعایت خوب دستورالعمل های بهداشتی از سوی مردم قم 
در گزارش خلاف واقع اظهارات یکی ازمسئولین شاهد بودیم که امیدواریم دیگر شاهد 

اینگونه مسائل نباشیم.
سرپرست خبرگزاری بسیج استان قم با اشاره به وضعیت خوب شهر قم و تبدیل 
شدن آن از وضعیت نارنجی به زرد و در حال حاضر آبی ؛ بر استفاده از ظرفیت فضای 
مجازی درخصوص برنامه های ایام الله دهه فجر تاکید کرد و گفت: امسال با توجه به 
شیوع ویروس منحوس کرونا ؛ اهمیت بزرگداشت ایام الله دهه فجر دوچندان میشود 
و با توجه به نقشه ای که دشمنان نظام درجهت تخریب چهره شهر مقدس قم داشته 
و دارند باید نقش شهر قم در انقلاب اسلامی در فضاهای مجازی مورد توجه باشد و 
این موضوع را پررنگ  تر جلوه داد چرا که قم خاستگاه انقلاب اسلامی و مرکز حوزه 

علمیه می باشد. 
 وی از برگزاری برنامه هایی توسط بسیج با رعایت فاصله گذاری اجتماعی در سطح 
پایگاه ها و مساجد بصورت محدود خبر داد و افزود: در این ایام باید موضوعات بیانیه 
گام دوم انقلاب که مطالبه رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز هست و مباحثی نظیر 
تمدن نوین اسلامی ؛ سبک زندگی ایرانی_ اسلامی را برای جوانان و خانواده ها تبیین 

و تشریح نمود. 
در پایان این جلسه حجت الاسلام لطفی نیاسر مدیر کل صداوسیمای مرکز قم از 
سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( در خصوص ساخت مستندهایی در طرح شهید 
سلیمانی؛ رزمایش کمک مومنانه و بیماری کرونا تقدیر و تشکر نمود و بر ادامه ساخت 
مستندهای کوتاه درجهت نشان دادن اقدامات و فعالیت های بسیج در تمامی زمینه 

ها و عرصه ها تاکید کرد.

به همت بنیاد شهید وامور ایثارگران؛

همایش اسطوره های ماندگار در قم 
برگزار می شود  

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: همایش اسطوره های ماندگار، 
تکریم از مادران و همسران شهدا و بانوان  شهید و جانباز به همت بنیاد شهید و امور 

ایثارگران استان قم در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
حجت الاسلام حسن هنرمند افزود: همزمان با سالروز شهادت حضرت ام البنین 
)س( که به روز تکریم مادران و همسران شهدا نامگذاری شده، همایش بزرگداشت 
با حضور مادرانی که دو و سه فرزند شهید را  از مادران و همسران شهدا  و تکریم 
تقدیم کرده اند و تعدادی از همسران شهدا برگزار می شود.  وی ادامه داد: هچنین 
در این مراسم تکریم از بانوان شهید و جانباز با حضور خانواده بانوان شهید و بانوان 
جانباز استان قم برگزار می شود.  وی اضافه کرد:  این مراسم با رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی با حضور تعدادی از مادران و همسران شهدا و با سخنرانی حجت 
الاسلام والمسلمین شکری نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار 
می شود.   حجت الاسلام هنرمند عنوان کرد: همایش تکریم از مادران و همسران 
شهدا و تکریم بانوان شهید و جانباز روز سه شنبه هفتم بهمن ماه در شبستان کربلای 
مسجد مقدس جمکران برگزار می شود. وی تاکید کرد: به منظور رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی، حفظ سلامت جامعه هدف و  محدودیت نسبت به حضور همه بانوان 
ایثارگر، این مراسم به صورت همزمان از شبکه های مجازی و سایت ها منتشر خواهد 
شد. حجت الاسلام هنرمند اشاره کرد: از دیگر برنامه های این ایام دیدار و تکریم از 
مادران و همسران معظم شهداست که با حضور مدیرکل، معاونان و مدیران بنیاد به 
صورت حضوری در منازل این عزیزان و به صورت غیر حضوری از طریق تماس تلفنی 
انجام می شود. همایش اسوه های ماندگار  با مشارکت مسجد مقدس جمکران برگزار 

می شود. 
 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد

آغاز عملیات اجرایی احداث
 محور قم - نیزار 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: عملیات اجرایی 
احداث محور قم- نیزار حدفاصل کیلومتر ۳۰ تا انتهای محور آغاز شد. 

عباس فراهانی در گفت و گویی اظهار داشت: محور قم- نیزار به طول تقریبی ۴۰ 
کیلومتر به عنوان جاده قدیم قم- اصفهان شناخته می شود و از قدمت بالایی برخوردار 

است.
وی افزود: در سال های گذشته  حدود ۶۰ درصد از عملیات چهارخطه نمودن محور 
مذکور انجام شده است. فراهانی با اشاره به آغاز عملیات اجرایی محور نیزار حدفاصل 
کیلومتر ۳۰ تا انتهای محور توضیح داد: با تکمیل پروژه مذکور بخش اعظمی از محور 
به صورت چهارخطه تکمیل می شود. وی در خصوص جزییات عملیات اجرایی 
توضیح داد: تابلو گذاری و نصب علائم ایمنی محور حدفاصل کیلومتر ۲۹ تا ۳۴، 
بهسازی واحداث روسازی بتنی، روکش آسفالت، ساخت آبروها، تابلوگذاری و نصب 
تجهیزات علائم ایمنی محور از کیلومتر ۳۴ تا  ۳۸ از موارد قابل اجرا در این عملیات 
است. به گفته معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم اصلاح 
هندسی پیچ سه راه نیزار واقع درمحور دلیجان سلفچگان از دیگر موارد عملیاتی این 
طرح است. فراهانی گفت: مجموع برآورد هزینه احداث مسیر در حدود ۴۰۰ میلیارد 

ریال برآورد می شود.
معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه وشهرسازی استان قم در پایان یادآور شد: از 
ویژگی های طرح مذکور می توان به افزایش ایمنی مسیر و کاهش تصادف ها، اصلاح 
هندسی سه راهی نیزار، تامین راه دسترسی کارخانه سیمان نیزار و بهره برداری از 

محور چهارخطه نیزار به طول تقریبی ۱۰ کیلومتر اشاره کرد.

 
»مقصود فراستخواه« مدیر گروه و عضو هیات علمی موسسه پژوهش و 
برنامه ریزی آموزش عالی اظهار داشته یادگیری الکترونیکی برای تاثیرگذاری 

و امیدآفرینی به همکنشی متفکرانه، متأملانه، خلاقانه و مسوولانه نیاز دارد.
مجازی شدن آموزش یکی از پیامدهای شیوع ویروس کرونا در یک سال 
اخیر است؛ روندی که به دلیل شرایط موجود جایگزین یادگیری سنتی شده 
است و در خصوص آن و اثرات مثبت و منفی اش بحث ها و بررسی های بسیاری 
در میان اندیشمندان علوم اجتماعی و علوم تربیتی صورت گرفته است. 
در همین ارتباط،  وبینار تخصصی با عنوان »فرهنگ، اخلاق و مسوولیت 
اجتماعی در نظام یادگیری الکترونیکی« به همت موسسه آموزشی مهر البرز 
طی روزهای اخیر برگزار شد. سخنران این نشست »مقصود فراستخواه« مدیر 
گروه و عضو هیات علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی بود. وی 
در این سخنرانی ضمن اشاره به تفاوت های آموزش سنتی و الکترونیکی به 
ارائه تاریخچه ای از تاثیرات فناوری ها و تکنولوژی ها در بروز تحولات جهانی 
ومحلی پرداخت. و همچنین عنوان کرد از آنجایی که ذهنیت ایرانی با عینیت 
تکنولوژیکی رشد نکرده است، نمی توان شاهد مواجهه متفکرانه، متأملانه و 

خلاقانه بود.
 در ادامه مشروح صحبت های وی را می خوانید: 

چه چیزی در یادگیری الکترونیکی وجود دارد که در یادگیری سنتی نیست؟
و  الکترونیکی  یادگیری  متفاوت  فراستخواه در خصوص وجوه   مقصود 
یادگیری سنتی گفت: در یادگیری سنتی مدل غالب انسان- انسان است. 
انسان بزرگی به عنوان معلم در مرکز یاددهی است و انسان های کوچکی به 
نام فراگیرنده در اطراف او. ارتباطات در این نظام آموزشی به صورت عمودی 
است و اشیا آموزشی از قبیل گچ، تخته، پروژکتور و... در حاشیه هستند. اما 
در آموزش الکترونیکی اشیا آموزشی به طور بی سابقه ای وارد جریان آموزشی 
می شوند.  معلم دیگر در مرکز نیست بلکه فراگیرنده ها مشارکت بیشتری دارند. 
ارتباطات از نوع افقی است و اشیا و تکنولوژی یادگیری اهمیتی اساسی دارد. 
تکنولوژی های ارتباطی و فناوری اطلاعات، محیط مجازی و پلت فرم های 
پیشرفته دیگر فقط ابزار فنی ساده و مطیع انسان ها نیستند بلکه آنها با ما کار 

دارند و نگاه ها، ارزش ها و اصولا مدل ذهنی ما را دگرگون می کنند.
وی گفت: در واقع تکنیک ها صورت و سیرت زندگی، سرشت و ساختار ما 
را متحول می کنند. توییتر، فیس بوک، تلگرام و.. همه دست به دست هم 

می دهند تا مدل ذهنیت اجتماعی و فرهنگی ما را دستخوش تغییر کنند.
زندگی ما تحت تاثیر تکنولوژی و فناوری است

تاثیرات  شاهد  ما  نحوی  به  مختلف  دوره های  در  گفت:  فراستخواه 
تکنولوژی ها و فناوری ها بوده و هستیم. برای مثال عصر مشروطه ایران تحت 
تاثیر تلگراف بود. دوران نهضت ملی تحت تاثیر شهرنشینی و رادیو و انقلاب 
۵۷ بیش از هر چیز تحت تاثیر نوار کاست ها بود. آنگونه که حتی »تافلر« 
می گوید انقلاب ایران، انقلاب نوارها بود. همچنین تحولات دهه ۷۰ تحت 
تاثیر جنبش مطبوعات و تحولات دهه ۸۰ تحت تاثیر کامپیوتر و اینترنت بود. 
همچنین تحولات دهه ۹۰ را داریم که بیش از هر چیز متاثر از شبکه های 
اجتماعی است. وی گفت: در مقیاس جهانی نیز انقلاب های بزرگی داشتیم 
که تحولاتی به وجود آوردند. از جمله این انقلاب ها می توان به انقلاب صنعتی 
اول اشاره کرد که با ماشین بخار همراه بود. انقلاب صنعتی دوم با الکتریسته، 
انقلاب صنعتی سوم با کامپیوتر و انقلاب صنعتی چهارم با سایبری شدن و  

انقلاب صنعتی پنجم که سطح فوق پیشرفته ای از فناوری است.
داستان ما ایرانی ها با فناوری، مناقشه برانگیز بوده است

فراستخواه در خصوص وضعیت ایرانی ها در مواجهه با تکنولوژی و فناوری 
گفت: داستان ما ایرانی ها با فناوری در طی تاریخ مناقشه برانگیز بوده است. 
تکنیک ها ما را به آینده هایی پرتاب می کنند که نه درک کافی از آنها داریم و نه 

آگاهی زیستن در آن را داریم.
وی ادامه داد: یک علت این امر این است که ما متاسفانه مواجهه متفکرانه، 
متاملانه و خلاقی با تکنولوژی نداریم و پیامد این امر این است که در این 

شرایط تعامل انسان و تکنیک غنا پیدا نمی کند و به درجه بلوغ نمی رسد.
»فن هراسی« ما ایرانیان تاریخ بلندی دارد

فراستخواه در خصوص علت دوری ایرانی ها از تکنولوژی گفت: در دوره 
قاجار، بزرگان با قطار و طرح آن مخالف بودند بطوری که وقتی نخستین 
واگن ها وارد شدند مردم به آنها سنگ پرتاب می کردند. حتی تا مدت ها شاهد 
بی اعتنایی بزرگان و حتی اساتید به کامپیوتر و اینترنت هستیم. اساتیدی که 
شیوه استفاده از کامپیوتر را نمی دانند و به جای اینکه از دانشجو بخواهند 
مطالب خود را برایشان ایمیل کنند همواره می خواهند تا به صورت چاپی 
برایشان بفرستند. در واقع در مدت زمانی نوعی فن هراسی به اشکال مختلف 
در جامعه رسوخ داشت. علاوه بر این موارد سیاست های حاکم بر کشور نیز 
محیط اینترنت را یکسره محیط تهدید تلقی می کردند بطوریکه نتیجه آن 

چیزی جز کنترل های شدید دولتی و سیاست های فیلترینگ از بالا نبود.
وی گفت:در نتیجه این شرایط یا »فن شیفتگی« مفرط و یا »فن گریزی« و 
»فن پریشی« مفرط ایجاد شد. یعنی در واقع تنها چیزی که نبود »فن آگاهی« 

بود تا بتوانیم تکنولوژی را بفهمیم و از تاثیر آنها در زندگی مطلع شویم.
ذهنیت ایرانیان با عینیت تکنولوژی همگام نیست

فراستخواه در خصوص پارادوکس تکنولوژی گفت: در یک کشور اروپایی 
معمولا وقتی تکنولوژی رشد می کند، مردم با عوارض و تاثیرات آن به صورت 
منتقدانه و متفکرانه مواجه می شوند. یعنی در عین اینکه عینیت پیشرفته ای 
دارند اما در عین حال ذهنیت شان هم فعال است و از طریق نقد و به چالش 

کشیدن سعی می کنند مشکلاتشان را حل کنند. اروپایی ها به تعبیری تکنیک 
را مساله مند می کنند و آن را محل پرسش و تامل قرار می دهند در حالی که 
در ایران با توجه به اینکه اساسا عینیت می لنگد ذهنیت هم نمی تواند نقش 
موثری ایفا کند. در واقع ذهنیت وقتی خلاقانه عمل می کند که عینیتی 
موجود باشد. پس باید گفت برای یادگیری الکترونیکی هنوز زیرساخت های 

علمی به اندازه کافی مهیا نشده است تا همگام با ان نیز ذهنیت رشد کند.
آموزش پایه ای ترین حق همگان است

فراستخواه افزود: به نظر من حق آموزش یا »right to learn «پایه ای ترین 
حق بشری است و هیچکس نباید از آن جا بماند. شبکه ارزان، با کیفیت و با 
دسترسی آسان باید برای همگان فراهم باشد. زیرا تکنولوژی در همان حال 
که وسیله ای برای یادگیری است موضوع یادگیری متأملانه نیز هست. اما 
متاسفانه زیرساخت های آموزشی در کشور ما به اندازه کافی رشد نکرده و این 

امر در یادگیری مشکلاتی را به همراه آورده است.
پیامدهای یادگیری الکترونیکی

فراستخواه در ادامه به برخی پیامدهای آموزش الکترونیکی هم اشاره داشت 
و گفت: غلبه بیش از اندازه تکنولوژی می تواند جهان واقعی را مخدوش کند. 
ارتباطات چهره به چهره در این نوع آموزش بی رنگ می شود. اگر اشیا چنان 
غلبه کنند ممکن است حتی »انسان زدایی« هم اتفاق بیفتد. گویا انسان به 
پایان می رسد و منسوخ می شود. دوره ای که دیگر انسانیت وجود ندارد بلکه 
دنیا، دنیای اشیا می شود. به تعبیری ما انسان ها به اشیایی تبدیل می شویم 

که تحت غلبه ماشین ها به زندگی ادامه می دهیم.
وی گفت: همچنین در یادگیری الکترونیکی »اجتماع یادگیری« وجود 
ندارد. بلکه دخالت و وساطت اتوماسیون ها وضعیتی را ایجاد می کند که 

می توان از آن با عنوان »شبه اجتماع یادگیری« یاد کرد.
وی افزود: در حالی که در محیط یادگیری سنتی یعنی در مدرسه و کلاس 
درس معلم از حرکات بدنی برای آموزش استفاده می کند و از این طریق نوعی 
»دانش ضمنی« به شاگردانش منتقل می کند در محیط الکترونیکی نه تنها 
توانایی ها و امور لازم برای انتقال دانش ضمنی کاهش می یابد بلکه دچار 

نوعی پیچیدگی هایی می شود و این پیچیدگی ها خود نیازمند تاملند.
تکنولوژی؛ مساله یا راه حل؟

فراستخواه در بخشی از سخنرانی خود بیان داشت: من تصورم این است 
که اینترنت و تکنولوژی ضمن اینکه مساله ای برای یادگیری هستند، راه 
حل هم به شمار می آیند. در محیط الکترونیکی با تسهیل دسترسی، کارایی 
بالاتر، کثرتگرایی و مشارکت پذیری بیشتر رو به رو هستیم. از سویی آزادی 
از محدودیت ها و مرزها و همچنین افزایش تحرک ها می تواند از نتایج مثبت 
تکنولوژی باشد. در این سیستم آموزشی آزادی انسان ها به تعبیری افزایش 

یافته و نوعی »دموکراتیزم فرهنگی« تحقق یافته است.
 اینترنت و تکنولوژی در زمینه اخلاق و فرهنگ افق های تازه ای برای افراد 
ایجاد می کنند. در این فضا دانش آموزان و دانشجویان به اطلاعات و آگاهی 
دسترسی بیشتری دارند. از سویی اینترنت محیط یادگیری را تعمیم می دهد 
. حتی کسانی که مشکلات شغلی یا جسمی و ... دارند هم می توانند از 
طریق این فضا به آموزش و یادگیری متصل شوند و چون اینترنت و تکنولوژی 
فاصله ها را نابود می کند به همین خاطر به نظر من یک امر اخلاقی است. در 
این یادگیری یک امر اخلاقی دیگر مطرح است و آن این است که به همه به 
یکسان توجه می شود و بین افراد تفاوت و تمایزی ایجاد نمی شود. از سویی 
می توان مهمترین جنبه این نوع یادگیری را در شفافیت آن دانست. اگر در 
یادگیری سنتی شفافیت زیاد مطرح نبود در یادگیری الکترونیکی شفافیت 
بیش از هر چیز خودنمایی می کند. زیرا امکان طرح سوال و پاسخگویی در 
آن بیشتر فراهم است. بنابراین در کنار افزایش مشارکت پذیری، شفافیت هم 

بیشتر است.
فلسفه بیم و امید تکنولوژی

فراستخواه در نهایت گفت: به نظر من تکنولوژی ضمن اینکه بیم هایی ایجاد 
کرده و می کند امیدهایی را نیز به همراه دارد. در واقع در صورتی که این نوع 
یادگیری با همکنشی متفکرانه، متأملانه، خلاقانه و مسوولانه همراه باشد 

بیش از پیش می تواند اثر گذار باشد.

یک استاد دانشگاه پاسخ داد؛

آموزش الکترونیکی چطور تاثیرگذار خواهد شد؟
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آگهی تغییرات
 آگهی تغییرات شرکت ساختمانی راهسازی مه میل سازه سهامی خاص به شماره ثبت ۳۱۲۱ و شناسه ملی 
۱۰۸۶۰۹۷۹۳۸۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۸/۰۹/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان 
سیدعلی اصغر طباطبائی به شماره ملی ۰۳۸۱۵۷۴۴۹۰ به سمت رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، سید میلاد 
طباطبائی به شماره ملی ۰۳۷۱۱۱۳۶۱۱ به سمت عضو هیئت مدیره و خانم منصوره عسگری به شماره ملی 
۰۰۳۶۲۴۲۸۵۳ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدات شرکت به 
امضاء مدیر عامل همراه با مهر شرکت دارای اعتبار می باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۱۰۸۳۵۷۶(

آگهی انحلال 
آگهی انحلال شرکت مهندسی کاوشگران پترو انرژی یکتا پارس با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴۹۵۵ و 
شناسه ملی ۱۴۰۰۶۸۷۸۷۰۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۲۳/۰۹/۱۳۹۹ ومجوز 
شماره ۲۱۸۳۳۹/۹۹ مورخ ۲۶/۰۹/۹۹ مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل گردید و خانم نعیمه عباسی بشماره ملی 
۰۳۸۶۳۲۵۷۱۵ به سمت مدیر تصفیه انتخاب گردید.نشانی محل تصفیه: استان قم -شهر قم- صفاشهر- 
خیابان عزیزی- کوچه مفید ۸ )اقاقیا ۸( پلاک ۱۱۱طبقه زیرزمین کدپستی : ۳۷۱۶۹۸۳۱۶۴ می باشد. اداره 

کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۱۰۸۳۵۲۳(

آگهی انحلال
 آگهی انحلال شرکت سبز رادین صنعت با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۷۸۹۳ و 

مورخ  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به  ملی ۱۰۸۶۰۱۴۶۵۱۷  شناسه 
۰۸/۱۰/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل گردید و 
آقای علی رادپور به شماره ملی ۱۲۸۰۳۹۸۶۱۲ به آدرس قم، ۴۵ متری صدوق، خیابان 
فجر، خیابان دانش، کوچه۱، پلاک ۱۰۳ کدپستی : ۳۷۱۳۱۶۶۸۴۴ به سمت مدیر تصفیه 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات  اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم  انتخاب شد. 

غیرتجاری قم )۱۰۸۳۴۲۴(

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

۱-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۷۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۶۹مربوط به زینب بداغی شهپر فرزند محمدعلی درقسمتی از 
سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث امراله زند دفتر ۲۲۵ صفحه ۴۳)م الف۸۷۲۸(
۲- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۰۵۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۹۸ مربوط به ابوالفضل آزادی فرزند محمود در قسمتی از سه 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث امراله زند دفتر ۲۲۵ صفحه ۴۳)م الف۸۷۲۹(
۳- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۵۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۸۷ مربوط به ابوذر خدامرادی فرزند سلیمان درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۸مترمربع پلاک شماره ۸۳۶فرعی از ۲۳۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مظاهر لقائی صفحه ۲۵۲ دفتر ۴۵۳)م الف۸۷۳۰(
۴- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۷۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۰۴ مربوط به محمد رئیس عبداللهی فرزند غلامحسین درقسمتی 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۸۸ و ۱۷۸۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدباقر و اصغر و اکبر شهرت همگی رئیس عبداللهی وراث رضاقلی رئیس عبداللهی)م الف۸۷۳۳(
۵- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۶۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۶۳ مربوط به علیرضا سلطانی یداله زاده فرزند حسین 
درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۸۸ و۱۷۸۷اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدباقر و اصغر و اکبر شهرت همگی رئیس عبداللهی وراث رضاقلی رئیس 

عبداللهی)م الف ۸۷۳۴(
۶- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۷۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۰۶ مربوط به مصطفی رضایی فرزند حسین در قسمتی از سه 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۱/۶۹مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۸۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی حسن پرزاد انتقالی طی سند قطعی ۷۳۴۹۸ مورخ ۸۱/۱۱/۳۰ دفترخانه ۱۲ قم)م الف۸۷۳۵(
۷-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۷۴۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۲۱ مربوط به صدیقه یعقوبی فرزند نصراله درقسمتی از سه 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۱/۶۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۸۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی حسن پرزاد انتقالی طی سند قطعی ۷۳۴۹۸ مورخ ۸۱/۱۱/۳۰ دفترخانه ۱۲ قم)م الف۸۷۳۶(
۸-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۳۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۹۳ مربوط به علیرضا باقری مهید فرزند ابوالحسن درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۹۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۴۱/۲۸۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدعلی چهره قانی صفحه ۱۶۶ دفتر ۹۱)م الف۸۷۳۷(
۹-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۵۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۳۳ مربوط به علی قرئلی فرزند سیف اله درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۵/۴۰مترمربع پلاک شماره ۲۶۸فرعی از ۲۳۰۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از جعفر نصیریان مفیدی صفحه ۳۱۷ دفتر ۴۲۴)م الف ۸۷۳۸(
۱۰-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۱۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۲۷۸ مربوط به پرویز نوری مستعین فرزند حسین درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۶۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۰۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی شماره ۳۴۸۸۹ مورخ ۹۲/۸/۱ دفتر ۴۵قم)م الف۸۷۳۹(
۱۱-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۶۱ مربوط به اشرف مهرپرور فرزند تقی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۵۶/۴۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند قطعی صفحه ۳۰۹ دفتر ۷۰۶)م الف۸۷۴۰(
۱۲-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۵۳۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۵۳ مربوط به حسین رفیعی فرزند اکبر درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۷مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۴۱۵/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از وراث فتحعلی احمدی انتقالی طی سند قطعی ۶۵۳۴۳ مورخ ۴۸/۲/۳۱ دفترخانه ۸ قم)م الف۸۷۴۱(
۱۳-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۱۳۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۹۷ مربوط به زهرا زندیه فرزند محمدقربان درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۸مترمربع پلاک شماره ۵۶ فرعی از ۲۲۶۶اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدرضا ایزدپور صفحه ۳۴۴ دفتر ۲۰۴)م الف۸۷۴۲(
۱۴-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۰۶۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۵۲ مربوط به میثم شادمانی قمی فرزند غلامحسین درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۵۲/۸۴/۲۶۱۰اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۵۱۷ دفتر ۱۷۰)م الف۸۷۴۳(
فرزند مصطفی  پور  به محمدحسین کعبی  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۹۸ مربوط  به  ۱۵-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۵۸ مربوط 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۴/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۷۳۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مریم صفری صفحه ۳۹۱ دفتر ۱۲۹)م الف۸۷۴۴(
۱۶-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۱۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۸۸ مربوط به رقیه محمدی فرزند رستم درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۲/۷۷مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از حسین افسر)م الف۸۷۴۵(
۱۷-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۶۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۶۴ مربوط به رضا هاتفی مبارز فرزند علی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۲/۳۶مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۹۵/۱/۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۸۳۹۱۹ مورخ ۹۵/۷/۱۵ دفترخانه ۳ قم )م الف۸۷۴۶(
۱۸-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۵۴۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۹۲۶۱ مربوط به عبدالحسین طهماسبی فرزند محمدحسین 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۴/۵۷مترمربع پلاک شماره ۹۳ فرعی از ۱۸۷۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عباسعلی مدحتی صفحه ۳۲۵ دفتر ۱۶۰)م الف۸۷۴۷(
۱۹-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۰۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۱۰ مربوط به محمد دروگر فرزند محرم درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۷/۶۲مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۳۹/۲۲۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۵۵ دفتر ۲۱۹)م الف۸۷۴۸(
۲۰-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۹۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۰۶ مربوط به غلامعلی حبیب الهی فرزند علی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۶/۸۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالحسن جعفری چهره قانی صفحه ۳۲۶ دفتر ۱۶۸)م الف۸۷۴۹(
۲۱-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۶۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۲۰ مربوط به سیده مهدیه علوی فرزند سیدعبدالواحد 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از امیر رازقی صفحه ۱۵۱ دفتر ۵۶۵)م الف۸۷۵۰(
۲۲-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۵۸۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۵۹ مربوط به مصطفی احمدی فرزند حجت اله  درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده ۱۹۵۳/۳۸۴اصلی به پلاک ۱۹۵۳/۳۸۴/۱۴۴۳ اصلی 

تغییر یافته واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسن مرادی صفحه ۱۳۰ دفتر ۱۴۱)م الف۸۷۵۱(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را 
به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 

تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۰/۲۰ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۱۱/۰6
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۶۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۴۴ مربوط به 
صغری تقی سعادتی فرزند علی نقی در ششدانگ یک باب دامداری به مساحت ۱۵۷۱/۳۸ مترمربع پلاک شماره 
۴۴/۳۸۸ اصلی واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از مهدی حمیدی 

راد احدی از وراث ابراهیم بی حاصل)م الف ۸۷۳۱(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۴۵۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۵۹ مربوط به اعظم 

نیکوخلق فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹/۹۰مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۷۹/۴ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۶۶ صفحه ۲۸۰)م الف ۸۷۳۲(

 ۳- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۳۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۶۹ مربوط 
به سیدمحمد مهدی زیدی فرزند سید ثمررضا در ششدانگ یک ساختمان به مساحت ۱۰۰/۸۳ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۵۸۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به موجب اسناد رسمی به شماره 
های ۱۹۴۴۳۶ مورخ ۱۳۹۵/۱۲/۲۳ دفترخانه ۱۸قم و ۲۰۱۴۶۸ مورخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۲ دفترخانه ۱۸قم)م 

الف۸۷۵۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 

صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۰/۲۰
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱۱/۰6
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان:

افزایش قیمت مرغ و شکر 
غیرقانونی است

رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: افزایش قیمت 
مرغ و شکر غیرقانونی است و نرخ این کالاها به طور حتم به قیمت قبل باز خواهد 

گشت.
»عباس تابش« افزود: اگر تا ۲ روز آینده قیمت ها به روال قبل برنگردد، بدون 

شک ورود خواهیم کرد.
وی بیان داشت: علاوه بر این که در بازار جمع آوری این کالاها رخ نمی دهد، از 

ذخایر نیز استفاده خواهیم کرد تا قیمت را پایین بیاوریم.
به گزارش ایرنا، پیش از این نیز اعلام شده بود که قیمت مصرف کننده به ازای هر 

کیلوگرم گوشت مرغ گرم ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان است.
ستاد تنظیم بازار با رصد قیمت و کنترل بازار گوشت مرغ، بر جلوگیری از افزایش 

قیمت و چندنرخی شدن آن در نقاط مختلف کشور تاکید کرده است.
ستاد  مصوبات  اجرای  راستای  در  و  بازار  تنظیم  ستاد  تصمیمات  اساس  بر 
هماهنگی اقتصادی دولت، همه فرآیندهای مرتبط با تولید و عرضه گوشت مرغ، 
از تامین نهاده تا تولید و عرضه به عمده فروشی بر عهده وزارت جهاد کشاورزی 
بوده است و همه دستگاه های عضو کارگروه، فروشگاه های زنجیره ای و صنوف 
مکلف به همکاری هستند. همچنین پیش از این حداکثر قیمت تحویل شکر 
سفید تولید داخل درب کارخانه به ازای هر کیلوگرم به شکل یکسان برای مصارف 
صنف، صنعت و خانوار معادل ۶ هزار و ۶۵۰ تومان و برای مصرف کننده در بسته 
بندی های یک کیلوگرمی هشت هزار و ۷۰۰ تومان تعیین شده است. براساس 
مصوبه های پیشین، با توجه به تغییر اولویت ارزی شکر از گروه یک به دو، مقرر شده 
قیمت گذاری این کالای تولید داخل توسط انجمن ذی ربط و بر اساس ضوابط 

قیمت گذاری سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تعیین شود.

نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو:

ادامه روند افزایشی قیمت خودرو
نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو اظهار داشت: نسبت به چهارشنبه 
گذشته قیمت خودروها به طور جزیی افزایش داشته است. هر خودرو بسته به 

قیمت خود حدود ۲ تا ۵ میلیون تومان گران تر شده است.
اسد کرمی در مورد وضعیت بازار خودرو اظهار کرد: نسبت به چهارشنبه گذشته 
قیمت خودروها به طور جزیی افزایش داشته است. هر خودرو بسته به قیمت خود 

حدود ۲ تا ۵ میلیون تومان گران تر شده است.
نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو با اشاره به نرخ روز خودرو تصریح 
کرد: قیمت پراید از ۱۰۵ میلیون تومان به ۱۰۷ میلیون تومان رسیده است. قیمت 
تیبا صندوقدار ۱۱۸ میلیون تومان، تیبا هاچ بک ۱۲۸ میلیون تومان، ساینا ۱۳۰ 

میلیون تومان، پژو ۴۰۵ حدود ۱۸۵ میلیون تومان است.
وی همچنین ادامه داد: پژو ۲۰۶ تیپ ۲ حدود ۱۹۰ میلیون تومان و تیپ 
۵ حدود ۲۴۵ میلیون تومان، پژو V۸ ۲۰۶ نیز ۲۴۵ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ 
 ۱۸۳ LX دنده ای ۲۷۲ میلیون تومان و اتوماتیک ۴۰۵ میلیون تومان، سمند
میلیون تومان، هایما ۸۰۰ میلیون تومان و جک ۸۰۰ میلیون تومان خرید و فروش 

می شود.

کمیسیون تلفیق از یک سو با افزایش درآمدهای مالیاتی و کاهش صادرات نفت 
و از سوی دیگر بالا بردن قیمت ارز نه تنها شاکله بودجه را تغییر داده بلکه اقتصاد 

کشور را در حوزه های مختلفی با ابهام روبه رو کرده است.
تغییر شاکله بودجه توسط کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی به یکی از 

چالش های اصلی این روزهای اقتصاد کشور بدل شده است.
طبق قانون، اختیار نوشتن بودجه با دولت است و مجلس وظیفه بررسی انطباق 
بودجه با اسناد بالادستی را بر عهده دارد. این موضوع در اصول ۵۲، ۵۳ و ۵۵ 
قانون اساسی آمده است. دولت پیشنهاد دهنده و مجری بودجه پس از تبدیل 

آن به قانون است.
مجلس باید وظیفه نظارتی خود را قبل از نوشتن بودجه و بعد از تبدیل آن به 
قانون انجام دهد. در زمان ارائه لایحه بودجه به مجلس، قوه مقننه باید مطابقت و 
مغایرت آن را با اسنادی مانند برنامه ششم توسعه و یا سند چشم انداز بیست ساله 
مورد بررسی قرار دهد. زمانی هم که لایحه بودجه تبدیل به قانون شد مجلس 
وظیفه دارد تا بر اجرای قانون نظارت کند و در صورت تخلف دولت، وزرا را به 

مجلس فرا بخواند و یا استیضاح کند.
اگر قرار باشد مجلس بودجه را از نو بنویسد یعنی جای دولت نشسته و وظیفه 
دولت را انجام می دهد. در حال حاضر به نظر می رسد این اتفاق رخ داده است. 
کمیسیون تلفیق هم منابع و درآمدهای پیش بینی شده توسط دولت را تغییر 
داده و هم مصارف را. بعلاوه نرخ دلار، که از مهمترین متغیرهای تأثیر گذار در 

اقتصاد کشور است را نیز به طرز عجیبی بالا برده است.
نفت،  کاهش صادرات، افزایش درآمد

یکی از اقدامات عجیب کمیسیون تلفیق این است که درعین حالی که میزان 
صادرات پیش بینی شده نفت برای سال ۱۴۰۰ را کاهش داده درآمدهای نفتی 
را نیز بالا برده است. در این مورد »حسن روحانی« پیش از ظهر چهارشنبه هفته 

گذشته در جلسه هیأت دولت گفت: آقایان آمدند دو میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه 
نفت پیش بینی شده در بودجه را به یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه کاهش دادند. 
بعد به جای ۱۹۹ هزار میلیارد تومان درآمد پیش بینی شده ۲۳۰ هزار میلیارد 
تومان برای درآمدهای نفتی در نظر گرفته اند. چشم بندی عجیبی شد. نفت کم 
شد پول آن بالا رفت. این چطور چشم بندی بود که انجام گرفت. ما ۱۹۹ هزار 
میلیارد تومان گذاشتیم این ها در کمیسیون تلفیق ۲۳۰ هزار میلیارد تومان کردند 

و میزان وابستگی بودجه به نفت را  ۳۱ هزار میلیارد تومان اضافه کردند.
اعداد یاد شده حکایت از آن دارد که کمیسیون تلفیق  از یک طرف حدود 
۳۴.۷۸ درصد از صادرات نفتی را کاهش داده و از طرف دیگر ۱۵.۵۷ درصد بر 
درآمدهای نفتی افزوده است. بدون شک این افزایش به معنای وابستگی هرچه 
این اقدام درست در مقابل اهداف و  به درآمدهای نفتی است.  بیشتر بودجه 
چشم اندازهای برنامه ششم توسعه قرار دارد. به عبارتی خود مجلس به عامل عدم 

انطباق بودجه با اسناد بالادستی تبدیل شده است.
افزایش درآمدهای نفتی به چه قیمتی؟

با  این است که چطور می شود همزمان  با این حال سؤالی که پیش می آید 
کالاها  این  صادرات  از  حاصل  درآمدهای  فرآورده های  و  نفت  صادرات  کاهش 
یا همان دلار در بودجه نهفته است.  ارز  افزایش داد؟ جواب در تعیین نرخ  را 
کمیسیون تلفیق نرخ دلار در بودجه ۱۴۰۰ را حدود ۵۲.۱۷ درصد افزایش داده 

است.
»محمد باقر نوبخت«، رئیس سازمان برنامه و بودجه روز پنجشنبه در حاشیه 
اقدام  باره  در  رضوی«  »خراسان  استان  توسعه  و  برنامه ریزی  شورای  جلسه 
کمیسیون تلفیق به افزایش قیمت دلار گفته بود: افزایش قیمت ارز غیر منطقی، 

احساسی و تابع شرایط کور بود و  انتظار داریم به رقم های متعادل تر برگردد.
وی اظهار امیدواری کرد قیمت دلار در جلسه علنی مجلس که ۱۷ هزار و ۵۰۰ 

تومان تعیین شده است به ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان تقلیل یابد.
وی با اشاره به اینکه قیمت نفت در لایحه بودجه سال آینده ۴۰ دلار پیش بینی 
شده که با توجه به وضعیت موجود، امکان تحقق کامل آن وجود دارد گفت: 
دولت ابتدا از بودجه ۸۴۱ هزار میلیارد تومانی ۱۹۹ هزار میلیارد تومان آن را به 
عنوان سهم نفت در نظر گرفت که حدود ۲۳ درصد کل بودجه را شامل می شود.

لازم به ذکر است که درسال ۱۳۹۸ دولت ۱۴۳ هزار میلیارد تومان درآمد حاصل 
از نفت و فرآورده های نفتی پیش بینی کرده بود که نسبت به سال قبل از آن حدود 

۴۱ درصد افزایش را نشان می داد.
 این رقم در بودجه سال ۱۳۹۹ حدود ۷۸ هزار میلیار تومان پیش بینی شده 
بود که نسبت به سال های پیش کاهش قابل توجهی را نشان می داد. این کاهش 

بدون شک ناشی از پایین آمدن صادرات نفت به واسطه تحریم ها بوده است.
 اکنون دولت می گوید با توجه به چشم انداز پیش رو می توان در سال ۱۴۰۰ 
حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت صادر کرد که با کسر هزینه ها و احتساب 
سایر درآمدهای حاصل از فرآورده های نفتی درآمد سال آینده از نفت به حدود 
۱۹۹ هزار میلیارد تومان می رسد. بنابراین، منطقی نیست که مجلس به این حوزه 
ورود کرده و پیش بینی دولت را نادیده بگیرد. خود دولت پیش بینی کرده و بر 
اساس قانون پاسخگوی پیامدهای این پیش بینی و همچنین عملکرد خود در 

سال ۱۴۰۰ خواهد بود.
افزایش مالیات؛ خوب اما به وقتش

به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه کمیسیون تلفیق در بخش درآمدهای 
مالیاتی نیز ورود کرده و ۱۲۸ هزار میلیارد تومان بر درآمدهای این بخش افزوده 
است.  افزایش درآمدهای مالیاتی به خودی خود چیز بدی نیست، اگر شرایطش 
فراهم باشد. اینکه دولت سقف درآمدهای مالیاتی را حدود ۲۵۱ هزار میلیارد 

تومان در نظر گرفته به خاطر شرایط خاص اقتصاد کشور است.
در سال های گذشته رویکرد دولت به درآمدهای مالیاتی افزایشی بوده است. 
درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ۱۳۹۸ حدود ۱۵۳ هزار میلیارد تومان و در 
لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ حدود ۱۹۵ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده بود.  
لایحه بودجه سال ۹۹ نشان می دهد که سهم دولت از فروش و صادرات نفت 
و فرآورده های نفتی به میزان ۶۶درصد کاهش یافته و در عوض سهم درآمدهای 

مالیاتی نسبت به بودجه سال جاری، ۲۷درصد رشد کرده است.
هرچند توجه بیشتر به نقش مالیات در بودجه دولت و تلاش ها و اقداماتی 
جهت افزایش سهم این نوع درآمدها در بودجه سالانه بسیار ضروری است، اما 
جایگزینی مالیات به جای نفت کار آسانی نیست. این کار نیازمند فراهم شدن 

شرایطی است که در حال حاضر در ایران فراهم نیست.
برای  دولت  و تلاش  از یک سو  مالیاتی  درآمدهای  افزایش  به  اصرار مجلس 
جلوگیری از فشار بیشتر به اقشار آسیب پذیر از سوی دیگر افزایش درآمدهای 

مالیاتی را به یکی از چالش های اصلی بودجه ۱۴۰۰ بدل کرده است.
مالیات به عنوان یک منبع پایدار درآمده نقش بسزایی در تأمین مخارج دولت 
دارد. اما واقعیت این است که در کشورهایی مانند ایران دولت ها برای تأمین 
نفت  مانند  طبیعی  منابع  فروش  درآمدهای  به  متکی  بیشتر  خود  هزینه های 
هستند. نفت و مالیات دوگانه ای هستند که در بودجه به هرگونه تغییری حساس 

بوده و اثرات قابل توجهی در بقیه اقتصاد بر جای می گذارند.  

کاهش قیمت نفت وافزایش مالیات برتمام بخش های اقتصادی تاثیر می گذارد

 بودجه و چالش دوگانه نفت-مالیات
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مهاجم پرسپولیس در رده دوم؛ 

قایدی جوان برتر فوتبال آسیا شد
 مهاجم تیم فوتبال استقلال به عنوان برترین بازیکن جوان حاضر در قاره کهن در 

سال ۲۰۲۰ از نگاه هواداران انتخاب شد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا چندی پیش در نظرسنجی خود به انتخاب برترین 
بازیکن جوان حاضر در قاره کهن پرداخت که در این نظرسنجی مهاجم تیم 
فوتبال استقلال موفق شد با کسب اکثریت آرا به عنوان جوان برتر سال ۲۰۲۰ 

آسیا معرفی شود.
مهدی قایدی بازیکن تیم ملی فوتبال ایران و استقلال با کسب ۲۴.۴۰ درصد آرا 

نفر اول این نظرسنجی شد.
بعد از قایدی، مهدی عبدی بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس در رده دوم ایستاد.

در این نظرسنجی بازیکن ژاپنی رئال مادرید که در سال اخیر در دو تیم مایورکا 
و ویارئال قرض داده شده بود، هم حضور داشت. تاکهیرو تومیاسو بازیکن ژاپنی 

بولونیا و مهند علی بازیکن عراقی هم دیگر افراد حاضر در این نظرسنجی بودند.
 فهرست ۱۰ جوان برتر آسیا به شرح زیر است:

مهدی قایدی استقلال، مهدی عبدی پرسپولیس، وون دو جائه بازیکن اولسان، 
رئال،    ویا  و  مایورکا  رئال مادرید قرضی  تاکفوسا کوبو  بولونیا،  تومیاسو  تاکهیرو 
عبدالرحمان غریب از الاهلی عربستان، کائورو میتوما از کاواساکی، مهند علی از 
الدحیل قرضی در پورتیموننسه پرتغال و السیلیه قطر، سافاوی رشید از دارالتعظیم 

مالزی، عبدالله الحمدان الشباب عربستان.

از سوی کادر فنی تیم ملی بزرگسالان ایران ؛

دعوت دو فوتسالیست  قمی به تیم ملی 
دو فوتسالیست قمی که در ترکیب سایر تیم های لیگ برتری توپ می زنند از 

سوی کادر فنی به اردوی جدید تیم ملی بزرگسالان ایران دعوت شدند.
برپایه این گزارش ، فوتسالیست های قمی دعوت شده به اردوی آماده سازی 
تیم ملی بزرگسالان ایران علی اصغر حسن زاده و محمدطاها نعمتیان هستند، 
بازیکنانی که به ترتیب در ترکیب تیم های گیتی پسند اصفهان و سن ایچ ساوه در 

فصل جاری لیگ برتر فوتسال بازی می کنند.
حسن زاده که ستاره و پرافتخارترین فوتسالیست قمی به شمار می رود، از اوایل 
دهه ۱۳۸۰ در تیم ارم کیش قم خود را مطرح کرد و با درخشش در این تیم دو 
عنوان نایب قهرمانی لیگ برتر را کسب کرد و سپس با صبای قم اوایل دهه ۱۳۹۰ 
یک عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد، اما بیشترین افتخارات وی در ترکیب 
ماهان  فولاد  و  سونگون  مس  گیتی پسند،  دریایی،  تاسیسات  نظیر  تیم هایی 

اصفهان رقم خورده است.
این بازیکن که سابقه بازی در الریان قطر و نوریلسکی نیکل روسیه را نیز دارد و 
همراه با تیم ملی ایران در سه دوره جام های جهانی فوتسال در سا ل های ۲۰۰۸، 
۲۰۱۲ و ۲۰۱۶ حضور داشته و مقام سومی جام جهانی ۲۰۱۶ را در کارنامه دارد، 
چهار دوره در سال های ۲۰۱۴، ۲۰۱۶، ۲۰۱۷ و ۲۰۱۸ مرد سال فوتسال آسیا 

نیز شده است.
محمدطاها نعمتیان دیگر فوتسالیست قمی دعوت شده به تیم ملی ایران است 
که از تیم آتلیه طهران قم خود را به سطح اول فوتسال ایران معرفی کرد و اکنون 
در تیم سن ایچ ساوه توپ می زند، این دو بازیکن به همراه سایر نفرات مد نظر 
سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی باید از هشتم بهمن ماه در اردوی تیم 

ملی حضور یابند.
این مرحله از آماده سازی تیم ملی فوتسال تا چهاردهم بهمن در سالن آکادمی 
تیم ملی ادامه دارد و بازیکنان تیم ملی باید روز هفتم بهمن خود را به کادر فنی تیم 
ملی معرفی کنند، نفراتی که از تیم های مختلف لیگ برتری به اردو دعوت شده اند 

اما بین آنها خبری از فوتسالیست های تیم فردوس قم نیست.

همه چیز به تابستان موکول شد

»جهانبخش« برایتون را ترک نمی کند
تصمیم  جهانبخش«  »علیرضا 
گرفته تا پایان فصل در برایتون بماند و 
سپس درباره آینده اش تصمیم بگیرد. 
تیم فوتبال برایتون در چارچوب دور 
چهارم رقابت های جام حذفی فوتبال 
انگلیس موسوم به FA CUP با نتیجه 
۲ بر یک از سد بلکپول گذشت و به 
علیرضا  کرد.  صعود  بعدی  مرحله 
جهانبخش، بازیکن ایرانی برایتون به 
دلیل مصدومیت نتوانست تیمش را 
در این دیدار همراهی کند. چندی 
پیش جهانبخش  عدم رضایت خود 
برای  زمین  در  حضورش  میزان  از 
برایتون را اعلام کرده بود و پس از آن 
رسانه های انگلیسی و غیر انگلیسی نیز به این موضوع پرداختند و او را در آستانه 
جدایی از مرغ های دریایی قلمداد کردند. اما شنیده ها حاکی از آن است که 
احتمال جدایی جهانبخش از برایتون در پنجره نقل و انتقالات زمستانی نزدیک به 
صفر است و این بازیکن گیلانی تمایل دارد تا پایان فصل در این تیم انگلیسی بماند 
و ضمن آزمون آخرین شانس خود، بدون عجله و استرس راجع به آینده خود در 
تابستان ۲۰۲۱ تصمیم بگیرد. علیرضا بعد از شایعات اخیر دوباره چند پیشنهاد از 
کشورهای مختلف اروپایی دریافت کرده اما گویا قصد دارد به حضورش در انگلیس 
و برایتون ادامه دهد. البته که هنوز هیچ چیز از سوی این بازیکن اعلام نشده و 
باید دید در عمل چه اتفاقاتی رخ می دهد. علیرضا در این فصل ۱۱ بار با پیراهن 
برایتون به میدان رفته و ۲ گل در جام اتحادیه به ثمر رسانده است. او علی رغم 
نمایش قابل قبول در این فصل نتوانسته در اکثر دقایق در زمین حضور داشته 
باشد و البته در این بین ۲ مصدومیت، او را برای چند هفته دیگر خانه نشین کرد. 
باید دید آینده این بازیکن خوش اخلاق فوتبال کشورمان به کجا منجر می شود و او 

در ادامه سال ۲۰۲۱ چه نمایشی از خود بروز خواهد داد؟

با اعلام رای کمیته انضباطی؛

صعود تیم »هندبال پاس ناجا قم«
 به جمع هشت تیم برتر ایران 

نماینده قم در لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور که با کسب مقام چهارم از 
صعود به مرحله بعد بازمانده بود، با اعلام آرای کمیته انضباطی در مرحله نهایی 

این رقابتها حضور خواهد یافت.
تیم هندبال »پاس ناجا قم« در لیگ برتر این فصل با تیم های نیروی زمینی شهید 
شاملی کازرون، ذوب آهن اصفهان، پرسپولیس بهبهان، ستارگان دشتستان و 
نفت و گاز گچساران در گروه اول همگروه بود و با کسب ۱۰ امتیاز از ۱۰ بازی 
در رده چهارم جدول شش تیمه گروه قرار گرفته بود و به دلیل صعود سه تیم برتر 
از هر گروه، نماینده قم از صعود بازمانده بود که در ادامه با رأی کمیته انضباطی 

فدراسیون هندبال »پاس ناجا قم« به مرحله نهایی این رقابت ها صعود کرد.
در بند پنجم آرای کمیته انضباطی فدراسیون هندبال درباره اتفاقات دیدار 
فولاد مبارکه سپاهان و فراز بام دهدشت از گروه دوم مسابقات لیگ برتر هندبال 
کشور، آمده است: »در سی و سومین دوره مسابقات لیگ برتر هندبال کشور 
در بخش آقایان علی رغم اینکه قبلًا و به موجب صورتجلسه فنی و قرعه کشی 
مسابقات مذبور قرار بر این بوده که سه تیم از هر گروه صعود نمایند، لیکن با عنایت 
به شرایط و اوضاع و احوال ترسیمی و با تأمل به نظر صریح اعضای کارگروه فنی 
)خبرگان فنی( و نیز اعضای کمیته انضباطی در راستای احقاق حق و جلوگیری 
از تضییع حق باشگاه زغال سنگ طبس، از هر گروه چهار تیم به مرحله نهایی 
صعود می کنند« گفتنی است تا این لحظه نحوه برگزاری مسابقات و رویایی تیم ها 
با یکدیگر در مرحله نهایی، توسط فدراسیون هندبال اعلام نشده است و فقط به 

تیم قم زمان اولین بازی که ۱۳ بهمن ماه است اعلام شده است.

وزیر ورزش و جوانان، گفت: مدال طلا در جایگاه کاروان ورزشی کشورها در بازی های المپیک تاثیر زیادی دارد و در همین 
راستا برای کسب مدال طلا، پاداش ویژه ای در نظر داریم.

»مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان روز یکشنبه در پایان مجمع عمومی کمیته ملی المپیک در جمع اعضا، اظهار داشت: 
رویکردی که منجر به آمدن سید رضا صالحی امیری به کمیته ملی المپیک شد، مسیر درستی را طی کرد.

وی افزود: ما در سال های اخیر در کنار موفقیت هایی که در عرصه ورزش داشتیم به یک هدف جدی و عمیق رسیدیم و جامعه 
ورزش لذت شیرینی خاصی را چشید.

وزیر ورزش ادامه داد: موفقیت های ایران در بازی های کشورهای اسلامی، مقدماتی جام جهانی فوتبال، بازی های آسیایی 
و پاراآسیایی جاکارتا، جام ملت های آسیا و کسب سهمیه المپیک توکیو و دیگر رشته های مختلف بسیار ارزشمند بوده است. 

سلطانی فر اضافه کرد: دستاوردهای ورزش ایران در سال های اخیر ارزشمند بوده و موفق شدیم مزه هماهنگی و همبستگی 
را به همه ارکان و دیگر دستگاه های اجرایی بچشانیم.

وی گفت: در زمانی که بازی های المپیک و پارالمپیک توکیو به دلیل کرونا به تعویق افتاده و محدودیت های آن که ایران و دنیا با 
آن روبرو است، ما تلاش کردیم از حداقل زمان استفاده کنیم تا کاروان ایران به آمادگی لازم برای موفقیت در این رویداد برسد.

وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: نیازهای مالی فدراسیون ها را با وجود وضعیت ویژه کشور و تحریم ها، تامین کردیم. تلاش می 
کنیم تا اگر کاروان اعزامی به بازی ها با مشکلی مواجه شد با همکاری فدراسیون ها و کمیته ملی المپیک، مدیریت می کنیم.

سلطانی فر درباره پاداش قهرمانان، گفت: کمک هزینه قهرمانانی که سهمیه کسب کردند در یکسال اخیر پرداخت شده و 
ورزشکارانی که در مدت شش ماه تا آغاز بازی ها سهمیه کسب کنند مبلغ پنج میلیون تومان ماهیانه هم دریافت خواهند کرد.

وی ادامه داد: پاداش قهرمانان را هم تبدیل به امتیاز کردیم  و تصمیم داریم بخشی از پاداش قهرمانان را تا پایان سال ٩٩ را 
پرداخت کنیم. کسب طلا در جایگاه مدالی خیلی تاثیر دارد و ارزش طلا ویژه است و پاداش ویژه هم درنظر گرفتیم که در آینده 

نزدیک اعلام می کنیم.

پزشک معالج ۲ پیشکسوت فوتبال ایران گفت: وضعیت این ۲ فوتبالیست اسبق تیم ملی ایران نسبت به گذشته بهتر 
شده و »مهرداد میناوند« از لحاظ سطح هوشیاری مشکلی ندارد.

»سیدمحمدرضا هاشمیان« با اشاره به شرایط »مهرداد میناوند« و روند معالجه وی اظهار داشت: وضعیت بازیکن اسبق 
تیم ملی فوتبال ایران نسبت به چند روز گذشته بهتر شده است و مهرداد از لحاظ سطح هوشیاری مشکلی ندارد اما 
همچنان ترجیح می دهیم او در خواب مصنوعی باشد. در روزهای آینده نسبت به تغییر شرایط او تصمیم خواهیم گرفت. 

البته جداسازی دستگاه های تنفسی از وی زمان بَر است و نمی شود مدت زمان خاصی برای آن تعیین کرد.  
وی با بیان اینکه هم اکنون چندین دارو برای بهبود به این بیمار تزریق می شود افزود: در کنار تلاش برای بهبود شرایط 
این پیشکسوت فوتبال ایران، به دنبال آن هستیم تا عوارض سوء این دارو را نیز کاهش دهیم زیرا هر دارویی در کنار 
قدرت اثر بخشی مثبت ممکن است، عوارضی نیز داشته باشد. البته عوارض برخی از داروها لاجرم است و نمی شود 
کاری کرد. برای بهبود بیماران کرونایی داروهای زیادی تجویز می شود و این تنها شامل حال »مهرداد میناوند« یا »علی 
انصاریان« نیست.   پزشک معالج بازیکن پرسپولیس همچنین گفت: برای درمان تمام بیماران امید داریم و تلاش 
خواهیم کرد و میناوند نیز یکی از بیماران کرونایی است. البته او شرایط سختی را تجربه می کند و اگر این شرایط در 
روزهای نخست شیوع و فراگیری کرونا در ایران پیش می آمد نگه داشتن او سخت بود اما اکنون در زمینه درمان کرونا 
بسیار باتجربه هستیم.   هاشمیان در ادامه در خصوص شرایط »علی انصاریان« نیز گفت:  شرایط انصاریان هم سخت 
است و او نمی تواند بدون کمک دستگاه اکسیژن نفس بکشد. البته بازیکن اسبق سرخآبی ها نیاز به داروی بی هوشی 

ندارد و حتی می تواند صحبت کند. ریه انصاریان به شدت درگیر شده  و روند درمانی او نیاز به زمان دارد.  
وی در پاسخ به پرسشی در زمینه میزان درگیری ریه انصاریان نیز تصریح کرد: من هیچگاه نمی توانم درصد برای 
درگیری ریه فرد مبتلا به کرونا تعیین کنم زیرا میزان درگیری ممکن است،  در طول چند روز متفاوت باشد. اما اثر کرونا 

در تمام نقاط ریه انصاریان وجود دارد.  

وزیر ورزش و جوانان: 

برای کسب مدال طلای المپیک پاداش ویژه در نظر داریم
پزشک معالج ۲ پیشکسوت فوتبال:

 شرایط میناوند بهتر شده است

مهاجم ایرانی تیم زووله گفت: الان نمی توانم بگویم امکان ندارد به ایران برگردم یا 
۱۰۰ درصد به ایران می آیم؛ ابتدا باید منتظر باشم و قراردادم با زوله تمام شود و بعد 

در مورد آینده تصمیم گیری کنم.
رضا قوچان نژاد در گفت وگویی تلویزیونی درباره بازی اخیر تیمش که منجر به 
هت تریکش شد اظهار داشت: بازی با ویلم بازی سختی بود. خدا را شکر بعد از 
ورود به میدان توانستم در ۱۲ دقیقه هت تریک کنم. تنها بازیکنی هستم که در 
فوتبال هلند بعد از ورود به میدان به عنوان بازیکن ذخیره ۲بار هت تریک کرده ام. 

وی در ادامه راجع به احتمال جدایی اش گفت: با این اتفاق شاید باشگاه زووله 
به من اجازه جدایی ندهد. بعد از هت تریک در بازی با ویلم رسانه های هلندی 

هم به این موضوع اشاره کردند. قرارداد من تا پایان فصل جاری است. با این بازی 
کمی شرایط جدایی ام از تیم سخت شده است. خب دلایلی اتفاق افتاده که من 
کمتر برای زووله بازی کنم و همیشه بحث جدایی ام از این تیم مطرح بوده است. 
متاسفانه در گذشته چند بار با سرمربی در مورد فوتبال بحث کرده ام و باید بگویم با 
هم کنار نمی آییم. خب این در فوتبال طبیعی است. برخی با این دیدگاه سرمربی 
کنار می آیند و بعضی هم مثل من نه. اما من یک بازیکن حرفه ای هستم. تحت هر 
شرایطی چه بازی کنم و چه بازی نکنم سعی می کنم تمرین را به بهترین نحو داشته 
باشم و هر موقع به زمین می روم برای تیم مفید باشم. خوشحالم که در بازی اخیر 
در ۱۲ دقیقه ۳ بار برای تیم گل زدم. بازی را ۳-۱ بردیم و حس خوبی داشتم چرا 

که به نوعی انتقام ورزشی گرفتم و این حس خیلی خوبی بود. 
مهاجم اسبق تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: با اینکه چند سالی است 
برای تیم ملی بازی نمی کنم اما هیچ فاصله ای بین من و تماشاگران ایجاد نشده 
است. الان دیگر عضو تیم ملی نیستم و کمتر به ایران می آیم اما هیچ وقت خاطرات 
خوبی که در تیم ملی داشته ام و محبت هایی که طرفداران تیم ملی به من داشته اند 

را فراموش نمی کنم. من از همه مردم تشکر می کنم. 
وی درباره احتمال حضورش در فوتبال ایران بیان داشت: همیشه ابتدای فصل 
و یا در تعطیلات زمستانی بحث حضور من در تیم های ایرانی مطرح می شود. اما 
راستش را بخواهید من با تیم زووله قرارداد دارم و طبیعتا تا پایان قراردادم نمی توانم 
به حضور درتیم دیگری فکر کنم اما بعد از اتمام قراردادم حضور در تیم های ایرانی 
می تواند یک گزینه برای من باشد. الان نمی توانم بگویم امکان ندارد به ایران برگردم 
یا ۱۰۰ درصد به ایران می آیم.ابتدا باید منتظر باشم و قراردادم تمام شود و بعد در 

مورد آینده تصمیم گیری کنم. خدا بزرگ است. 
گوچی درباره خاطره انگیزترین گلی که به ثمر رسانده است گفت: هیچ وقت 
خودم گل های خودم را نگاه نمی کنم اما مردم در فضای مجازی به من لطف دارند 
و من را تگ می کنند و گل هایم را برایم می فرستند. به خصوص گل به کره جنوبی، 
امارات، عراق و ... دیدن این گل ها حس خوبی به من می دهد و من از مردم به 
خاطر این ابراز محبت تشکر می کنم. مشخص است دلم برای تیم ملی تنگ شده 
است. خاطرات خوبی در تیم ملی داشتم. به خصوص در سال های اول که رفاقت 
بین بازیکنان زیاد بود. دلم برای لحظه های خوبی که با هم شکل دادیم و خاطرات 
خوبی که ساختیم تنگ شده است. خوشحالم که این لحظه ها و این خاطرات 
خوب را در زندگی تجربه کردم.  وی درباره وضعیت تیم ملی فوتبال ایران اذعان 
داشت: واقعیت این است که وضعیت تیم ملی خوب نیست با اینکه اطراف تیم 
ملی در سال های اخیر شلوغ بوده است. امیدوارم در ادامه مسیر بچه ها بتوانند 
نتایج خوبی بگیرند و در نهایت به جام جهانی صعود کنند. هیچ چیز شیرین تر از 
صعود به جام جهانی نیست. بازی های باقی مانده را ببریم می توانیم به جام جهانی 
صعود کنیم.  قوچان نژاد در پایان گفت: بعد از بازگشت از جام جهانی و برای جام 
ملت ها با تعدادی از دوستان در فدراسیون فوتبال صحبت کردم. خب بعد از جام 
جهانی تصمیم گرفته بودم از تیم ملی خداحافظی کنم و این تصمیم سختی بود و 
می خواستم بیشتر روی فوتبال باشگاهی متمرکز شوم. من همیشه افتخار می کردم 
که برای تیم ملی بازی می کنم اما تصمیمم بعد از جام جهانی خداحافظی از تیم 

ملی بود.

گوچی: با هت تریکم انتقام گرفتم

 نمی توانم بگویم به ایران برنمی گردم

را  بازی ها  وقتی  گفت:  استقلال  مربی  برهانی،  آرش 
می بریم، عده ای می گویند روی خلاقیت های فردی به گل 

رسیده ایم، اما گل های  دیگر تیم ها تاکتیکی است!
آرش برهانی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
تسنیم، درباره شکست یک بر صفر تیم فوتبال استقلال 
مقابل سایپا در هفته دوازدهم لیگ برتر، انتقادهای صورت 
گرفته از این تیم و دیگر مسائل، صحبت هایی را مطرح کرد 

که در زیر می خوانید: 
سایپا  برابر  استقلال  می کرد  تصور  کسی  کمتر   * 
شکست بخورد، فکر می کنی دلیل این باخت چه بود؟

فشار  و  داشتیم  بازی  تبریز  در  تراکتور  با  پیش  روز   ۵
سنگینی به بازیکنان وارد شد. بعد از این دیدار، ریکاوری 
بدی نداشتیم و بازیکنان آماده بودند، اما پیش می آید که 
در بعضی از مسابقات نتوانید به آنچه می خواهید، دست 
پیدا کنید. این دومین باخت تا اینجای کار بود که مستحق 
آن نبودیم. برابر فولاد خوزستان باید یک امتیاز می گرفتیم 
و در دیدار روز گذشته باید برنده می شدیم. روی غفلت گل 
خوردیم و نتیجه را واگذار کردیم و هر چقدر تلاش کردیم، 
نتوانستیم گل بزنیم. فوتبال است و از این نوع بازی ها در 
لیگ پیش می آید. امیدوارم سریع تر برگردیم و ریکاوری 

نفت  برابر  سخت  بازی  برای  را  خودمان  و  دهیم  انجام 
مسجدسلیمان آماده کنیم. 

 * ظاهرا بعد از بازی از طرح این سؤال که هواداران از 
عملکرد استقلال ناراضی هستند، ناراحتی شدی.

برای من جای تعجب داشت که فقط ۳۰ دقیقه از بازی 
گذشته بود و گفتند هواداران ناراضی هستند. نمی دانم 
در  و  نیست  بد  تیم  شرایط  بودند.  شده  متوجه  کجا  از 
صدر جدول حضور داریم. نمی دانم منظورشان از اینکه 
هواداران ناراضی هستند، چیست؟ طرح برخی از مسائل 
بی انصافی است و بازتاب خوبی ندارد. بازیکنان استقلال 
و کادر فنی تلاش شان را می کنند که امسال دل هواداران 

را شاد کنند. 
 * این انتقاد از استقلال مطرح می شود که برنامه ای 
برای بازی مقابل تیم هایی که دفاعی به میدان می روند، 

ندارد...
آرش  دیروز  چه؟  یعنی  نداشتیم،  خاصی  برنامه  اینکه 
رضاوند و فرشید اسماعیلی را وارد زمین کردیم و برنامه مان 
را تغییر دادیم و دو سه موقعیت ایجاد کردیم که تبدیل به 
گل نشدند. به بازیکنان گفتیم به خاطر فشردگی بازیکنان 
سایپا در محوطه جریمه، از کناره ها نفوذ کنید. با وجود این 

شرایط، یکی دو بار مهدی قایدی از عمق سایپا حرکت کرد 
و منتظر شوت زنی بود. باید چه کار می کردیم که می گویند 
استقلال برنامه نداشت؟ داشتن برنامه یعنی موقعیت به 
حریف ندهید و موقعیت ایجاد کنید. تنها موقعیتی که 
به سایپا رسید، تبدیل به گل شد. اگر تیم ما پنج، شش 
موقعیت بدهد و فرصت ایجاد نکند، انتقادها درست است. 
وقتی فرصتی به حریف ندادیم، چرا حرف های قلمبه و 

سلمبه می زنند؟ 
 * از داوری هم گلایه داشتی؟

اگر اشتباه نکنم بین دقایق ۱۰ تا ۱۵ بازی بود که روی 
برای  که  خطایی  شد،  پنالتی  خطای  دانشگر  محمد 
تیم های دیگر گرفته بودند. در بازی ذوب آهن - گل گهر 
سیرجان دقیقا چنین صحنه ای را داور پنالتی گرفت؛ چرا 
نباید برای استقلال پنالتی بگیرند؟ یک صحنه دیگر را 
هنوز کامل ندیده ام، اما دروازه بان سایپا روی شیخ دیاباته 
خراب شد و داور باید پنالتی می گرفت. در صحنه دیگر، 
را  خودش  نمی رسد،  توپ  به  می دانست  سایپا  بازیکن 
زمین انداخت و داور به بازیکن ما کارت زرد داد. اینها به 
تیم مان ضربه می زند. نمی خواهم در روزی که باختیم، 
درباره داوری صحبت کنم تا بگویند بهانه داوری را مطرح 
می کنند. ما هر حرفی می زنیم بهانه می شود. ابتدای فصل 
گفتیم فرصت بدنسازی نداشتیم و بازیکنان کامل در اختیار 
تیم نیستند، گفتند بهانه می آورید. استقلالی های واقعی 

خودشان همه چیز را می دانند. 
در  استقلال  شرایط  قبل تر،  سال های  و  گذشته  سال 
جدول بدتر از این بود اما به یکباره کمپین حمایت از فلانی 
و استقلال را درست می کردند. ما کمپین حمایت از فلانی 
یکسری  کنند.  حمایت  استقلال  از  فقط  نخواستیم،  را 
هشتگ ها و کمپین ها برای فلان شخص درست می کردند، 
اما برخی صحبت ها و مطالب برای ما طبیعی نیست، به 
طوری که در این چند ساله چنین چیزهایی ندیده بودم. 
تیم شرایط مناسبی دارد و این حجم از انتقادها عجیب 
است. وقتی می بریم، دنبال نقاط ضعف مان می رویم، چه 
برسد به وقتی که می بازیم. قطعا برابر سایپا نقاط ضعفی 
داشتیم و آنها را برطرف خواهیم کرد. اگر صحبت ها از روی 
دلسوزی بود، می گفتیم چون تیم مثلا هشتم، نهم جدول 
است و نگران هستند چیزی نمی گوییم، اما الان که در 

صدر جدول هستیم،  یکسری صحبت ها درست نیست. 
 * فکر می کنی دلیل این همه انتقاد چیست؟

نمی دانم. خودمان هم از صحبت کردن درباره این مسائل 
خسته شده ایم. اوایل شاید صحبت هایی می شد و پاسخ 
امروز همه متوجه شده اند علیه استقلال  اما  می دادیم، 

و  است  شده  لوث  کارها  یکسری  می کنند،  بازی  »رو« 
افرادی منتظر لغزش استقلال هستند. وقتی سه گل به 
تراکتور زدیم، یکسری مصاحبه کردند که استقلال روی 
خلاقیت و کارهای فردی به گل رسید. این همه در تمرینات 
کار کردیم، اما سعی می کنند فضا را علیه ما پیش ببرند و 
بگویند کادر فنی نقشی نداشته است. شاید نباید کارهای 
تاکتیکی تیم مان را بگویم، اما چه اتفاقی می افتد که بازیکن 
حریف مقابل ما به اشتباه می افتد؟ در بازی با تراکتور پرس 
و فشار تیم باعث شد بازیکن حریف اشتباه کند. از طرفی، 
یک نفر باید موقعیت را تبدیل به گل کند، موقعیتی که دو، 
سه نفر قبل از آن پرس و تله گذاری کرده بودند. جالب است 
که می گویند گل های ما روی خلاقیت فردی به ثمر می رسد 

اما برای دیگران، گل های تاکتیکی است. 
محمود  دستیاران  بحث  صحبت ها،  این  از  یکی   * 
فکری است و هر روز گفته می شود یک نفر می رود و 

یک نفر دیگر اضافه می شود. 
بازی های  متوجه  فنی  کادر  در  همکاران  دیگر  و  من 
می زد،  حرف  من  درباره  کسی  اگر  شده ایم.  دوستان 
مشکلی نبود، ولی وقتی درباره بازیکنان و تیم حرف زده 
صحبت ها  این  از  سال  هر  دهیم.  پاسخ  باید  می شود، 
»رو«  را  بازی ها  و  شده  شدیدتر  امسال  و  می شود  دیده 
انجام می دهند. اگر چه خیلی ها می دانند تأثیری ندارد، 
اما دوست و دشمن مان را می شناسیم. بیشتر صحبت ها 
از روی کینه و هدف دار است. به نیمکت استقلال انتقاد 
می کنند، در صورتی که همین افراد در بازی با تراکتور روی 
نیمکت نشسته بودند. مگر می شود چهار روزه تیم را بهم 
زده باشیم؟ امیدوارم با این شرایط، فصل خیلی خوبی را 
پشت سر بگذاریم تا آن دوستان مثلا ناراحت را خوشحال 
کنیم و به آرامش برسند، شاید هم نرسند، چون برای ما 
مهم نیست. همین که هواداران واقعی پس از سال ها لذت 

ببرند، کافی است. 
 * این استقلال می تواند قهرمان شود؟

دل  که  گذاشته ایم  را  تمرکزمان  و  تلاش   و  سعی  تمام 
هواداران را شاد کنیم. به امید خدا و با حمایت هواداران این 
اتفاق می افتد. زمانی که برای تیم موانعی گذاشته می شود، 
نیاز به حمایت داریم، وگرنه وقتی می بریم، همه چیز گل و 
بلبل است و نیاز نداریم فلان شخص حمایت مان کنیم. 

الان که تیم باخته، همه باید پشت یکدیگر باشیم. 
عارف  و  مرفاوی  صمد  لفظی  درگیری  ماجرای   * 

غلامی صحت دارد؟
نمی دانم ماجرا چیست و فکر نکنم چنین اتفاقی افتاده 

باشد.

 برهانی: 
گل های استقلال خلاقیت  فردی است، برای دیگران تاکتیکی!
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اظهارات جنجالی یک روحانی در شبکه چهار سیما در مورد رئیس جمهوری، با واکنش بسیاری از افراد و شخصیت ها 
همراه شده و برخورد دستگاه قضا با شخص هتاک و متولیان برنامه تلویزیونی را به دلیل اشاعه چنین رفتارها خواستار 
شده اند.  به گزارش ایرناپلاس، هر روز که می گذرد مخالفان تندرو بر شعله بی حرمتی به دولت بیش از گذشته می دمند 
و این حجم از هجمه و اهانت علیه فردی که با رای بیش از ۲۳ میلیون نفر انتخاب شده، دور از ذهن است و هر روز دایره 
هتاکی و بی حرمتی در جامعه گسترده و کار به جایی رسیده که کنشگران سیاسی خود را در جایگاهی فرض می کنند 
که به راحتی به مسئولان عالی رتبه کشور توهین می کنند. اهانت شرم آور به رئیس جمهوری آن هم در برنامه زنده یکی از 
شبکه های تلویزیونی، تاکنون واکنش های زیادی را برانگیخته و بسیاری به این مساله تاکید دارند، تا وقتی دستگاه قضا 
رویکرد قاطعی در این زمینه نداشته باشد،  روند هجمه و هتاکی علیه دولتمردان همچنان ادامه دار خواهد بود. خبرنگار 
ایرنا پلاس در همین رابطه با »غلامعلی ریاحی« حقوقدان و حجت الاسلام والمسلمین »سید رضا اکرمی« عضو جامعه 

روحانیت مبارز گفت وگو کرد.
مدعی العموم باید به پرونده رسیدگی کند

»غلامعلی ریاحی« حقوقدان و وکیل دادگستری در این رابطه با یادآوری ماده ۶۰۹ قانون مجازات اسلامی گفت: 
براساس این قانون، هر فردی با توجه به سمت یکی از رئیسان سه قوه، معاونان رئیس جمهوری، وزیران، یکی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی،  نمایندگان مجلس خبرگان و اعضای شورای نگهبان، به آنها توهین کند به سه تا ۶ ماه حبس 
و یا تا ۷۴ ضربه شلاق و یا ۵۰ هزار تا یک میلیون ریال جزای نقدی محکوم می شود. وی گفت: در این ماده، وهن به 
انجام گناه کافی است و اگر در عرف عامه، آن حرکت مصداق هتاکی پیدا کند، شخص متخلف باید براساس قانون تنبیه 
شود. دادستانی تکلیف قانونی دارد تا به عنوان مدعی العموم ورود کند که در غیر این صورت خود دادستان تهران نیز 

تحت تعقیب است. وی با بیان اینکه رئیس جمهوری مقام رسمی کشور است و باید مصون از تعرض باشد، افزود: احترام 
کرسی ریاست جمهوری باید حفظ شود و حریم و حرمت این مقام شکسته نشود و دادستانی مسئول حفظ این حریم 
است و نباید اجازه دهد کسی با رخنه به این منسب خدشه ای وارد کند. این وکیل دادگستری ادامه داد: مادامی که 
خلیفه کشی در جامعه ای مد شود، هیچ کس مصونیت پیدا نمی کند و جنجال سازی درباره فوت آیت الله هاشمی و استخر 
فرح نمونه ای از این موارد است که امروز به مقام رئیس جمهوری رسیده است. اختلاف بین جریان های سیاسی امری 
عادی در سیاست تلقی می شود و نباید به سمت احترام زدایی و مصونیت زدایی حرکت کنیم. ریاحی ادامه داد: رئیس 
جمهوری، منتخب بیش از ۲۳ میلیون نفر است و به احترام این افراد نباید به ایشان هتاکی و بی احترامی کرد و اگر 
مشکلی هست باید در چارچوب قانون اجرا شود. پیش از اینکه افکار عمومی در مور این هتک حرمت ها به تکاپو بیفتند، 
باید خود مسئولان با این ناهنجاری ها مقابله کنند. این حقوقدان ادامه داد: باید ارزش های ملی و جهانی را در جامعه 

ترویج داده و اجازه ندهیم با اینگونه ناهنجاری ها، ارزش های اسلامی را زیر پا بگذاریم.
دادگاه ویژه روحانیت ورود کند

حجت الاسلام والمسلمین »سید رضا اکرمی« عضو جامعه روحانیت مبارز نیز در این رابطه به خبرنگار ایرنا پلاس 
گفت: مدتی است که به دلیل مشکلات اقتصادی و کرونا، اخلاق در جامعه ما افت کرده و اظهارات و بی حرمتی های 
ناجوانمردانه نمود بیشتری یافته است. وی افزود: اظهارات سخیف در رسانه ملی علیه رئیس جمهوری شایسته هیچ 
دولتمردی نیست و نباید رسانه ملی اجازه پخش چنین برنامه هایی را بدهد؛ اگر هم چنین اتفاقی افتاد باید جلوی پخش 
این برنامه ها را بگیرد. اکرمی به آیه ۱۱ سوره حجرات اشاره کرد و گفت: در این آیه تاکید شده مومنان هرگز نباید قوم دیگر 
را مسخره و استهزا کنند، شاید آن قوم که مسخره می کنند از خود آنان بهتر باشند. وی افزود: هتک حرمت به هر شخصی 

در اسلام محکوم است و اگر انتقادی نیز وجود دارد باید بر اساس دلیل، مدرک و عالمانه و خیرخواهانه انجام شود. شخص 
هتاک از هر صنف و قشری که هست باید محاکمه شود و دادگاه ویژه روحانیت باید در این زمینه ورود و با این وعاظ 
هتاک برخورد کند. عضو جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه قانون گریزی در این روزها به قدری زیاد شده که به راحتی 
به رئیس جمهوری بی حرمتی می شود، افزود: متاسفانه برخی از نمایندگان از درک شرایط جامعه غافل اند و در برخورد با 
دولت، به راحتی اخلاق را زیرپا می گذارند. وی تاکید کرد: هیچ قشری در جامعه، چنین هتاکی هایی را نمی پذیرد و باید 

همه فعالان و جریان های سیاسی، نقد آگاهانه را با تخریب اشتباه نگیرند و از روی دلسوزی و عالمانه نقد کنند.  
توهین های کشدار رسانه ملی به دولت باید بررسی شود

تهیه و پخش برنامه  های مختلف علیه دولت از جمله مستند گاندو و اظهارات جنجالی یک روحانی در شبکه چهار 
در مورد رئیس جمهوری، از بارزترین نمونه  های نشر اکاذیب علیه دولت در صداوسیما بوده که در این سال  ها به صورت 
مداوم انجام می  شود اما باوجود اینکه دولتمردان بارها نسبت به این موضوع اعتراض و تأکید کرده  اند که یک رسانه آن 
هم با بودجه بیت المال باید اصل بی طرفی را رعایت کند؛ هیچ گونه برخورد قانونی با عاملان و هتاکان صورت نگرفته 
است. نظارت بر حسن انجام همه امور سازمان صداوسیما و تذکرهای لازم در مورد تخلف ها و انحراف ها برای اصلاح  
امور یادشده و نظارت بر سیاست های اجرایی مورد نظر، برعهده شورای نظارت بر این سازمان است. شورایی مرکب از 
نمایندگان رئیسان سه قوه. تجربه نشان داده با وجود اینکه از نظر حقوقی و قانونی، به این مسائل توجه شده اما به نظر 
می  رسد این شورا و همچنین مدعی العموم با بی  توجهی به اصل بی  طرفی، هیچ اقدام قاطعی در برخورد با این مسائل 
نداشته و تا زمانی که این مساله به طور دقیق اجرایی نشود، دامنه توهین ها به جز در رسانه ملی، به بخش های دیگر نیز 

کشیده خواهد شد و این مساله پیامدی جز ترویج بی اخلاقی و هتاکی در جامعه علیه مسئولان نخواهد بود.

هتاکی به قوا؛ مدعی العموم کجاست؟

کاهش مشارکت موجب تضعیف پشتوانه جمهوریت نظام می شود

انتخابات ۱۴۰۰ و مهمترین اسباب مشارکت

 نرخ مشارکت انتخاباتی تابعی از میزان امید و انگیزه در جامعه است. در شرایطی که 
تغییر تیم حاکم بر کاخ سفید خوش بینی ها به کاهش فشار بر ایران را افزایش داده، 
بسیاری از ناظران می گویند تلاش ها در جهت امیدکشی، به کاهش مشارکت و به تبع 

آن تضعیف پشتوانه جمهوریت نظام می انجامد. 
کمتر از پنج ماه مانده به سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، فضای سیاسی 
کشور، هنوز دورنمایی از حضور گسترده و مشارکت چشمگیر مردم به دست نمی دهد. 
از دید بسیاری، میان مردم  هنوز شور چندانی برای انتخاب سکاندار بعدی دستگاه 
اجرایی به چشم نمی خورد. هر چند برخی این بی میلی را ناشی از غلبه مساله کرونا 
بر سایر شئونات حیات جمعی و نبود تحرکات انتخاباتی جدی میان جریان های عمده 
سیاسی می دانند، ولی کاهش معنادار نرخ مشارکت شهروندان در یازدهمین دوره 

انتخابات مجلس و سپس میان دوره ای، ابعاد دیگری از این مساله را آشکار می کند.
یازدهمین دوره انتخابات مجلس در اسفند ۹۸، با پایین ترین میزان مشارکت در طول 
حیات جمهوری اسلامی همراه شد. تنها حدود ۴۲ و نیم درصد از واجدان شرایط در 
این انتخابات پای صندوق آرا حاضر شدند و چیزی حدود ۵۷ درصد ترجیح دادند در 
این انتخابات شرکت نکنند. میزان مشارکت شهروندان در انتخابات میاندوره ای مجلس 
یازدهم، از این هم کمتر شد؛ وضعیتی که البته بی تاثیر از اعلام شیوع اپیدمی در کشور 

نبود.
اکنون در آستانه سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری قرار داریم. بسیاری 
از ناظران، اوضاع سیاسی را متاثر از فشارها و تنگناهای سخت اقتصادی ناشی از 
تحریم ها، مطالبات محقق نشده در حوزه های مختلف سیاسی، مدنی، فرهنگی و 
...، تردیدها درباره کارآمدی بخش هایی از نظام سیاسی-اداری، تنش ها و دعواهای 
جناحی، نبود تکثر میان نامزدهای انتخاباتی، عدم ارایه برنامه های عملیاتی از سوی 

احزاب و تشکل ها برای غلبه بر مشکلات کشور و ... می دانند.
روندهایی منتهی به کاهش مشارکت 

این روزها که تغییر ترکیب ساکنان کاخ سفید و کنار رفتن ترامپ ایران ستیز، امیدهایی 
را برای تغییر وضعیت دشوار چهار سال گذشته، به وجود آورده، باز هم در مورد روندهای 
داخلی که به کشتن امید مردم و بالتبع کاهش مشارکت منجر می شود، نگرانی هایی 

جدی به وجود آمده است.
یکی از این روندها، تنش های سیاسی و جناحی است که امید به بهبود را در دل مردم 
از بین می برد. این روزها، حمله ها و هجمه های جریان های خاص علیه دولت با شدت 
و حدت بیشتری جریان دارد؛ تریبون های پرتعداد و تضمین شده مخالفان این روزها به 
مامنی برای اتهام زنی، توهین و حمله به دولت و جریان سیاسی رقیب بدل شده است. 
همین چند روز پیش بود که رئیس جمهوری در برنامه ای تلویزیونی هدف توهین قرار 
گرفت، هرچند رئیس صدا و سیما از رئیس جمهوری عذرخواهی کرد. با این حال، 
مخالفان اگر توهین هم نکنند، به صورت یکطرفه به ارزیابی شرایط کشور می پردازند و 
با نادیده گرفتن تاثیر تحریم ها، دولت را مسئول مطلق شرایط کشور معرفی می کنند و 

به عبارتی تمام کاسه و کوزه را بر سر دولت روحانی می شکنند.
در شرایطی که کنار رفتن ترامپ، امید به گفت وگو میان دو طرف، احیای برجام و  
کاهش تنش میان تهران- واشنگتن را افزایش داده است، مخالفان دولت به طور کلی 
امکان گفت وگو  و کاهش تنش ها را از سوی دولت کنونی رد می کند. این در حالی 
است که از مواضع جسته وگریخته شان برمی آید درمورد مذاکره همقطاران خودشان با 
رهبران جدید کاخ سفید نظر مثبتی دارند. این نگاه جناحی و سیاست زده، اعتماد به 

سیاستمداران را در میان مردم کاهش می دهد.
در این خصوص، چندی پیش بود که »محمدجواد ظریف« در گفت وگویی رسانه ای 
اظهار داشت: بعضی دوستان می روند و به آمریکا »گرا« می دهند که با ما بهتر می 
توانید کار کنید. من کسی را متهم نمی کنم، ولی می دانم و خبرش را می دهند که 

گفته اند اینها در قدرت نمی مانند و قدرت این ها چند روزه است.
در شرایطی که با تغییر رهبران واشنگتن، امید به رفع تحریم ها افزایش یافته و با 
موافقت رهبری در مورد بررسی مجدد لوایح مرتبط با گروه ویژه اقدام مالی در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، انتظارها در مورد گشایش روزنه های بسته نقل و انتقال مالی 
به روی کشور افزایش یافته، گروهی همچنان با القای ایده های نادرست بر سر راه 
تصویب این لوایح مانع تراشی می کنند. از این رو برخی سرنوشت FATF را هم دخیل 
در وضعیت مشارکت می دانند. همه این موارد در کنار مسائلی چون تاخیر در ورود 
جدی و مصداقی جریان های سیاسی به انتخابات، جای خالی ارایه طرح و برنامه های 
عملیاتی در مورد اداره کشور، تداوم رویه های پیشین در نظارت شورای نگهبان و امکان 
تحدید تکثر نامزدها، اختلاف نظرهای جدی درون جریانی بر سر تعیین اولویت های 
کشور و راهکارهای عبور از مشکلات و ... دورنمای امیدوار کننده ای از افزایش مشارکت 

سیاسی به دست نمی دهد.
کاهش مشارکت به نفع جناح های خاص و به ضرر جمهوریت نظام

این در حالی است که از نگاه ناظران، برخی جریان های سیاسی اتفاقا خواهان 
تداوم وضع موجودند تا با پایین بودن نرخ مشارکت، خود در جایگاه پیروز انتخابات 
بنشینند. به طور معمول، احتمال پیروزی نیروهای جریانات خاص، تابعی معکوس 
از میزان مشارکت مردم است که بارها درستی این انگاره به ویژه در انتخابات اخیر به 
اثبات رسیده است.   چندی پیش بود که »محمود صادقی« نماینده پیشین مجلس 
در گفت و گویی رسانه ای عنوان کرد: برخی نیروها در محفل هایی می گویند اگر مردم 
کمتر مشارکت کنند، ما پیروز می شویم. این دیدگاه بسیار خطرناک است، زیرا نباید 
شرایط به گونه ای شود که رئیس جمهور هم مانند نمایندگان مجلس یازدهم با آرای 
حداقلی پیروز شود.  این در حالی است که میزان مشارکت سیاسی، چون عیاری 
خالص، می تواند مبنایی بر سنجش »مردمی بودن« و »مشروعیت« نظامی قرار گیرد 
که از همان ابتدا بر دو پایه » جمهوریت« و »اسلامیت« بنا شد. بر این مبنا، به گفته 
چندی پیش »حسین ابراهیمی« عضو »جامعه روحانیت مبارز«، حاکمیت باید نسبت 
به حضور تعداد بیشتری از مردم پای صندوق های رأی حساس باشد و برای تحقق این 
امر تلاش های لازم را انجام دهد. طبیعی است که هر چقدر تعداد رأی ها در انتخابات 
بیشتر باشد، نشانگر اعتماد مردم به سیستم و البته افزایش مشروعیت حاکمیت است.

معاون اول رییس جمهوری گفت: روزهای خوشی را درپایان تحریم ها برای 
آینده کشور می بینم؛ زمستان تمام شد و روسیاهی ماند برای کسانی که در این 
دوره بجای تقابل با آمریکا، سعی کردن با گفتار و عمل چوب لای چرخ دولت 

بگذارند. 
اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در حاشیه بازدید از بیست و پنجمین نمایشگاه 
بین المللی نفت گاز پالایش و پتروشیمی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: شرایط 
کرونا و ضرورت حفظ سلامتی مردم باعث شد این نمایشگاه ها با حضور مردم 

برگزار نشود.
وی با بیان اینکه در بمباران مسائل منفی قرار داریم، ادامه داد: از بیرون کشور 
سعی می شود همواره پمپاژ منفی نسبت به آینده کشور و دستاوردهای کشور 
انجام شود و از داخل کشور هم متاسفانه گاهی اوقات به دلیل بدسلیقگی نسبت 

به مسائل کشور تلاش می شود، فضای منفی ایجاد شود.
معاون اول رییس جمهوری اظهار کرد: همین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز،  پالایش و پتروشیمی برای کسانی که به آینده و توسعه و پیشرفت ایران 
فکر می کنند، کفایت می کند.  کسانی که به آینده، پیشرفت و توسعه ایران فکر 
می کنند ببینند که مجموعه فرزندان ایران در زیر مجموعه شرکت های مرتبط با 
مهمترین بخش اقتصادی نفت گاز پتروشیمی چه کارهایی بزرگی انجام داده اند 

و چه کارهای بزرگتری را در دست اجرا دارند.
کسانی که به جای کمک چوب لای چرخ گذاشتند روسیاهی برایشان 

باقی می ماند
جهانگیری اظهار کرد: پس از تحریم بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار از درآمدهای 
با اقدام های شجاعانه توانست رکورد  ارزی ما کاهش یافت.  اما وزارت نفت 
صادرات نفت و فراورده های نفتی را بشکند به طوری که صادرات فراورده های 

نفتی بیش از چهار برابر افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: زمستان تمام شد و روسیاهی آن می ماند برای کسانی که با 
دولت همراهی نکردند و چوب لای چرخ ما گذاشتند. این روزهای زمستانی تمام 

خواهد شد و ملت ایران روزهای خوبی در پیش خواهد داشت.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: مجموعه فرزندان ایران در زیر مجموعه 
شرکت های مرتبط با مهمترین بخش اقتصادی کشور یعنی نفت گاز پتروشیمی 

کارهایی بزرگی انجام داده اند و کارهای بزرگتری در دست اجرا دارند.
 جهانگیری با بیان اینکه کشور ایران یکی از بزرگترین ذخایر نفت و گاز دارد، 
گفت:  هر ایرانی آرزو دارد که بتوانیم در مراحل مختلف در بخش های نفت و گاز 
و پتروشیمی از بالادستی و در واقع میادین نفت گاز و واحدهای پایین دستی 
پتروشیمی به دانش دسترسی پیدا کرده و هم داخلی سازی کنیم و هم به یک 
توانمندی برسیم که محصولات ما در بازارهای داخلی و بین المللی قابل عرضه 

باشد.
وی گفت: روزی که مهندس زنگنه تصمیم گرفتند که دانشگاه های کشور وارد 
حوزه نفت و گاز کشور شوند در جلسه ای که بنده هم حضور داشتم من فکر 

می کردم که به جهت ریسک پذیری کار بزرگی است.
 معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه درگیر شدن دانشگاه ها با این مسئله 
ممکن است نیاز به زمان طولانی داشته باشد، یادآورشد: امروز در بخشهایی از 
این سالن ها نشان داده می شد که اعضای هیئت علمی دانشگاه های مختلف، 
دانشجویان در دوره تحصیلی تکمیلی و بخش وسیعی که رشته های مرتبط 
دارند، کارهای مربوط به تولید دانش، تولید مهندسی و افزایش بازیافت به عنوان 

مهم ترین پروژه های نفت و گاز را در دست اجرا دارند.
 جهانگیری اضافه کرد: ما به زودی در بخش های مختلف صاحب لیسانس 
خواهیم شد که توسط دانشمندان و متخصصین کشور در داخل تولید شده 
در  محدودی  تعداد  انحصار  در  آن  تولیدات  و  محصولات  بعضی  که  است 

شرکت های مختلف در دنیا است.  

در  هم  کمپرسورها،  بخش  در  هم  تجهیزات،  ساخت  داد:در  ادامه  وی 
بخش های توربین ها و هم در بخش های مختلف توانمندی هایی ارائه می شود 
که جزو افتخارات بزرگ برای شرکت هایی است که این کالاها را در داخل کشور  با 

استانداردهای معتبر بین المللی تولید می کنند.
 معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین ویژگیهای 
بخش نفت که گاهی اوقات بعضی ها به عنوان منفی تلقی می کردند این بود 
که  تجهیزات و لوازم و ابزاری که استانداردهای معتبر بین المللی نداشته باشد 
در این بخش  استفاده نشود و حتما تولیدات شرکتها با استانداردهای معتبر 
بین المللی باشد.  اما امروز در این نمایشگاه کمپرسورهایی دیدیم که در خط 

راهبردی انتقال نفت از گوره به جاسک استفاده می شود،
بزرگ ترین،  از  یکی  -جاسک  گوره  انتقال  طرح  کرد:  اظهار  جهانگیری 
راهبردی ترین و اساسی ترین طرح های کشور هست که در یک مقطع زمانی 
تصمیم گرفته شد که  فروش نفت ایران غیر از خارک و داخل خلیج فارس به یک 
نقطه خارج خلیج فارس منتقل شود. در این زمینه یک طرح بسیار بزرگی شروع 
شد و وزارت نفت ایستادگی کرد و شرکت فولاد مبارکه و شرکت های نوردسازی 
ورق هایی را در داخل کشور تولید کردند که بتواند گاز ترش جابجا کند که هم 

دانش و هم محصول آن کار بزرگی است.
وی ادامه داد:   ما در مقاطعی  همین ورق های معمولی را از خارج از کشور 
وارد می کردیم و  امروز  با این حمایت ها در صنعت  به جایی رسیدیم که در داخل 
کشور بتوانیم این ورق را تولید کنیم. در کنار این مجموعه ها، توانمندی بزرگی که 
در اجرای پروژه های بزرگ شکل گرفته است.  هیچ کس تصور نمی کرد کشوری 
که درگیر سخت ترین و شدیدترین تحریم های آمریکا در این سه سال اخیر قرار 

گرفته، بتواند پروژه های توسعه ای حتی متوسط در داخل  اجرا کند.
جهانگیری گفت: پروژه و طرح بزرگی مثل پالایشگاه بیدبلند در همین دوران 
اجرا شد و به بهره برداری رسید و در واقع این طرح و این پالایشگاه نمادی از 
کارهایی در دوران تحریم شدید آمریکا در داخل کشور است که اجرا شد. به هر 
حال می خواستم از این چند جمله این نتیجه بگیرم که وزارت نفت و مجموعه 
نفت کشور و شرکت هایی که امروز در این نمایشگاه حضور پیدا کردن به معنای 
واقعی کارآمدی، توانمندی و ما می توانیم نه در حد شعار و حرف بلکه در واقعیت 
انجام دادند. وی گفت  عده ای مدعی ما می توانیم هستند. اما در کارنامه اش 
نگاه می کنیم کوچکترین کاری که از ما می توانیم در پرونده شان پیدا نمی شود و 

فقط فکر می کنند چون این شعار زیبایی هست تکرارش می کنند. 
شکست انحصار بدون متهم شدن به زد و بند و فساد انجام شده است

معاون اول رییس جمهوری گفت: ادعای کارآمدی می کنند چون مصداق 
کارآمدی این است که یک مجموعه کارهای بزرگ و نو که در انحصار شرکتهای 
خارجی و کشورهای بزرگ بوده را در داخل کشور اجرا کردند بدون اینکه متهم به 
این شوند که زد و بند یا فسادی بوده است اما اگر کارهای کوچک تشکیلات آنها 

را رسیدگی کنید متاسفانه دهها مورد فساد پیدا می شود. 
وی گفت: کارآمدی به معنای کار سالم و بزرگ در مقیاس بین المللی در این 
نمایشگاه  اتفاق افتاده است، این نمایشگاه در واقع نماد واقعی ما می توانیم و 
کارآمدی سیستم است و اینکه در دوران تحریم ما به معنای واقعی کلمه همانطور 
که مقام معظم رهبری فرمودند که تحریم ها را بی اثر کنید در بخش نفت و گاز 

کشور می بینیم.
جهانگیری گفت: بی اثر کردن تحریم ها به این بوده که ما نگذاریم مهم ترین 
پروژه های کشور تعطیل  شود و نه تنها نگذاریم تعطیل شود بلکه با سرعت پیش 
ببریم و اجرا شود که این اتفاق در بخش  نفت افتاده است و به عنوان یک هدیه 
بزرگ برای ملت ایران است که فرزندان خودشان در این بخش این کارها را  انجام 

داده اند.
معاون اول رییس جمهوری گفت: کار مهم دیگری که در دوران تحریم انجام 
گرفت صادرات نفت بود که جزو مهم ترین نیازهای کشور بود. باید بگویم که 
متاسفانه در سه سال گذشته  بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار درآمد ارزی کشور در اثر 
تحریم ها کاهش پیدا کرد ولی وزارت نفت با روش هایی که  پیدا کرد و اقدامات 

شجاعانه تحریم ها را بی اثر کرد.
بخش نفت و گاز تحریم ها و انحصار های خارجی را بی اثر کرد

وی گفت:  در پایان روزهای تحریم هستیم از نظر من روزهای خوشی برای 
فقط  شد  تمام  زمستان  می بینم  آینده  روزهای  و  هفته ها  برای  کشور  آینده 
روسیاهی ماند برای کسانی که در این دوره زمستان به جای این که ما را مقابل 
آمریکا کمک و همراهی کنند سعی کردن با زبانشان و با اقداماتشان  چوب لای 
چرخ کار دولت بگذارند . به فضل الهی این روزهای زمستانی دارد تمام می شود 

روزهای بهاری خوبی در پیش رو خواهیم داشت.
جهانگیری گفت: در ماه های اخیر که هنوز در دوران ریاست جمهوری ترامپ 
بودیم وزارت نفت رکوردهایی در صادرات فرآورده های نفت و نفت خام و میعانات 
نفتی شکسته که در تاریخ کشور جزو کارهای استثنایی است. کسی که آرزو 
می کرد فروش نفت ایران به صفر برسانید باید بداند که دی ماه امسال هنوز دوران 
حکومت او بود. بزرگترین میزان صادرات نفت خام و میعانات و فرآورده های نفتی 

در این سالها بیش از ۴ برابر نسبت به سال های قبل از این دوران تحریم شد.
وی گفت: مجموعه کارهای بزرگ انجام گرفته است ما امیدوار هستیم که 
با اقدامات و هماهنگی و انسجام که در داخل کشور پیش می اید مردم طعم 
شیرینی مقاومت خودشان در روزهای آینده و هفته های آینده و ماه های آینده 
بچشند. و نگذارند کسانی که بی خود برای خودشان یک خیالاتی تصور کردن 

روزهای خوش مردم را با شعارهای بی جا تلخ کنند.

معاون اول رییس جمهوری :

بگذارید مردم طعم شیرین مقاومت را بچشند

اظهارات  از  انتقاد  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال 
توهین آمیز به رییس جمهوری گفت: اگر کسی تسلط به 
رفتار و کردار خود ندارد، نباید به لباس روحانیت ملبس 
شود و مسئولیتی در نظام اسلامی بر عهده بگیرد، زیرا 
او با رفتار نامناسب خود تیشه به ریشه دین و بنیادهای 

اخلاقی می زند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی در گفت و گو 
با ایرنا درباره ناسزاگویی و توهین به رییس جمهوری در 
یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: اصولا هرگونه ناسزاگویی، 
توهین و بیان سخنان خارج از نزاکت عرفی، نسبت به هر 
کسی که مخاطب آن توهین باشد، عملی ناپسند و قبیح 

بوده و خلاف آموزه های دینی و موازین اخلاقی است.
فعال اصلاح طلب اظهار کرد: کسی که مرتکب اقدام 
می شود،  رکیک  الفاظ  به کاربردن  طریق  از  توهین آمیز 
از نظر شرعی، مرتکب فعل حرام شده و براساس قواعد 
مذهبی قابلیت تعزیر شرعی دارد و از نظر قوانین جاری 
کشور هم مرتکب عمل مجرمانه شده و مشمول مجازات 

قانونی می شود.
رفتار  و  اقدام  این  مخاطب  اگر  حال  افزود:  رهامی 
امام  مانند  کشور،  مسوولان  و  مقامات  از  توهین آمیز، 
خمینی)ره( مقام رهبری و یا اینکه ریاست جمهوری و یا 
کارکنان ادارات و نهادها و ارگان های نظامی و انتظامی و 
شهرداری ها و امثال آنها باشد، که در حین انجام وظیفه و 
یا بخاطر انجام وظیفه، مورد اهانت واقع شده اند، مجازات 
تعزیرات  توهین کننده، طبق مواد ۵۱۴ و ۶۰۹ قانون 

مصوب ۱۳۷۵، تشدید می شود.
عضو انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها تصریح کرد: 
اصولا رفتارهای توهین آمیز و تند با مردم، برخلاف سیره 
پیامبر اکرم)ص( و اولیای معظم اسلام است و  کسی که 

مرتکب این رفتارها می شود، معلوم است با سیره نبی 
مکرم اسلام)ص( و اولیای دین آشنایی ندارد.

که  آنچه  براساس  امیرالمومنین)ع(  کرد:  عنوان  وی 
است،  شده  نقل  ایشان  از  نهج البلاغه  خطبه ۲۰۶  در 
از  بعضی  که  شنید  وقتی  صفین،  جنگ  گرماگرم  در 
اصحاب ایشان به معاویه و یاران او ناسزا می گویند، شدیدا 
ناراحت شدند و فرمودند من کراهت دارم از اینکه شما 
افرادی فحاش و ناسزاگو باشید، بعد فرمودند شما بجای 
اینگونه  و  کنید  بیان  را  آنها  رفتار  و  اعمال  ناسزاگویی، 
برایشان دعا کنید که »پروردگارا خون ما و خون آنها را 

محفوظ بدار و بین ما و آنها صلح و آشتی برقرار فرما.«
با سخنرانی های توهین آمیز اعصاب و روان جامعه 

را تخریب می کنند
مشاهده  بعضا  متاسفانه  کرد:  خاطرنشان  رهامی 
می شود در شرایطی که مردم کشور به علت مشکلات 
در  مردم  گرفتاری  و  کرونا،  همه گیری  چون  عدیده، 
بیمارستان ها و منازل بخاطر شیوع این بیماری، و آثار 
سنگین تحریم های همه جانبه آمریکا و گرانی و بیکاری و 
امثال آن شدیدا دچار فرسایش روانی شده اند و بیش از هر 
زمان نیازمند آرامش و صلح و صفا و آشتی ملی در سطح 
تمامی جامعه ایرانی هستیم، عده ای با رفتار نسنجیده 
ناراحتی و به  هم ریختن اعصاب مردم را  خود، اسباب 
فراهم می کنند، و با سخنرانی های تند و توهین آمیز، گویا 
تیشه به دست گرفته و با آن اعصاب و روان جامعه را تخریب 

می کنند.
استاد حقوق کیفری و جرم شناسی دانشگاه یادآور شد: 
ناسزا گویی و رفتار توهین آمیز از طرف هر شخصی که 
باشد، زشت و ناپسند است، و اگر از کسانی باشند که به 
تریبون های عمومی دسترسی دارند و در مقام ارشاد مردم 

هستند و خود را در جایگاه مربی و معلم جامعه مطرح 
می کنند، زشت تر و ناپسندتر است، زیرا آثار زیانبار آن، 
بعلت جایگاه آن افراد تشدید می شود و ممکن است مردم 

را نسبت به مبانی دینی و اخلاقی بی اعتقاد سازد.
وی اظهار کرد: کسانی که ملبس به لباس روحانیت 
هستند یا در جایگاه معلم و استاد و یا بعنوان مسولین و 
کارگزاران نظام جمهوری اسلامی خدمت می کنند، بیش 
اطرافیان  و  رفتار خود  و  اعمال  باید مواظب  از سایرین 
خود باشند، مردم کوچکترین رفتار و گفتار خلاف شون 
اجتماعی و نزاکت عمومی آنان را زیر نظر دارند، و اگر 
کسی تسلط به رفتار و کردار خود ندارد، نباید به لباس 
روحانیت ملبس شود، همچنین نباید مسولیتی در نظام 
اسلامی بعهده بگیرد، زیرا او با رفتار نامناسب خود تیشه 

به ریشه دین و بنیادهای اخلاقی می زند.
ناسزاگویی نشان دهنده دنیای کوچک اشخاص 

است
نه  بداخلاقی،  و  ناسزاگویی  کرد:  تصریح  رهامی 
نشانه انقلابی بودن است، نه نشانه اصولگرا بودن و نه 
بسیار کوچک  دنیای  نشانگر  فقط  بودن،  اصلاح طلب 

اشخاص است.
عضو انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها یادآور شد: 
متاسفانه امروز و در شرایطی که دولت بیش از همیشه، در 
این ماه های آخر مسوولیت خود نیازمند کمک و پشتیبانی 
بپوشاند  تعهدات خود جامعه عمل  به  بتواند  تا  است، 
برنامه های  ساختن  محقق  در  را  خود  تلاش  آخرین  و 
مختلف اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی و رفع 
مشکلات عدیده مردم به کار گیرد، کسانی بدنبال تسویه 

حساب های سیاسی هستند.
رهامی ادامه داد: بعضی افراد و جریان های سیاسی 

به جای کمک و حمایت از دولت، هر روز به بهانه ای، جبهه 
جدیدی در مقابل دولت می گشایند و انرژی اجرایی کشور 
را به هرز می دهند، و به اصطلاح برای دستمالی، حاضرند 
قیصریه ای را به آتش بکشند، و توجه نمی کنند که دود 
همهٔ این رفتارها و گفتارهای نسنجیده و فشل کننده امور، 
قبل از آقای روحانی و وزیران وی، مستقیما به چشم مردم 

می رود.
و  مقام ها  خصوصا  ما،  همه  وظیفه  کرد:  تاکید  وی 
مسوولان عالی رتبه کشور، این است که از هرگونه رفتار 
و اعمال تنش زا، که قوای اداره کننده کشور را به چالش 
می کشد، از طرف هرکس و هر مقامی که باشد، و در هر 
لباس و با هر انگیزه ای که صورت بگیرد، جلوگیری کنیم، 
تا بتوانیم بر مشکلات روزافزونی که زندگی یومیه مردم را 

دچار بحران کرده است، فائق آییم.

در واکنش به توهین به رییس جمهوری

رهامی: با لباس روحانیت تیشه به ریشه دین نزنیم
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هر کس به خدا و روز واپسین ایمان دارد ، 

هرگز نباید مسلمانی را به وحشت بیندازد .
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طرح:مهدی عزیزی

پشت پرده سیلی زدن به صورت سرباز!

خبر خوش برای بازنشستگان تامین اجتماعی 
رئیس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی از افزایش اعتبار همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی خبر داد و گفت: ۹۰ هزار میلیارد تومان برای اجرای مرحله دوم همسان سازی اختصاص یافت. علی 
اصغر بیات اظهار داشت: از روز های ابتدایی تقدیم کلیات بودجه ۱۴۰۰ به مجلس شورای اسلامی پیگیری ها 
و مذاکرات فشرده و متعددی را با مسئولان عالی دولت و مجلس انجام دادیم تا ابهامات و کم لطفی هایی که به 
بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی شده بود را برطرف کنیم. جلساتی را با اعضای کمیسیون تلفیق 
بودجه، کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات و کمیسیون اجتماعی مجلس برگزار کردیم. در دیدار با رئیس 
مجلس، آقای نادران، حاجی دلیگانی و سایر نمایندگان دغدغه ها و نگرانی های خودمان را منتقل کردیم. بیات در 
ادامه افزود: بنا بر مصوبه کمیسیون تلفیق مقرر شد تا ۹۰ هزار میلیارد تومان از مبلغ ۱۵۰ هزار میلیارد تومان که از 
محل واگذاری سهام، اموال و دارایی های دولت به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت می شود، برای اجرای مرحله 

دوم متناسب سازی هزینه شود.

تایید برخورد فیزیکی عنابستانی بامامور پلیس 
رئیس پلیس راهور تهران درباره موضوع سرباز راهور گفت: کار سرباز ما کاملًا درست و قانونی بود و نباید به 
خودرویی که فاقد مجوز است اجازه تردد در خط ویژه داده شود.سردار محمدحسین حمیدی، رئیس پلیس راهور 
تهران درباره اخبار و فیلم منتشرشده مبنی بر سیلی زدن یک نماینده مجلس شورای اسلامی به صورت سرباز 
راهور در خط ویژه گفت: کار سرباز ما کاملًا درست و برگرفته از قانون بود و سرباز نباید به خودرویی که فاقد مجوز بود 
اجازه تردد در خط ویژه می داد.وی افزود: مستنداتی مبنی بر برخورد فیزیکی نماینده مجلس با سرباز پلیس راهور 
داریم که کاملًا کفایت می کند و باید ببینیم مرجع قضایی در این رابطه چه تصمیم گیری خواهد کرد.وی ادامه داد: 

مستندات خود را نیز در این رابطه به مرجع قضایی ارسال کرده ایم.

عذرخواهی وزیر بهداشت از مردم قم 
با افزایش اعتراضات مردم و مسئولان قم نسبت به اظهارات نادرست معاون وزیر بهداشت در مورد قم، وزیر 
بهداشت از مردم این شهر عذرخواهی کرد. مکی با بیان اینکه حرف های سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
تنها در مقام کارشناسی بوده است گفت: وی این سخنان را در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که یک جلسه 
تخصصی برای پیش بینی و کنترل این بیماری است، ایراد کرده  و قصدی برای لطمه زدن به وجهه قم در کار 
نبوده است.نمکی با تاکید بر جایگاه ارزشمند قم در انقلاب اسلامی گفت: در وزارتخانه بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی جانفشانی های زیادی برای درمان و همچنین پیشگیری از شیوع کرونا صورت گرفته است و کارکنان بخش 

بهداشت و درمان در خط مقدم مقابله با این بیماری همواره ایثار کرده اند.

مدارس شاهد غیردولتی می شوند؟
سعید اوحدی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران درباره این پیشنهاد که مدارس شاهد به مدارس غیردولتی تبدیل 
شوند، عنوان کرد: بحثی که مطرح شد الگوشدن مدارس شاهد است امروز بسیاری از خانواده ها دغدغه تعلیم و 
تربیت فرزندانشان را دارند و حتی اگر در جنگ حضور نداشتند تأکید دارند فرزندانشان در مدارس شاهد ثبت نام 
شوند شاید به این دلیل که اینجا تضمین فضائل اخلاقی با امکانات و ظرفیت های موجود بیشتر فراهم است. 
رئیس بنیاد شهید درباره اینکه برخی مدارس حکم قلع و قمع گرفته اند، بیان کرد: هیچ وقت در بنیاد شهید اجازه 
نمی دهیم حکم قلع و قمع آن هم در حوزه تعلیم و تربیت اتفاق بیفتد و در عین حال اینکه قانون محدودیت هایی 
را برای هرمجموعه ایجاد کرده است که باید ضوابط قانونی هم حتما لحاظ شود، ولی رویکرد ما حل مسائل در 

چارچوب قوانین است و به هیچ وجه اجازه قلع و قمع نخواهیم داد، نگاه ما تقویت حوزه تعلیم و تربیت است.

رییس صداوسیما از روحانی عذرخواهی کرد 
علی عسکری، رییس صداوسیما، گفت: »اظهارات نسنجیده و دور از شان میهمان یکی از برنامه های زنده شبکه 
چهار  باعث تکدر خاطر بینندگان فهیم  شبکه چهار سیما و خدمتگزاران دلسوز نظام شد و اینجانب با ابراز تاسف، 
از مخاطبان فرهیخته رسانه ملی و ریاست محترم جمهوری به نوبه خود عذرخواهی می کنم.«وی افزود: »هر چند 
بارها تاکید شده مسئولیت اظهار نظر در برنامه های زنده بر عهده کارشناس مدعو است اما بیان چنین اظهاراتی 
از آنتن صدا و سیمای جمهوری اسلامی به هیچ وجه پذیرفتنی نیست و با هرگونه قصور و تقصیر برخورد قاطع 

می شود .«

فرمانده انتظامی استان قم  اعلام کرد

کاهش ۴۷ درصدی جرایم خشن دراستان قم
فرمانده انتظامی استان قم  با بیان اینکه جرایم خشن ۴۷ درصد کاهش داشته است گفت: در بحث 

برخورد با اراذل و اوباش اقداماتی انجام و نتایج خوبی را شاهد هستیم. 
سردار سیدمحمود میرفیضی در جلسه قرارگاه امام علی )ع( فرماندهی انتظامی استان قم که با 
حضور آیت الله "سیدمحمد سعیدی" نماینده ولی فقیه در استان تشکیل شد با اشاره به برخی ویژگی 
ها و اهمیت شهر مقدس قم و نیز قرار داشتن در مرکزیت کشور، اظهارداشت: تاکید مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( بر رسیدن پلیس به تراز انقلاب اسلامی است و باید در این زمینه کارهای جهادی صورت 
بگیرد.  وی گفت: یکی دیگر از تاکیدات معظم له، بحث هوشمندسازی در نیروی انتظامی است که از 

سال گذشته تاکنون اقدامات خوبی در قم صورت گرفته است. 
فرمانده انتظامی استان قم در ادامه به موضوع حجاب و عفاف اشاره کرد و گفت: در این حوزه برنامه 

های میان مدت و بلند مدت در نظر گرفته شده و نیازمند نظر مراجع معظم و بزرگان دین هستیم. 
کشف علمی جرایم از طریق هوشمندسازی پلیس

سردار میرفیضی با بیان اینکه یکی از مهمترین موضوعاتی که در قم باید به آن توجه کنیم افزایش 
رضایتمندی از پلیس است، تصریح کرد: در این زمینه نیازمند تقویت منابع انسانی و تجهیزاتی بوده و 
از مرکز پی گیری های لازم انجام شده است.  فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به آمار سرقت در این 
استان بر آموزش همگانی تاکید و خاطرنشان کرد: طی ۱۰ ماهه گذشته سرقت در استان ۴ درصد 

کاهش داشته و سرقت موتورسیکلت بیش از سایر سرقت ها به وقوع پیوسته است. 
وی با بیان اینکه جرایم خشن ۴۷ درصد کاهش داشته است، ادامه داد: در بحث برخورد با اراذل و 

اوباش اقداماتی انجام و نتایج خوبی را شاهد هستیم. 
سردار میرفیضی، کشف علمی جرایم از طریق هوشمندسازی پلیس را مورد توجه قرار داد و گفت: 
موضوع هوشمندسازی به دلیل تسریع در کشف جرایم و خدمت رسانی به مردم در بخش های مختلف، 

گشت هوشمند و همچنین کاهش هزینه ها و رعایت حقوق مردم و مأموران بسیار مورد تاکید است 

رییس مرکز  اورژانس ۱۱۵ قم:

3 نفر درحوادث ترافیکی قم جان باختند
 رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حوادث چند روز گذشته این استان،  

سه نفر جان خود را از دست دادند و ۱۸ نفر مصدوم شدند. 
محمد شهیدی افزود: درحادثه تصادف ۲ دستگاه خودروی پژو و پراید که سوم دی ماه ساعت ۱۳:۱۵ 

رخ داد، ۹ نفر مصدوم شدند.
وی اضافه کرد: این حادثه در جاده قدیم قم- تهران روی پل علی آباد اتفاق افتاد و همه مصدومان پس 

از دریافت اقدامات درمانی مناسب به مرکز درمانی منتقل شدند.
وی ادامه داد: همچنین در حادثه واژگونی یک دستگاه پژو که ساعت ۱۲:۵۶ سوم دی ماه در جاده 
جنت آباد قم اتفاق اتفاد، پنج نفر زخمی شدند. شهیدی بیان کرد: روزشنبه  نیز در برخورد یک دستگاه 
موتورسیکلت با یک دستگاه تریلی پارک شده در کمربندی امام علی)ع( راکب موتورسیکلت، جوان ۱۷ 

ساله در دم جان خود را از دست داد.
 به گفته شهیدی، در این حادثه که ساعت ۰۸:۵۶ رخ داد، ۲ جوان ۱۷ ساله دیگر که سرنشین 
موتورسیکلت بودند نیز به شدت مصدوم و به  بیمارستان منتقل شدند. وی گفت: ساعت ۱۱:۱۵ 
سوم بهمن ماه نیز فردی به دلیل سقوط در چاه در جاده جعفریه بین روستای حیدرآباد و محمودآباد 
قم مصدوم و با اورژانس هوایی به بیمارستان انتقال یافت. وی خاطرنشان کرد: در حادثه برخورد یک 
دستگاه موتورسیکلت با یک دستگاه نیسان پارک شده در بلوار یادگار امام، نرسیده به زیرگذر،  ۲ جوان 
۲۳ ساله جان خود را از دست دادند. رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم افزود: در این حادثه که ساعت 

۱۳:۳۴، ۳۰ دی ماه رخ داد، یک نفر دیگر مصدوم شد.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۹ بیمار بدحال کرونایی در قم بستری هستند
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در میان بیماران بستری کرونا در قم، ۹ تن بدحال هستند. 

محمدرضا قدیر در گفت و گویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به پنجم بهمن ماه ۲۰ بیمار 
جدید کرونایی در قم مورد پذیرش قرار گرفتند. قدیر در ادامه بستری شدن ۱۷ بیمار را مورد توجه قرار 
داد و گفت: ۱۹ بیمار کرونایی که طی روزهای گذشته بستری شده بودند نیز ترخیص شدند. رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین تعداد فوتی های کرونایی یک روز گذشته را صفر عنوان کرد و افزود: 
هم اکنون ۹۸ بیمار مبتلا به کووید ۱۹ در استان بستری هستند. قم از بیستم دی ماه در وضعیت آبی 

کرونایی قرار گرفته است.

سرپرست منطقه شش شهرداری قم خبرداد

پیشرفت بیش از ۷۰ درصدی تقاطع 
ورودی جاده جعفریه

سرپرست منطقه شش شهرداری قم از پیشرفت بیش از ۷۰ درصدی 
اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح ورودی جعفریه خبر داد.

سیدرضا حسینی با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه ورودی جاده 
جعفریه، اظهار داشت: پروژه فعال است و وضعیت رو به جلو دارد.

شامل  پروژه  این  کرد:  ابراز  قم  شهرداری  شش  منطقه  سرپرست 
محوطه سازی رمپ قلعه کامکار است و پروژه ای به این عظمت به طور 

طبیعی زمان بر خواهد بود.
است  بهره برداری  آماده  و  ساخته شده  رمپ ها  اینکه  بیان  با  حسینی 
و همچنان مباحث ترافیکی و ایمنی دارد، تصریح کرد: این پروژه روی 
حمل ونقل و ترافیک تأثیرگذار است و علاوه بر تأثیر بر روی ورودی قم به 
لحاظ سیما و منظر و زیبایی که داشته در ترافیک و حمل ونقل عمومی 

استان تأثیر زیادی دارد و یک پروژه خاص به شمار می رود.
وی با تأکید بر اینکه مسئله دیگری که در خصوص ساماندهی جاده 
جعفریه است این بوده که متأسفانه املاک در مسیر هنوز به تملک شهرداری 
در نیامده است و ابتدا باید توافق با مالکین انجام شود، گفت: ۱۸۵ هکتار از 
این منطقه دارای طرح است و در حال انعقاد قرارداد بر روی یکی از پلاک ها 
هستیم و برآنیم با مالکین توافق کنیم، متأسفانه انسداد مسیر و تملکات 

اجرای پروژه ورودی جعفریه را با تأخیر مواجه کرد.
سرپرست منطقه شش شهرداری قم خاطرنشان کرد: تا توافق نامه منعقد 
از  خیلی  نمی توان  نشود،  شهرداری  به  متعلق  مسیر  در  عرصه  و  نشود 

اقدامات را انجام داد.
حسینی در مورد طولانی شدن اجرای این پروژه عنوان کرد: ضمن تشکر 
از سازمان توسعه و عمران شهرداری که واقعاً تلاش کردند؛ ما در بعضی از 
مواقع برای هماهنگی انسداد مسیر مدت ها زمان صرف می کنیم و پلیس راه 

نیز باید کار خود را قانونی انجام دهد.
وی با بیان اینکه بحث ایمنی و جان مردم مهم است، یادآور شد: گاهی 
وقت ها برای انسداد مسیر برای جبهه کاری چند ماه زمان می برد ولی با همه 
این مشکلات علی رغم اینکه وضعیت ریالی پروژه ها تفاوت کرده، پروژه با 

سرعت در حال انجام است.
سرپرست منطقه شش شهرداری قم اظهار داشت: با وجود مشکلات، 
بیش از ۷۰ درصد از پروژه انجام شده است و طبق اعلام سازمان توسعه و 

عمران شهرداری این پروژه تا پایان سال قابل بهره برداری است.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم :

نوسانات قیمتی موجب افزایش هزینه 
اجرا پروژه ها شده است

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با بیان اینکه نوسانات قیمتی در 
سال جاری سبب رشد هزینه های شده است، گفت: هزینه ها بیش از دو 

برابر شده که این موضوع فشار سنگینی به شهرداری وارد کرده است.
هزینه  و  بودجه  تحقق  وضعیت  به  اشاره  با  نژاد  حسام  مرتضی  سید 
شهرداری قم در سال جاری، اظهار داشت: در شش ماه ابتدای سال ۹۹ 

شاهد رشد وصولی های شهرداری نسبت به سال های گذشته بودیم.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با بیان اینکه در برخی از موارد این 
تحقق بیشتر از ۶۰ درصد از مدت مشابه سال قبل بوده است، ابراز کرد: 
متأسفانه نوسانات قیمتی در سال جاری سبب رشد هزینه های شده است 
که همین موضوع سبب شد که در نهایت نتوانیم در بحث پشتیبانی پروژه ها 

به صورت خاص و ویژه اقدام کنیم.
حسام نژاد نوسانات قیمتی را سبب باقی ماندن تفاوت میان درآمد و هزینه 
دانست و افزود: سال های گذشته وصولی ها و هزینه ها کمتر بود. امسال 
وصولی ها در سال جاری ۴۰ درصد افزایش داشته ولی هزینه ها بیش از دو 
برابر شد که این موضوع فشار سنگینی به شهرداری وارد کرد. وی افزایش 
قیمت قیر را موردتوجه قرار داد و گفت: اجرای آسفالت در سطح شهر مسئله 
مهمی است که مورد تقاضای مردم است و هزینه های سنگینی را به خود 
اختصاص می دهد. در این زمینه قیمت هر تن قیر در سال گذشته ۲ میلیون 
تومان بود که قیمت آن در سال جاری در بازه هایی بیش از ۷ میلیون تومان 

شد و این یعنی قیمت قیر سه برابر افزایش داشته است.

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

حل مشکل آبگرفتگی بافت فرسوده 
منطقه یک قم

مدیر منطقه یک شهرداری قم از حفر ۳۱ حلقه چاه در سطح منطقه و 
معابر آن به ویژه در بافت فرسوده شهری این کلانشهر به منظور دفع آب های 

سطحی خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به اهمیت دفع آب های سطحی در سطح منطقه، 
اظهار داشت: برای رفع مشکلات آبگرفتگی در شهر قم در سال های گذشته 
برنامه ریزی های زیادی انجام شده و نقاط بحرانی تا حدود بسیار زیادی رفع 

شده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم از حفر ۳۱ حلقه چاه جذبی در سطح منطقه 
یک خبر داد و گفت: این۳۱ حلقه چاه با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون ریال از منابع داخلی شهرداری  از ابتدای امسال تا پایان آذرماه حفر 
شد. ترکمن با بیان اینکه حفر چاه ها توسط پیمانکار انجام شده است، افزود: 
مکان هایی که سال گذشته آب گرفتگی داشتیم توسط کارشناسان منطقه و 
نواحی شناسایی شده و پس از حفر چاه معضل آب گرفتگی آن برطرف شد.
وی تصریح کرد: در این راستا تعداد ۸ حلقه چاه در سطح ناحیه یک، ۱۰ 
حلقه چاه در سطح ناحیه دو، تعداد ۹ حلقه چاه در سطح ناحیه سه و  تعداد 

۴ حلقه چاه در سطح ناحیه چهار حفر شده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم خاطرنشان کرد: چاه ها عموماً بیشتر در 
محدوده های بافت فرسوده و محل هایی حفر می شود که امکان اجرای نهر و 

یا سپتیک وجود نداشته باشد.

معاون راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم اعلام کرد

ترمیم محور قم جعفریه از ابتدای 
سال آینده 

معاون راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت : ترمیم محور قم 
جعفریه به طول ۲۱ کیلیومتر و با اعتبار ۲۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان از 

ابتدای سال ۱۴۰۰ اجرا می شود.
نوروز پوراز اخذ مجور برگزاری مناقصه ترمیم محور قم جعفریه به طول ۲۱ 
کیلومتر خبر داد. نوروزپور با اشاره به مشکلات محور قم جعفریه گفت: در 
صدد هستیم تا پایان بهمن سال جاری مناقصه را برگزار و مشاور مربوطه را 
انتخاب کنیم تا عملیات اجرایی این طرح بطول ۲۱ کیلیومتر و با اعتبار ۲۳ 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان از ابتدای سال ۴۰۰ اجرا شود.
وی در خصوص ترمیم محدوده کاروانسرای سنگی نیز قول مساعد داد تا 

هفته آینده عملیات ترمیم این مقطع به اتمام برسد.
تصادف  موجب  بار ها  سنگی  کاروانسرای  محدوده  از  متر  حدود ۳۰۰ 

رانندگان شده و نیاز به ترمیم دارد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم این 
استان را جزو سه استان برتر در تأمین امنیت سرمایه 
گذاری بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
برای  گذاران  سرمایه  از  و  دانست  اسلامی  شورای 

سرمایه گذاری در این استان دعوت کرد. 
تقویت  پیگیری  به  اشاره  با  غضنفری  مهرداد 
واحدهای تولیدی و تکمیل واحدهای نیمه تمام در 
استان اظهار کرد: تعیین تکلیف واحدهای تملّک 
و  ایجاد  همچنین  و  ها  بانک  برخی  توسط  شده 
احداث برخی دیگر از واحدهای تولیدی از جمله 

پیگیری های معمول این معاونت است.
وی درباره اهمیت نقش بانک ها در تأمین سرمایه 
در گردش بخش تولید نیز خاطر نشان کرد: این امر 
نیز در استان پیگیری و تاحدود زیادی محقق شده 

است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
درصد   40 خصوصی،  های  بانک  داد:  ادامه  قم 
منابع استان را در اختیار دارند و بدیهی است که 
به همین نسبت باید در تأمین سرمایه لازم تولید در 
با بیان اینکه  استان ایفای نقش کنند. غضنفری 
شورای  مجلس  های  پژوهش  مرکز  آمار  اساس  بر 
اسلامی، استان قم جزو سه استان برتر در تأمین 
امنیت سرمایه گذاری است افزود: برنامه ریزی برای 
ایجاد یا توسعه 445 طرح و پروژه در استان تا پایان 
سال ٩٩ انجام شده که از این تعداد و تاکنون، 418 
طرح و پروژه با اعتباری بالغ بر 2 هزار میلیارد تومان و 

اشتغال 8 هزار نفر به نتیجه رسیده است.
وی با اشاره به اینکه پیگیری های انجام شده در 
دو سال اخیر، 54 واحد صنعتی راکد را به مدار تولید 

بازگردانده است یادآور شد: در این دو سال اخیر، نه 
تنها به بانک های استان اجازه تملک واحدها داده 
نشد، بلکه 73 واحد تملک شده قبلی توسط بانک 
ها نیز تعیین تکلیف شدند که از این تعداد، 55 واحد 

وارد مدار تولید شده و فعال هستند.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  معاون هماهنگی 
سپس به صادرات استان در سال جاری اشاره و بیان 
کرد: صادرات استان قم در سال جاری و نسبت به 
وزنی  افزایش  درصد   18 قبل،  سال  مشابه  مدت 
اجباری  بیمه  درباره  نشان می دهد. غضنفری  را 
کارگران کارگاه های بزرگ در استان نیز گفت: تعداد 
بیمه شده ها از 408 مورد در اسفند ماه سال 13٩8، 

به 426 مورد در آبان ماه سال جاری رسیده است.
قم یکی از قطب های تولید ماسک در کشور 

شده است
وی تصریح کرد: تنظیم بازار قم یکی از سیاست 
های همیشگی مدیریت استان است و از این رو، 
حتی اجازه عدم رعایت یک روزه قیمت های تنظیم 

بازار هم داده نشد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در 
ادامه به موضوع شیوع کرونا و تولید و تأمین کالاهای 
سلامت محور مانند ماسک در استان توجه داد و 
اذعان کرد: استان قم در آغاز شیوع کووید1٩، جزو 
استان های نیازمند در زمینه این اقلام و تجهیزات 
بود، در حالی که اکنون به عنوان یکی از قطب های 

تولید ماسک در کشور شناخته می شود.
غضنفری اضافه کرد: 20 میلیون ماسک ذخیره 
هماهنگی  با  است  امید  که  دارد  وجود  استان  در 
مسؤولان ارشد، اجازه صادرات این محصولات داده 

شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

قم جزو 3 استان برتر در تأمین امنیت سرمایه گذاری است

 مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با بیان اینکه استان قم در شرایط آبی 
کرونایی قرار دارد، گفت: محدودیت های تردد درون شهری از ساعت ۲۱ تا ۴ 

بامداد همچنان ادامه دارد.
محسن اروجی، با بیان اینکه استان قم در وضعیت آبی شیوع کرونایی قرار 
دارد، گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا تمام فعالیت ها و مشاغل در این 
شرایط به شرط رعایت کامل پروتکل های بهداشتی مثل ماسک زدن و فاصله 

گذاری اجتماعی و… مجاز به فعالیت هستند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با اشاره به اینکه ترددهای بین شهری 
در شهرهای آبی مجاز است، افزود: منع تردد شبانه از ساعت ۲۱ تا ۴ بامداد 

همچنان در استان قم ادامه دارد.

وی با تاکید بر اینکه حضور در مدارس، دانشگاه ها و حوزه های علمیه با 
رعایت پروتکل های بهداشتی امکان پذیر است، ادامه داد: کلاس های اول و 
دوم ابتدایی به صورت اختیاری و هر کلاس ۱۰ نفر به علاوه کلاس های عملی 
در دروس فنی و حرفه ای با رعایت دستورالعمل های بهداشتی دارای مجوز 

فعالیت هستند.
اروجی در پایان با بیان اینکه از مردم خواهش می کنم با توجه به شرایط خوب 
کرونایی در استان و با رعایت شیوه نامه های بهداشتی، پرهیز از تجمعات و 
رفت و آمدهای غیر ضروری در داخل شهر جهت کمک به بهتر شدن شرایط 
کمک کنند، گفت: چنانچه مردم دستورالعمل های بهداشتی را رعایت نکنند، 

احتمال برگشت استان قم به شرایط زرد، نارنجی و قرمز وجود دارد.

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: 
شهرک پرورش ماهیان زینتی با ظرفیت سالیانه ۲۰ 

میلیون قطعه در قم احداث می شود. 
اظهار  خبرنگاران  جمع  در  پورمیدانی  عباس 
داشت: در اجرای پروژه های آبیاری وضعیت خوبی 
داریم اما دو مشکل اساسی در مسیر وجود دارد که 

باید رفع شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: به تازگی 
به این علت  و  ممنوع  ثانویه  پمپاژهای  احداث 
از  است،  شده  پیشرفت  کندی  دچار  سامانه ها 
طرفی گرانی تجهیزات و امکانات، کشاورزان را در 

ایجاد سیستم آبیاری بی انگیزه کرده است.
وی خاطرنشان کرد: در ایجاد گلخانه در سطح 

استان، استقبال خوب بوده و دو گلخانه ۵ و ۱۰ 
هکتاری امسال به سرانجام می رسد هرچند نسبت 

به کشور در ایجاد گلخانه عقب هستیم.
تیلاپیا  واحد  پرورش  ایجاد  مورد  در  پورمیدانی 
سرمایه گذار  توسط  باغ  و  استخر  کرد:  عنوان 
خریداری شده و اقدامات اولیه را انجام داده است، 
توسعه  در  تومان سرمایه  میلیارد  نیازمند ۵۱  اما 
کار هستیم و به دلیل عدم تأمین این مبلغ، پروژه 

متوقف شده است.
مقاومتی  اقتصاد  پروژه های  دیگر  مورد  در  وی 
با  زینتی  ماهیان  پرورش  شهرک  کرد:  تصریح 
ظرفیت سالیانه ۲۰ میلیون قطعه در قم احداث 

می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بااینکه 
مشکلی  با  اما  دارد  فرصت  سال ۱۴۰۱  تا  پروژه 
جدی مواجه شده ایم که ممکن است محل اجرای 

طرح را جابه جا کنیم.
وی بیان کرد: مشکل مهم این طرح این است که 
شخصی با گرفتن سند تک برگ برای زمین، خود را 
شریک دولت کرده است و این شخص برای صدور 
سند مالکیت رضایت نمی دهد و این طرح چند 

سال دچار وقفه شده است.
پورمیدانی خاطرنشان کرد: در جهت برون رفت 
انتخاب  را  مکانی  ملی  اراضی  از  دغدغه،  این  از 
کرده ایم تا این طرح را به آنجا منتقل کنیم و چاه 

آبی را نیز برای اجرای پروژه تعریف شد.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم اعلام کرد

 استمرار محدودیت های تردد از ساعت ۲۱ تا ۴ بامداد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :
شهرک پرورش ماهیان زینتی در قم احداث می شود 

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: ما معتقدیم که برای انجام پروژه های 
خدماتی در شهر باید هرگونه کمک و همکاری بررسی شود و در صورت وجود 
مشکلات نیز در حد امکان برطرف گردد، چرا که منابع مصرفی این پروژه ها غالبا 

منابع خارج از کشور است و باید از این ظرفیت به نحو مطلوب استفاده کرد. 
 عبدالله جلالی دیروز در حاشیه بازدید اعضای شورای شهر قم از روند اجرای 
پروژه بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی نور در بلوار آیت الله بروجردی با تقدیر 
از عوامل اجرایی پروژه بیمارستان نور اظهار داشت: حجت الاسلام شهرستانی 
به واقع نعمتی برای شهر قم است که در سایه کرامت آیت الله سیستانی کارهای 
بزرگی انجام داده اند و توجه خاصه ایشان به پروژه های خدماتی قابل تقدیر 
است. جلالی ادامه داد: ما معتقدیم که برای انجام پروژه های خدماتی در شهر 
باید هرگونه کمک و همکاری بررسی شود و در صورت وجود مشکلات نیز در حد 

امکان برطرف گردد، چرا که منابع مصرفی این پروژه ها غالبا منابع خارج از کشور 
است و باید از این ظرفیت به نحو مطلوب استفاده کرد.

وی گفت: آیت الله سیستانی واقعا اقدامات قابل توجهی خاصه در شهر مقدس 
قم انجام داده اند و ما هر موقع نیز خدمت حجت الاسلام شهرستانی رسیده ایم 

تاکید بر استفاده مطلوب از ظرفیت های موجود را داشته اند.
جلالی با اشاره به اجرای پروژه های ماندگاری در قم از جمله پروژه بیمارستان 
نور و کتابخانه اظهار داشت: شورای اسلامی شهر وظیفه خود می داند ابتدا از 
انجام این پروژه های خدماتی در سطح شهر مقدس قم تشکر کند و همکاری در 
پروژه کتابخانه که یک فعالیت فرهنگی، مذهبی و ماندگار هست را وظیفه میداند 
و از هر گونه کمکی دریغ ندارد و در حد توان یاری گر عزیزانی باشد که در حال 

خدمت در این سنگر مقدس هستند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

حمایت کامل شورای شهر از اجرای پروژه های خدماتی

غیرقانونی  تردد  جنجالی  و  عجیب  ماجرای 
خوردن  سیلی  و  ویژه  خط  از  مجلس  نماینده 
سرباز وظیفه راهور که با انتقادات و واکنش های 
گسترده ای در شبکه های اجتماعی همراه شد.


